
به گزارش شهرنوش��ت و به نق��ل از معاونت خدمات 
شهری ش��هرداری تهران، مجتبی یزدانی در نشستی 
با مشاورین امور آب خام و روسای فضای سبز مناطق 
22گان��ه که با حض��ور مختاری، مدیرعامل س��ازمان 
بوس��تان ها و فضای سبز ش��هر تهران و دیگر مدیران 
این س��ازمان برگزار شد، پس از اس��تماع گزارشات و 
توضیحاتی در خصوص طرح جامع آب خام و افق این 
طرح، گفت:اجرای طرح جامع آب خام  در دهه گذشته 
توسط ش��هرداری تهران آغاز و تاکنون اقدامات بسیار 

خوبی در این زمینه صورت گرفته است.
 یزدانی با اش��اره به بحران آب در کشور گفت:با توجه 
به بحران کم آبی برنامه ریزی های لازم برای استفاده 
درست و بهینه از آب های غیرشرب در آبیاری فضای 

سبز شهر تهران صورت گیرد.

وی در ادامه گفت:خوش��بختانه در چند سال گذشته 
برنامه ریزی های خوبی برای منابع ذخیره آب صورت 

گرفته است.
یزدانی با تاکید بر اهمیت و لزوم بازسازی و ساماندهی 
قنوات شهر تهران، اذعان کرد: تهیه اطلس قنوات شهر 

تهران با پیشرفت 60درصدی در حال انجام است.
وی ب��ر ارائه آماری صحیح از تعداد قنوات در س��طح 
مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: تعداد و وضعیت چاه 

ها باید به سرعت تعیین تکلیف شوند.
یزدانی در ادامه بر تش��کیل تیمی متشکل از سازمان 
بوس��تان ها، مش��اورین امور آب خام و روسای فضای 
سبز مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: پس از احصاء 
آم��ار واقعی از تعداد چاه ها و قنوات و برای رس��یدن 
به نتیجه مطلوب در راستای آبیاری فضای سبز شهر 

تهران، مطالعات کارشناسی نیز در خصوص استفاده از 
گونه های گیاهی متناسب با شرایط اقلیمی شهر تهران 

صورت گیرد که به آب کمتری نیاز داشته باشد.

معاون خدمات ش��هری ش��هرداری تهران با ذکر این 
نکته که اقدامات بس��یار خوبی در بحث توسعه فضای 
سبز شهر تهران در یک دهه گذشته انجام شده است، 

خاطرنشان کرد: انصافا با اقدامات بسیار خوب سازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران، مشاورین امور آب 
خام و روسای فضای س��بز مناطق 22گانه و... به این 

مهم دست یافتیم.
یزدان��ی در ادامه خاطرنش��ان کرد: فضای س��بز جزو 
س��رمایه های ملی ش��هر تهران محس��وب می شود، 
بنابرای��ن باید با تمام ت��وان در حفظ و نگهداری از آن 

بکوشید.
وی در پای��ان با اش��اره به این ک��ه در این معاونت 
دو اولویت مهم را در دس��تور کار قرار دادیم، گفت: 
فضای سبز و پس��ماند جزو اولویت های ما هستند 
از این جهت که ش��هروندان ارتباط مستمری با این 
دو حوزه دارند و ه��دف ما جلب رضایت حداکثری 

شهروندان است.

معاون خدمات شهری شهرداری تهران خبر داد:

پیشرفت 60درصدی تهیه اطلس قنوات شهر تهران

هفته نامه» پدیده شهر« بررسی می کند :

 کارنامه ضعیف
 اصلاح طلبان شورا

روابط عمومی معاونت شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران به سوالات  مهندسان مشاور در خصوص پروژه 

»سهیل« پاسخ داد؛

ساخت مجموعه فرهنگی 
ورزشی وتجاری براساس 

 طرح تفصیلی بود 
نه احساس!

مدیرکل دفتر نظارت بر طرح های توسعه و عمران وزارت 
راه و شهرسازی در رابطه با پروژه »سهیل« مطرح کرد؛

 اعلام تخلف
 به مراجع قضایی

تاریخچه محله »مجیدیه«

ازدحام در مراکز معاینه 
L.E.Z فنی با اجرای طرح

همه شهرداران شهر تهران

9  

5  

6  

11  

در نشست شورایاران محله »مجیدیه« تهران با سردبیر هفته نامه »پدیده شهر « مطرح شد :

 همزیستی صمیمانه و مسالمت آمیز
 مسلمانان و مسیحیان
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جرثقیل های کارگاه های ساختمانی شمال تهران 
بازدید ایمنی می شوند

جرثقیل های تاور کرین در کارگاه های س��اختمانی بلند مرتبه ش��مال 
تهران در راستای طرح نگهداشت شهر وبا هدف ارتقاء سطح ایمنی نظارت 

مستمر می شوند.
ب��ه گزارش خبرگزاری مهر، محمد رضاپ��ور رییس اداره حریم و کنترل 
کارگاه های س��اختمانی ش��هرداری منطقه یک با بیان خبر فوق اظهار 
داشت: در حال حاضر حدود 2۱۸ تاور کرین در کارگاه های ساختمانی 
شمال تهران مشغول فعالیت هس��تند که با برنامه ریزی انجام شده در 
سطح نواحی ۱0 گانه ، به صورت مستمر مورد بازدید و کنترل قرار می 

گیرند .
وی افزود: بازدیدها توسط کارشناسان شهرسازی نواحی ده گانه انجام و 
پس از بازرس��ی دقیق از جرثقیل ها گواهی نامه صلاحیت دار حرفه ای 

اپراتور و گواهینامه فنی از مراجع ذیصلاح اخذ می شود.

قالیباف: از نقد غیرمنصفانه پرهیز کنیم
 محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران در اختتامیه پنجمین جش��نواره »تئاتر 

شهر« از منتقدان بی انصاف گلایه کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران شامگاه سه شنبه ۳0 
شهریور ماه در مراسم اختتامیه پنجمین جشنواره »تئاتر شهر« ضمن تبریک عید 
غدیر و با یادی از، از دست رفتگان هنر و زنده یاد داوود رشیدی گفت: من شرمنده 
یکایک جوانان عزیز و پیشکسوتان فرهنگ و هنر کشورم هستم که با همه تلاش ما، 
همچنان به قدر استعداد جوانان و جمعیت ۹ میلیونی تهران فرصت و زیرساخت 

مناسبی برای بروز استعدادها فراهم نشده است.
وی افزود: من به عنوان یک مدیر اجرایی این ش��رمندگی را دارم اما به گمانم دیگر 
مدیران اجرایی در سطوح بالای مدیریت نیز باید این شرمندگی را متوجه شوند و به 
جای اینکه قضاوت های غیرمنصفانه ارائه کنند نگاهی به دورانی که خود مسئولیتی 

داشتند و آنچنان که باید نتوانستند در این عرصه خدمتی کنند داشته باشند.
ش��هردار تهران تاکید کرد: چندی پیش نوش��ته ها و بیاناتی را خواندم که بسیار 
نامنصفانه بود. مساله اینجاست بیش از دو دهه وظیفه رسیدگی به بخش فرهنگ 
و هنر و زیر ساخت ها به عهده همین کسانی بود که چنین مسائلی را مطرح می کنند. 
من ابتدا به آن صحبت ها به دیده انتقاد نگاه ک��ردم اما بعد مروری به فعالیت های 
خودم از زمانی که در پلیس تهران شروع به فعالیت کردم، داشتم. من اولین اقدامی 
که در پلیس تهران انجام دادم این بود که نگاه به پلیس را از شکل امنیتی به شکل 

جامعه محور تبدیل کنم و مردم جرات کنند بر اقدامات پلیس نظارت کنند.
قالیباف اف��زود: در همان زمان ما جش��نواره فیلم کوت��اه »۱۱0 ثانی��ه ای« را راه 
انداختیم و هنوز آن 2۵ فیلمی که در آن جشنواره برگزیده شد در خاطرم هست و 
یا جشنواره فیلم »پلیس« را استارت زدیم و آثاری همچون سریال »خواب و بیدار« و 
انیمیشن »سیا ساکتی« در آن زمان کلید خورد. من هنرمند نیستم اما با تمام وجود 
معتقدم یکی از مولفه های ارتقای فرهنگی کش��ور توجه به هنر و هنرمند است.
وی در س��خنانی عنوان کرد: وظیفه من در مدیریت شهری برای خدمتگزاری به 
عرصه فرهنگ و هنر و توجه به مس��ایل اجتماعی شهر سنگین تر است، خصوصا 
باید توجه ویژه ای به آس��یب های اجتماعی داشته باشیم ولو اینکه وظیفه قانونی 

شهرداری نباشد، اما بدون شک وظیفه انسانی یکایک ما به شمار می رود.
ش��هردار تهران با بیان اینکه شهرداری متعلق به مردم اس��ت، گفت: من در اولین 
جلسه ای که در شهرداری و در سال ۸۴ داشتم بر این نکته تاکید کردم که رویکرد 
شهرداری اجتماعی و فرهنگی است. من دغدغه جوانانی را که در عرصه هنر فارغ 
التحصیل می شوند و بسیار هم با استعداد هستند اما جایی برای بروز استعدادهای 
خود ندارند دارم. برای زیرساخت های فرهنگی و هنری تلاش بسیاری در این سال 
ها شده است و توسعه چندین برابری را شاهد بوده ایم اما شاید همچنان انتظار اهل 

هنر و پیشکسوتان برآورده نشده باشد.
این مدیر اجرایی اضافه کرد: از م��ن به عنوان یک مدیر اجرای��ی توقع نمی رود 
که دس��ت به قلم ببرم و کار تولید محتوا را انجام دهم اما این توقع بود که حداقل 
سالن های سینما و سالن های تئاتر این شهر و عرصه های توسعه فرهنگی شهر 
را در این دوره زمانی کوتاه چند برابر کنم. امروز نیز خوش��حال هستم که بخش 
کوچکی از این وظیفه را انجام دادم، اما نتوانس��تیم آن چنانی که زیبنده ش��ما 
پیشکسوتان عرصه فرهنگ و هنر و خصوصا استعداد های جوان است، کار کنیم 
چرا که جوانی جوانان غیر قابل بازگشت است. من نتوانستم این زیر ساخت ها را 
به گونه ای توسعه دهم که یکایک ش��ما بتوانید در این عرصه عرض اندام کرده و 
خلاقیت های خودتان را به خانواده ها و پدر و مادرانتان نشان دهید و وقتی این کم 
کاری را از سوی مسئولان می بینم، احساس شرمندگی می کنم. وی در پایان نیز 

اظهار امیدواری کرد به جای نقد غیرمنصفانه به نقد منصفانه روی بیاوریم.

 آقای قالیباف! 
حجم نارضایتی از شهرداری 

خیلی بالاست 

آگهی خود را  به ما بسپارید  88320654

صدای محله های تهران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه

10    
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  عابدین سالاری اسکر

 اینجا؛ نان، عشق و کار
 رویایی است  پشت پلک کودکان !



آقای 
قالیباف! 

حجم 
نارضایتی  

از 
شهرداری 

خیلی 
بالاست 
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تحلیل

اختصاص ۲ درصد از بودجه شورای شهر تهران به رفاه کارکنان 
مرتضی طلایی ضمن حضور در جشن ولایت کارکنان شرکت بهره برداری مترو تهران با قدردانی از مدیر عامل این شرکت برای برگزاری این جشن افزود: این کار در نوع خود بی نظیر است چرا که با حداقل ها از 
حداکثر توان استفاده شده تا لحظات خوبی برای کارکنان ایجاد شود.وی با تاکید بر اینکه شورای شهر توجه ویژه ای به معیشت و رفاه خانواده کارکنان و بازنشستگان دارد خاطرنشان کرد: از نگاه ما توجه مدیران 
به رفاه، مسکن، معیشت و خانواده کارکنان به عنوان یک اصل مدیریتی است و در حال حاضر هم شورا در بودجه، ۲ درصد از محل اعتبارات را به این امور اختصاص داده، اما مدیریت سازمان هر مقدار که از بودجه 
سازمان در این حوزه ها صرف کند درواقع هزینه نکرده بلکه این کارها یک سرمایه گذاری زیربنایی است که ما آثار و برکات آن را در افزایش بهره وری و خدمت بهتر به شهروندان خواهیم دید.
نائب رئیس شورای شهر تهران از اختصاص ۲ درصد از بودجه شورای شهر به وضعیت رفاهی کارکنان خبر داد و گفت: توجه مدیران به رفاه کارکنان یک اصل مدیریتی است.

 دغدغه ای ندارند 
که مشکل منطقه 17 

را حل کنند!

خرید ساختمان 
متروکه 15 سال 

ساخت؛ با قیمت 6 
میلیارد تومان !

  مسئولین فربه تر ،
فقیران فقیرتر 

می شوند!

در مناطق شمالی شهر 

پروژه های گران قیمت به سرعت 

به اتمام می رسد، ولی اینجا کار 

ساماندهی خط راه آهن ، هنوز 

روی زمین مانده است!

 تا ساعت 11 صبح 
 محله پر است

 از بوی زباله! 

شعار محله محوری از 
 حرف تا عمل

 فرسنگها فاصله دارد! 

از »فلکه دوم 
صادقیه« تا »یادگار 

امام« همه پاساژ 
شده، بدون اینکه یک 
پارکینگ اضافه شود!

شهرداری منطقه هیچ 
 قدمی در زمینه 
ارائه خدمات بر 

نداشته است

چرا الان خیانت 
اینقدر بالاست 

و کسی هم جرات 
حرف زدن ندارد؟! 

 شهرداری کجایی؟! 
 ساختمان های 

تخریب شده صرفا 
خاک می خورند!

 در بیشتر موارد 
به نتیجه مطلوب 

نرسیده ایم!

به اندازه دو، سه 
متر هم فضای سبز 

نداریم!

 شهرداری فرحزاد
  را  یک چاه نفت 

می داند 

افزایش واحدهای 
 تجاری باعث شده 

مسافت 200 متری را 
48 دقیقه طی کنیم! 

همه چیز رابطه ای 
است

فضولات انسانی 
از »اوین درکه« تا 

»بوستان گفتگو«

خاطره خوشی از 
شهرداری نداریم

در حکومت مردم س��الاری دینی اطلاع از اینکه 
مردم به  چه فکر می کنند و نظراتش��ان نسبت 
به مسائل چگونه است، از اهمیت زیادی برخوردار 
است .زیرا بر اساس آن اجزای حکومت می توانند 
از میزان رضایت مندی مردم مطلع شده و برنامه 
ها و اقدامات خود را بر اس��اس بازخوردهایی که 
می گیرند ، تنظیم کنن��د .در تبیین آثار مثبت 
کس��ب و اعم��ال نظرات م��ردم در م��دل های 
مدیریتی بحث های مفصلی در حوزه اندیش��ه و 
نظر صورت گرفته اس��ت . در خصوص مدیریت 
ش��هرداری مس��اله رضایت مندی مردم و افکار 
عموم��ی اهمیت و جایگاه خ��اص تری پیدا می 
کند . چرا که ش��هرداری بیشترین سطح تماس 
با مردم را دارد و به عبارتی تنها دستگاهی است 
که از بدو تولد تا مرگ با شهروندان سر و کار دارد 
. از طرفی مدل تامین مالی ش��هرداری براساس 
سیستم درآمد – هزینه استوار می باشد . بدین 
معنا که شهرداری باید ریال ، ریال درآمد خود را 
به انحای مختلف )عوارض ، بهای خدمات ، جرائم 
و ... ( از ش��هروندان کس��ب نمای��د و آن را برای 
م��ردم در قالب ) طرح ه��ای عمرانی ، اجتماعی 
،  فرهنگی  ، نگه داشت شهر و ... ( هزینه کند . 
از این رو اساس��ا میزان درآمد و هزینه شهرداری 
ارتباط معنی داری با میزان مش��ارکت و رضایت 
مندی مردم دارد . بیان مثال هایی در این حوزه 
می تواند صو رت مساله را روشن تر سازد. گفته 
می شود روزی حداقل بیش از یک میلیارد تومان 
هزین��ه جمع آوری زباله در تهران اس��ت. فرض 
کنید که مردم احس��اس کنن��د باید این هزینه 
را با تفکی��ک در منزل کاهش دهند آن وقت به 
روشنی معلوم می ش��ود این هزینه می تواند به 
درآمد تبدیل شود و یا بسیار کاهش یابد یا فرض 
کنید شهروندان  بدهی های خود را به شهرداری 
در موعد مقرر پرداخت نمایند و آنچه الان وجود 
دارد اتفاق نیفتد! یا مثلا شهروندان در برنامه های 
ایجابی و درخواست های شهرداری در مشارکت 
ها همراهی نماید آن زم��ان نه تنها هزینه اداره 
ش��هر پایین می آید ، بلکه چشم اندازی متفاوت 
از توس��عه تهران رخ می دهد. مثالهای زیادی را 
در حوزه های دیگر می توان لیست کرد که همه 
آنها ریشه در نوع نگاه یا به عبارت دقیق تر میزان 

رضایت مندی مردم و افکار عمومی از شهرداری 
دارد. از حیث اجتماع��ی نیز این رضایت مندی 
بسیار موثر اس��ت و می تواند سرمایه اجتماعی 
ارزش��مندی محس��وب ش��ود. از زوایه حکومت 
داری دینی و بر اساس آنچه پیشوایان اخلاقی و 
دینی ما توصیه کرده اند ،  نیز این مقوله جایگاه 
بس��یار مهمی دارد. بنابراین می ت��وان از زوایای 
گوناگون اس��تدلال کرد که رضایت مندی مردم 
و نخبگان هم شرط لازم و هم شرط کافی برای 
اداره مطلوب و کیفی ش��هر تهران می باشد .این 
رضایت مندی ریشه در کیفیت اداره شهر تهران و 

خدمات ارائه شده توسط شهرداری دارد .
پس اگ��ر رضایت مندی م��ردم و نخبگان مهم 
اس��ت،  سوال اساسی این اس��ت که چگونه می 
ت��وان می��زان  این رضایت مندی را محاس��به و 
آنالیز کرد؟ مراجعه به ادبیات موضوع در جوامع 
دیگر نشان می دهد که روش های کمی و کیفی 
مختلف در این خصوص ارائه شده است. به عنوان 
مثال در مطالعات انجام  گرفته در شهرهای بزرگ 
در کش��ورهای پیش��رفته برای محاسبه میزان 
رضای��ت مندی مردم مدل ه��ای کمی و آماری 
مناس��بی ارائه کرده اند. بدین معنا که در ابتدای 
برای رضایت مندی ش��اخص و معیارهای کمی 
و کیف��ی تعریف کرده و س��پس با تعیین نمونه 
های آماری براس��اس قواعد علم آم��ار ، اقدام به 
نظرس��نجی های دقیق و تعبیر عملی کرده اند 
و نهایتاً براس��اس نتایج آن نسبت به میزان این 
رضایت من��دی قضاوت کرده ان��د. در ایران نیز 
مطالع��ات با الگوی گیری از آنها توس��ط برخی 
دانشجویان در دانشگاه ها انجام شده است. سوای 
از این مس��ائل معمولاً در شهرداری نیز یکسری 
زیرس��اخت ها مانند برخی س��امانه های تلفنی 
مانن��د ۱۳7 و ۱۸۸۸ تعبیه ش��ده که نظرات و 
دیدگاه های مردم را دریافت کند . یا گاهاً مدیران 
شهرداری در میان مردم  حاضر شده و یا جلسات 
ملاقات عمومی دارند و یا اینکه بخش مطالعات 
فرهنگی ش��هرداری در زمان انجام مطالعات در 
خصوص پروژه ها اقدام به نظرسنجی در خصوص 
آن پ��روژه ها می نماید .... به هر حال همه روش 
های فوق یکس��ری نقاط ق��وت و ضعف دارند و 
یکسری محدودیت ها به لحاظ مفهومی و روشی 

بر آنها مترتب اس��ت . یکی دیگ��ر از روش های 
قض��اوت راجع به میزان رضای��ت مندی مردم ،   
نگاه کارشناسان و نخبگان جامعه شهری و بویژه 
مخالفان و منتقدان می باشد که در این خصوص 
عم��ده قضاوت  ها انتقادی  می باش��د. از طرف 
دیگردر کشور ما به دلیل اینکه مدیران شهرداری 
گاهاً تمایل به حضور در انتخاباتهای مختلف مانند 
ریاس��ت جمهوری یا نمایندگی مجلس  دارند ،  
می��زان آراء آنها در مقاط��ع مختلف می تواند به 
عن��وان یک معیار نس��بی از می��زان محبوبیت 
اجتماع��ی آنها تلق��ی گ��ردد . در این خصوص 
کارنامه شهردار کنونی تهران و میزان آراء وی در 
تهران یک معیار نسبی قابل بررسی و تحلیل می 
باشد .به باور نگارنده کنار همه روشها و ابزارهای 
فوق پدیده ش��ورایاری ها را می توان یکی از کم 
نقص ترین ابزارهای قض��اوت راجع به  عملکرد 
مدیریت شهری دانست . برای این ادعا پایه های 
استدلالی محکمی می توان ارائه کرد. شورایاران 
منتخب و نماینده مس��تقیم مردم هس��تند . در 
مدل های مختلف رای آوری در ایران ،  شورایاران 
و نمایندگان شهرهای کوچک از یک ویژگی خا 
ص و منحصر به فرد برخوردار می باشند ،  بدین 
معنا که ش��ناخت مردم از آنها چهره به چهره و 
فردی می باش��د . از طرف دیگر شورایاران تکثر 
اجتماعی ، اقتصادی و تحصیلاتی معادل و همگن 
با جامعه ش��هری تهران دارن��د ،  بدین معنا که 
همه اقش��ار و گروههای اجتماعی در آن حضور 
دارند و از س��وی دیگر حوزه فعالیتی و چارچوب 
ماموریتی آنها صرفاً در تعامل با مدیریت شهری و 
شهرداری می باشد . این سه مختصه گفته شده،  
باعث شده که درک و دریافت شورایاران بتواند در 
صورت فراهم ش��دن بستر فضای باز و آزاد برای 
آنها جهت طرح دیدگاههای واقعی خود ، یکی از 
بهترین معیارها برای قضاوت در خصوص عملکرد 
مدیریت شهری و شهرداری باشد. به عبارت دیگر 
میزان اریب)bias ( آنها در این حوزه بسیار کمتر 
از س��ایر روش��های پیش گفته در ابتدای نوشتار 

می باشد .
نگارنده در س��ه ماه گذش��ته در میان شورایاران 
مناطق یک ، دو،چهار،ش��ش ، هف��ده ، هجده ، 
بیست ، بیست و دو  و محله مجیدیه و ...شخصاً 

تمام منطقه با گرد و 
خاک یکی می شود! 
آیا برای منطقه یک 
و دو هم این اتفاق 

می افتد؟ 

 تمام کارهای 
شهرداری کلیشه ای 

است

 فئودالهای جدید؛
بانکها و نهادها
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حاضر شده و جلسات مفصل سه ، چهار ساعت داشته 
ام . سبک و سیاق جلسات هفته نامه هم اینگونه بوده 
اس��ت که فضای کاملًا باز و انتقادی فراهم ساخته، تا 
ش��ورایاران با اعتماد و اطمین��ان کامل نظرات خود را 

بیان کنند .
فهم و درک و برداشت حقیر از این جلسات این است که 
حجم نارضایتی از عملکرد شهرداری مناطق بسیار بالاست .
برای اثبات این ادعا دلایل و  چارچوب های زیر را ارائه می کنم :

پولی بودن مناسبات و روابط در شهرداری : این ذهنیت 
که هرکس پول ورابطه دارد مس��ائل و مش��کلاتش به 
راحت��ی به پیش می رود و هرکس پول ندارد و ارتباط 
ندارد با مش��کل مواجه اس��ت ، تقریبا در میان بخش 
عم��ده ای��ن افراد در لابلای سخنانش��ان به روش��نی 
پیداس��ت . البته این ذهنیت در می��ان توده مردم نیز 
رواج دارد . ش��اید این مساله ریش��ه در ساختار مالی 
شهرداری دارد که باید خود درآمد کسب کند و هزینه 
های سنگین اداره این شهردار را بپردازد، اما به نظر می 
رسد میزان غلظت و گستردگی این مساله در همه ابعاد 

آن نشان از غیرقابل قبول بودن آن می دهد . 
احساس تبعیض و بی عدالتی در توزیع منابع و امکانات 
: تهران میلیونی امروز منابع و امکانات فراوانی دارد،اما 
نحوی پراکنش و توزیع این منابع و امکانات در تهران 
متقارن و نرمال نیست .این پراکندگی در سطوح و لایه 
های مختلف قابل رصد و رهگیریست. از قیمت بسیار 
متفاوت ملک و مسکن در مناطق مختلف تهران گرفته 
تا توزیع س��رانه های خدماتی،فرهنگی،فضای سبزو...

بخش از این ش��کاف عمیق در این حوزه ها، محصول 
عملکرد اقتصاد کلان کش��ور است ،اما بخشی از آن به 
طور قطع محصول سیاست ها و عملکردهای مدیریت 
شهری تهران اس��ت. در میان شورایان مناطق جنوبی 
شهر تهران عمده ترین چالش همین احساس تبعیض 
و بی عدالتی در توزیع منابع بین شمال و جنوب شهر 
است. آنها این احساس را به صورت عریان و بی ملاحظه 
در قالب های گوناگون بیان می کنند . آنها از مثالهای 
خاص خود در این بخش استفاده می کنند؛ از زندگی 
نکردن مدیران در این مناطق گرفته تا سرعت متفاوت  
انجام پروژه  ها در مناطق مختلف  تهران و ... ذکر یک 
نقل قول در این خصوص میتواند، عمق مساله را نشان 
دهد. زمانی که در میان شورایان منطقه۱۸حضوریافتم 
دو روحانی شریف و دوست داشتنی در این جمع حاضر 
بودند که دو تعبیر جالب توجه به کار بردند. یکی از آنها 
گفت که منطقه ما زیر پونز جنوب غربی تهران است و 
دیده نمی شود و دیگری گفت کوچه دهات ما از اینجا 

بهتر است)مثالهای متعددی از این دست می توان ارائه 
کرد( . به نظر می رسد که جامعه توان و تحمل ذهنی 
پذیرش کمبود منابع و امکانات را داشته باشد،اما توان و 
تحمل هضم تبعیض در توزیع منابع و امکانات را ندارد.

ش��اید شهرداری در این خصوص اقدامات زیادی کرده 
باشد و آن گونه که مدیران ارشد شهرداری می گویند 
فاصله شمال و جنوب را کم کرده اند، اما حس عمومی 

و ذهنی مردم این گونه نیست . 
نگاه درآمدی و پول زایی به برخی مناطق تهران : این 
نگاه که ش��هرداری در برخ��ی مناطق )مناطقی مانند 
۱،2،22،6 (عمدتا به دنبال کس��ب پول و درآمد است، 
میان ش��ورایاران عمومیت دارد. در تص��ور اینها برای 
شهرداری مهم نیست که کیفیت زندگی در این مناطق 
چگونه اس��ت، بلکه برای شهرداری مهم این است که 
شهرداری با تراکم فرشی،تغییر کاربری،تجاری سازی 
،حذف پارکینگ و... به دنبال کس��ب پ��ول برای اداره 
خود و خرج کردن آن در سایر مناطق است. به نظر می 
رس��د این مدل از اداره تهران نوعی ناپایداری را ایجاد 
کرده است و این ناپایداری در آینده می تواند به اشکال 

مختلفی خود را نشان دهد .
حجم بالای مشکلات و نیاز ها : در برخی مناطق بالای 
۹0 درصد مطالب گفته ش��ده توس��ط شورایاران ناظر 
به ترسیم ش��رایط نامطلوب زندگیست. این مشکلات 
در ح��وزه های مختلف و با بیان های مختلف توس��ط 
شورایاران مطرح می ش��ود. گاها پیش آمده است که 
حقیر از آنها خواس��ته ام با نگاه مثبت مس��ائل خود را 
مطرح کنند، اما عملا مطلب قابل توجه ای ارائه نشده 

است.
مش��کلات خاص مناطق و محلات ته��ران :  علاوه بر 
مس��ائل مش��ترک فوق برخی موضوعات اختصاص به 
مناطق دارد . به عنوان مثال یکی از مش��کلاتی که در 
برخی مناطق گفته می شود، مساله مرزهای جغرافیایی 
و کالبدی محلات که منشا مشکل و چالش برای مردم 
شده است یا میزان بهره مندی برخی از مناطق از سرانه 
های خدماتی بسیار پایین است. یا در مناطق مانند ۱7 
و ۱۸ بودجه اختصاص یافته به منطقه تنها تکافوی یک 
یا دو پروژه با مقیاس متوس��ط را می دهد، در حالیکه 
تلی از مسائل و مشکلات در این مناطق هویدا و آشکار 
است که در صورت عدم توجه و تخصیص منابع بیشتر 

مسائل آنها برای دهه های آتی باقی خواهد ماند .
 ناامن��ی و آس��یب های اجتماع��ی : این معضل فصل 
مش��ترک همه ش��ورایاران در همه مناطق تهران می 
باش��د چه در منطق��ه یک و چه در منطقه بیس��ت . 

گرچه ش��هرداری در این بخش مس��ئولیت مستقیم 
ندارد، لیکن می تواند س��هم موثر و بی بدیلی داش��ته 
باشد . عمده فضاهای بی دفاع شهری و جاهایی که می 
تواند بستر مناسبی برای شیوع و گسترش این پدیده 
های اجتماعی باشد، به نوعی به شهرداری مرتبط می 
باشد. در مواردی نیز برخی مطالبات مانند تامین یک 
کیوسک نگهبانی و .... حداقل هایی است که شهرداری 
م��ی توان��د به راحتی تامی��ن کند ) مص��داق و موارد 
درخواس��ت حتی یک کیوسک بارها وبه کرات توسط 

شورایاران مطرح شده است ( . 
انحراف مساله محله محوری :شهرداری تهران کوشیده 
است در عرصه رسمی و رسانه ای اینگونه وانمود کند 
که راهبرد اصلی مدیریت ش��هری محله محوری است 
.برهمین اساس نیز سراهای محله را بوجود آورده است 
. اما اکثریت بالایی از شورایاران قضاوت دیگری نسبت 
به این مس��اله دارند . به باور آنها مدل تصمیم گیری و 
تخصیص منابع و اولویت های  شهری همچنان از بالا 
به پایین و دس��توری می باشد و آنچه از موضوع محله 
محوری  عملًا محقق ش��ده است برگزاری یک سری 
کلاس ها آن هم با غلبه جمعیتی بانوان در سرای محله 
است. از این رو مساله مشارکت اجتماعی و بهره گیری 
از سرمایه اجتماعی عملاً وارد سازوکار اصلی و اصولی 

خود نشده است و نتوانسته منشاء اثر شود .
عدم هماهنگی با دس��تگاه های اجرایی و دولتی :یکی 
از معضلات و چالش��هایی که به وفور توسط شورایاران 
مطرح می ش��ود، مساله عدم هماهنگی میان دستگاه 
های دولتی و شهرداری می باشد. در برخی مناطق این 
مس��اله باعث ایجاد مشکلات بزرگ با بعد زمانی بیش 
از یک دهه برای اهالی این مناطق شده است . مصداق 
عینی این مساله بغرنج وضعیت راه آهن در منطقه ۱7 
می باش��د . تصور مردم و شورایاران در این منطقه این 
اس��ت که ش��هرداری در اینجا انتفاع مادی و درآمدی 
ن��دارد و در نتیجه انگیزه برای حل این معضل ندارد . 
طبیعی اس��ت که راه آهن نیز به دنبال منافع سازمان 
خود باشد و دلش برای مردم این منطقه نسوزد. به نظر 
می رس��د این چالش هم ریش��ه سیاسی داشته باشد 
و هم  ریش��ه در نوع��ی اختلاف نظر در تعیین اولویت 
های اداره ش��هر . البته در این ناهماهنگی و تضادهای 
سازمانی تنها شهرداری مقصر نیست، اما خروجی آنها 

عملًا نارضایتی مردم است . 
نحوه ی هزینه کرد در ش��هرداری : تصور بخش عمده 
ای از ش��ورایاران این است که شهرداری ریخت و پاش 
زیادی دارد . علاوه بر این ،در هزینه کردن نیز بر اساس 

علائق واولویتهای خود عمل می کند نه نیازهای واقعی 
مردم ومحلات  . مصداق های متعددی از این مساله در 
کلام آنها مش��اهده می شود به عنوان مثال می گویند 
ی��ک ملک در یک محله برای ب��رای بیش از یک دهه 
تملک نش��ده اس��ت تا کل مش��کلات یک محله حل 
شود، اما در همان منطقه در طول مدت زمان کوتاهی 
ساختمان با قیمت چند میلیارد تومان برای یک طرح 
جهادی مانند بهاران خریداری شده است. این ذهنیت 
اساساً مطلوب نیست! همین نوع نگاه درمواردی راجع 

به عملکرد پیمانکاران شهرداری وجود دارد . 
کیفیت حض��ور در میان مردم و میزان دسترس��ی به 
مدیران ش��هرداری : یکی از چالش های مطرح ش��ده 
توسط ش��ورایاران همین مساله می باشد. به نظر می 
رس��د باید در این خصوص تغییر نگرش اساسی شکل 
گیرد و دسترسی مردم و لایه های مختلف اجتماعی به 

مدیران بسیار آسان و تعریف شده تر گردد . 
پرداختن شهرداری به ماموریت های غیر مرتبط: مثال 
های زی��ادی ازمراتب اعتراض ش��ورایاران از پرداختن 
ش��هرداری به ماموریت ها و کاره��ای غیر مرتبط در 
این مدت بیان ش��د . به عنوان مثال اساسا شهرداری 
توان علمی و تخصص برای ورود به حوزه های آسیب 
اجتماعی را ندارد، اما عملا در برخی مناطق خود را به 

صورت تمام عیار درگیر این کار کرده است.
البته باید این واقعیت را پذیرفت که اساس��اً س��خن 
گفتن نمایندگان مردم آن هم در رس��انه ها با آنچه   
که م��ردم کوچه و  خیابان فکر م��ی کنند، حداقل 
تف��اوت  هایی در نح��وه بیان دارد. بدی��ن معنا که 
ش��ورایاران ملاحظات و محدودی��ت های زیادی که 
ناشی از اقتضائات حوزه کار اجتماعی وسیاسی است، 
رعایت می کنند و گرنه حجم مس��ائل و مشکلات و 
نارضایت��ی ت��وده مردم می تواند در مواردی بس��یار 

بیشتر از آنچه باشد که گفته شد .
به نظر می رس��د بین آنچه در رسانه ها و سایت های 
ش��هرداری بیان می شود و یا توسط برخی مدیران به 
ش��هردار تهران منتقل می ش��ود، با آنچه در واقعیت 
تهران و زیر پوس��ت آن می گذرد متفاوت است. از این 
رو پذیرش این واقعیت و بیان صادقانه آن با مردم می 
تواند نیمی از مس��اله را حل کن��د . البته پذیرش این 
واقعیت ها از س��وی مدیران شهرداری می تواند،  نوید 
بخش آغاز راهی برای حل و فصل پایدار مس��ائل شهر 
تهران باش��د. ش��هری که در آن کیفیت زندگی بهبود 
یافت��ه و رابطه بین مردم و مدیران پایدارتر و مبتنی بر 

اعتماد دو طرفه باشد .

در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 17 با »پدیده شهر«  با 
اشاره به مشکلات خط راه آهن برای ساکنان منطقه، مطرح شد:

شهردار ،  عضو شورای شهر  و مدیرعامل راه 

آهن هیچکدام  برایشان مهم نیست!

کدام یک به واقعیت نزدیکتر است:

منطقه 22 قلک یا تفرجگاه تهران!

در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 18 با سردبیر 
هفته نامه پدیده شهر مطرح شد:

   65 میلیارد تومان برای 

کوهی از مشکلات

اگر پروژه خیابان 
بروجردی در شمال 

شهر بود،
 اینقدر طول 

می کشید؟

کوچه های دهات ما 
از اینجا خیلی بهتر 

است!

زیر پونز سمت چپ 
نقشه تهران قرار 

گرفته ایم!

شهرداری برای 
خدمتگزاری یک 

ریال هم خرج 
نمی کند!

 محله ما واقعا مثل 
یک دهات است

تنها در برج سازی 
 رتبه اول را داریم 

و دیگر هیچ

شهرداری هر چیزی 
را که ساخته است به 
دنبال کسب درآمد 

بوده است

یک متر زمین در 
منطقه یک: 20 

 میلیون تومان
 در منطقه بیست: 1 

میلیون تومان

رشد قارچ گونه مراکز 
اداری در منطقه شش

 منطقه 22؛ 
دودکش تهران

با تغییر کاربری 
بی رویه؛ سکنه به 

پشت رینگ رفته اند

اختلاف منطقه 20 با 
 منطقه یک 

تفاوت جهان سوم با 
اروپاست!

توزیع امکانات شهری 
بین مناطق یک و 20 

ناعادلانه است 

اولین و آخرین 
قربانی هستیم!

علل عقب ماندگی؛ 
 نگاه درآمدزایی

 به منطقه 22

در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 6 مطرح شد:

بافت مسکونی قلب تهران در آستانه نابودی



آمار بالای کودکان تحت پوشش مراکز حمایتی
به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)watan.ir(، سلمان خدادادی در واکنش به آمار کودکانی که در مراکز حمایتی نگهداری می شوند، گفت: سازمان بهزیستی برای واگذاری کودکان بی سرپرست و بدسرپرست به خانواده های متقاضی 
باید مراحل کارشناسی شده ای را طی کند البته قانونگذار و سازمان های متولی شرایط فرزندخواندگی را تشریح و شفاف کرده اند، همچنین در آیین نامه قانون فرزندخواندگی نیز تکلیف برای متقاضیان و سازمان بهزیستی کشور معین شده است.

نماینده مردم ملکان در مجلس شورای اسلامی، با یادآوری آمار بالای کودکانی که در مراکز نگهداری بهزیستی هستند، تصریح کرد: این آمار بسیار بالا وغیرمعقول است، با این حال سازمان بهزیستی باید شرایط را به گونه ای تسهیل کند تا مراحل 
فرزندخواندگی به راحتی سپری شود، این اقدام در بهبود وضعیت آینده این کودکان تاثیر مثبت دارد. وی با بیان اینکه فرزندخواندگی باید به شکلی صورت گیرد که پس از واگذاری این کودکان بتوان مانع معضلات اجتماعی شد، افزود: با اصلاح قانون 
فرزندخواندگی شرایط نسبت به گذشته به خصوص در مورد درج نام این کودکان در شناسنامه سرپرستان تسهیل شد اما با توجه به آمار بالا و وجود متقاضیان بسیار، در واگذاری ها باید سرعت بیشتری به کار گرفته شود.

4
چگونه بافت شهری پژمرده می شود؟

 به گزارش پایگاه اطلاع رس��انی انجمن علمی اقتصاد شهری ایران، دکتر 
احمد زنگانه؛ از اساتید برجس��ته برنامه ریزی شهری دانشگاه خوارزمی، 
در یادداش��تی به تحلیل ویژگی های بافت فرس��وده یا به تعبیر خودش 
بافت پژمرده پرداخته و معتقد اس��ت آس��یب های اجتماعی در مناطق 
توسعه یافته تهران، همچنان مورد غفلت است و تحلیل گران، بیش از حد 
به مناطق مرکزی تهران متمرکز ش��ده اند. متن این یادداش��ت را با هم 

مرور می کنیم:
 اصطلاح بافت فرسوده، جریانی است که عمدتاً توسط دس��تگاه های اجرایی بر اساس 
نگاه کالبدی و فیزیکی تعریف ش��ده و کمتر ناظر بر عملکرد آن اس��ت و به نظر می رسد 
برای بررسی این بافت باید اصطلاح شمول گراتری که ناظر بر عملکرد و نقش آن در پیکره 
شهری باشد را جایگزین کرد که بر این مبنا زوال شهری یا پژمردگی بافت شهری شاید 
معادل مناسب تری برای این مبحث باشد. بافت پژمرده شهری در همه جوامع و شهرها 
وجود دارد و به عنوان بدنه مرکزی ش��هری، ش��هرت می گیرد. چنین پیشامدی برای 
پیکره شهرها که با انقلاب صنعتی و رشد شهرها آغاز شده و با تغییر عملکرد و مهاجرت 
سرمایه داران و جایگزین شدن قشر فقیرتر، نمایه متفاوتی از شهر ارائه می کند. این تغییر 
ورژن شهری، در آثار بزرگانی نظیر چارلز دیکنز به عنوان مأوای طبقه کارگر و فقیرنشین، 

خودنمایی می کند.
چگونهبافتشهریپژمردهمیشود؟

با توسعه شهرها، هسته اولیه و مرکزی شهر که بر اساس یک کارکرد اقتصادی؛ نظیر بازار، 
تعریف شده امکان احیا و نوسازی به علت نوع بافت فیزیکی؛ نظیر معماری ساختمان و 
معابر را پیدا نکرده و قشر پولدارتر، از هسته به سوی شمال شهر، کوچ کردند و جای خود 

را به اقشار فقیرتر دادند.
چنین اتفاقی در همه ش��هرهای بزرگ ایران؛ نظیر تهران، ش��یراز و تبریز، اتفاق افتاده 
است؛ چنان که در نخستین طرح تدوین ش��ده در زمان رضاخان پهلوی در سال ۱۳۱6 
تنها لایه نخست خیابان نوسازی شد و فضای پش��ت آن، متروکه ماند. به مرور پولدارها 
محلات مرکزی را رها کردند و طبقات اجتماعی کم درآمد، جایگزین آنها شدند و به علت 
نبود مدیریت شهری مناسب، عملًا محلات قدیمی متناسب با نیاز روز، نوسازی نشدند و 
تبدیل به تله های فقری شدند که با مدیریت ازهم گسیخته شهری؛ نظیر سازمان های 
آب، برق، گاز، مخابرات و نبود نگاه منسجم شهری، تبدیل به جزیره های شهری شدند 
که امکان تبدیل و تغییر آنها به سادگی میسر نبود. فیلترینگی که سرمایه داران شهری 
را به حومه و فقیرترها را در هسته مرکزی شهر جا می دهد، از دهه ۴0 به صورت نانوشته، 
در ایران اجرایی شد و هم اکنون نیز با همین قاعده، حکمفرمایی می کند. از بعد از تدوین 
طرح جامع ش��هری، فرایند جابه جایی پرش��تاب طبقات اجتماعی پردرآمد به حومه 
تهران، آغاز ش��د و زوال بافت مرکزی، با توقف توسعه و افت بافت آغاز شد و همچنان نیز 

ادامه دارد.
مشخصههایبافتپژمردهشهریکدامند؟

مهم ترین مؤلفه قابل ارزیابی بافت رو به زوال را می توان تنزل قیمت املاک این مناطق 
در مقایسه با سایر مناطق شهری دانست؛ به گونه ای که رشد قیمت در مناطق هسته ای، 
به مراتب کندتر از سایر مناطق شهری، ارزیابی ش��ده و به تبع آن، کاهش ارزش افزوده 
را به دنبال خواهد داش��ت؛ بنابراین به شکل طبیعی، س��رمایه گذاران املاک، حاضر به 
ساخت وس��از در بدنه رو به زوال نبوده و حاشیه سود بازار ایجاب می کند ساخت وساز در 

مناطقی که از رشد و آتیه اقتصادی روشن تری برخوردار هستند صورت گیرد.
از سوی دیگر این مناطق به علت کثرت و فعالیت های اقتصادی و نحوه تعریف اقتصادی؛ 
نظیر بازار محل پرتردد ش��هری، محسوب می شوند که س��ایر معضلات شهری؛ نظیر 

ترافیک، سر و صدا، شلوغی و آلودگی را نیز به دنبال خود دارند.
مناطق روبه زوال ش��هری، در خود فعالیت های اقتصادی فراوانی را ج��ای داده اند که از 
کاربرد س��کونتگاهی به تجاری، تغییر کرده و فعالیت های متعددی را شامل می شوند؛ 
مثلًا در منطق��ه ۱2 تهران که مناطق مجاور ۱۱-۱۳ و۱۴ را نیز ش��امل می ش��ود هنوز 

محلاتی نظیر صابون پزخانه را در خود جای داده اند.
از مش��خصات دیگر بافت های رو به زوال ش��هری می توان مهاجرت تک نفره و اس��کان 
کارگرانی را نام برد که در منازل سرسرا که دارای اتاق های زیادی می باشد سکونت دارند 
و بستر جرم خیزی، فراهم می شود. بنابراین می توان گفت با وجود آنکه بافت های رو به 
زوال، با تعریف درست و کارکرد اقتصادی، مثل بازار خلق می شوند، به مرور و با مهاجرت 
صاحبان مشاغل در بازار، عملًا گردش مالی سنگین اقتصادی در منطقه توزیع نمی شود 

و با توقف توزیع درآمد در محل، عملًا افت این مناطق، آغاز می شود.
۵۹۳هکتارازبافتپژمردهتهراندرمرکزقراردارد

بر اساس بررس��ی های صورت گرفته ۳ هزار و 26۹ هکتار بافت فرسوده در تهران وجود 
دارد که ۵۹۳ هکتار آن، در مرکز تهران قرار دارد. مناطق ۱2 و مناطق همجوار آن؛ نظیر 

۱۱-۱۳-۱۵ و ۱6 در این محدوده قرار دارند.
در این مناطق، ریزدانگی خانوار به معنی اخص خود دیده می شود و موج وسیعی از افراد 
جویای کار که عمدتاً با اجاره بهای اندک توانس��ته اند سرپناهی برای خود پیدا کنند، در 
این مناطق جای گرفته اند. ریزدانگی شهری، بزهکاری و عدم امنیت را در پی دارد تا راه 
هر گونه سرمایه گذاری جدید برای بخش خصوصی و دولت گرفته شود. هر چند توسعه 
تجاری سازی در مناطق یاد شده، ادامه دارد و منازل قابل سکنی یا تخریب شده، با سرعت 

زیادی تبدیل به انبار بنکداران بازار یا مجتمع های تجاری و تولیدی می شوند.
یکی دیگر از موانع توس��عه و عمران شهری در مناطق فرس��وده، پدیده وقف است که به 
عنوان یک چالش شهری از آن یاد شده اس��ت. واقف که سال ها پیش ملک را به منظور و 
با کاربرد به خصوصی وقف کرده است اکنون در قید حیات نیس��ت و اداره اوقاف نیز با در 
نظر گرفتن کلیات شرعی، اجازه نوس��ازی نمی دهد؛ لذا ملک که باید به تناسب زمان، 
عام المنفعه بودن خ��ود را حفظ کند تبدیل به معضلی برای توس��عه و عمران ش��هری 

می شود.
چگونهبافتفرسودهنسازیم؟

به نظر می رسد نخستین گامی که می تواند به عنوان راه حل جلوگیری از توسعه بافت های 
فرسوده تلقی شود تغییر نگاه زیست محیطی و شهری با ین بافت هاست. رشد بی ضابطه 
فعالیت های تجاری، در شرایطی که برخی از این سازه های شهری دارای ارزش تاریخی 
هس��تند و به عنوان نمونه ای از معماری ش��هری در یک دوره زمانی، باقی مانده اند باید 
پاسداری شود تا در آینده به عنوان برش��ی از تاریخ شهرسازی در گردشگری، بازتعریف 

شوند.
توجه به مقوله فرهنگ شناسی و ارتقای س��طح فرهنگی و اقتصادی مردمی که در این 
مناطق، ساکن هس��تند باید در اولویت قرار گیرد. اصالت بخش��ی و زیباسازی مناطق 
مرکزی با حفظ سبک معماری توسط مدیریت شهری نمی تواند سرآغاز تغییر فرهنگ و 

منزلت اجتماعی در این مناطق باشد.
این مناطق، به شکل طبیعی در معرض مهاجرپذیری کلانشهری نیستند؛ لذا مدیریت 
شهری با ساخت فرهنگسرا و افزایش مس��احت فضای سبز می تواند ضمن پاسخ به نیاز 

تفریحی ساکنین این مناطق در کنترل آلودگی نیز نقش ایفا کند.

یادداشت

بررسی رفتار اصلاح طلبان 
شورا نشان می دهد که 
در ابتدای طرح موضوع 
حسابرسی  آنها سکوت 

پیشه کردند و آن را بازی 
سیاسی می دانستند و در 
ادامه عمدتاً نقش پیروی 

کننده  و دسته چندم 
داشتند و حتی برخی از 
چهر ه های این گروه 

هنوز بعد از گذشت سه 
سال نمی دانند حقیقت 

حسابرسی های سال 92 
چه بود ؟

مسئله عجیب تر این که 
بعد از تصمیم گیری رئیس 

شورا برای تغییر سبک 
بررسی حسابرسی ها ، این 
گروه آنچنان در انفعال به 
سر بردند که نتوانستند از 
این مسئله دفاع کنند که 

حسابرسی ها باید در منظر 
رسانه ها و افکار عمومی 

پیگیری شود.

آنچه که در امر نظارت 
توسط اصلاح طلبان اتفاق 

افتاده است، عمدتاً به 
صورت غیرسیستمی و 

ناظر به تلاش های فردی 
دو ، سه عضو بوده است 

که تجربه ای در حوزه کار 
شهرداری دارند و مابقی 

آن عمدتاً از جنس مخالفت 
با شهرداری تهران از 
موضوع انفعال و مبتنی 

بر پدیده های واکنشی و 
اتفاقی در شهر بوده است. 
به عنوان مثال گود ایران 
زمین نشست می کند یا 
اتوبوس اسکانیا تصادف 
می کند یا درجایی مترو  
فرو می ریزد یا بچه ای 
در پارک کشته می شود 
یا جایی آتش می گیرد یا 
بعد از انتشار اخبار مربوط 

به واگذاری املاک در 
شهرداری و مسائلی  از 
این دست! اتفاق افتاده 
است و بعد از آن برخی 

از چهره های این جمع در 
رسانه ها اقدام به طرح این 

موضوعات می کنند .

هفته نامه» پدیده شهر« بررسی می کند :

کارنامه ضعیف اصلاح طلبان شورا
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ترکیب شورای چهارم به گونه ای است که یک 
جمع 13 نفره به نام اصلاح طلبان در آن حضور 
دارند . قضاوت در خصوص عملکرد این جمع از 
منظر بیرونی ) رسانه ها و چهره های سیاسی( 
با آنچه در واقعیت وجود دارد، متفاوت است . 
برای تبیین دقیق تر کارنامه اصلاح طلبان شورا 
در ابتدا لازم اس��ت که به آنالی��ز ویژگی های 

فردی آنها بپردازیم . 
چهارنف��ر از این جمع، تجرب��ه و دانش مرتبط با 
حوزه مدیریت ش��هری را در کارنامه خود دارد ) 
یکی س��ابقه و تجربه طولان��ی در حوزه خدمات 
شهری ، دیگری س��ابقه و تجربه کاری در حوزه 
عمرانی ، و سومی هم س��ابقه شهرداری یکی از 
مناطق تهران  و آخرینیز گفته می شود در حوزه 
های معماری و شهرس��ازی س��وابق کارشناسی 

دارد( 
مابق��ی اعضا ای��ن جمع ۱۳ نفره، گرچه پس��ت 
ه��ا و مناصب بالایی در ح��د وزیر ، معاون وزیر ، 
استاندار و ... دارند، لکن تجربه و سابقه ای در حوزه 
ماموریت های مرتبط با مدیریت شهری ندارند . 

امس��ال سال پایانی شورا است. از این رو ضرورت 
دارد که کارنامه س��ه سال گذشته این جمع که 
به اعتبار و اعتماد مردم وارد شورا شده اند، مورد 
ارزیابی قرارگیرد تا در س��ال آینده مردم بتوانند 
تصمیم مناسبی برای شورای بعدی اتخاذ نمایند. 
برای نی��ل به این قضاوت لازم اس��ت معیارها و 
ش��اخص های نمره دهی مطرح و بر اساس آنها 

نسبت به عملکرد شان داوری کرد . 
معیار نظارت : کار ویژه اصلی ش��ورای ش��هر به 
عنوان نهاد ناظر بر ش��هرداری مساله نظارت می 
باشد. این نظارت براساس معیارها و شاخص های 

زیر صورت می گیرد .
1-1: برنامه های توسعه )برنامه چهارساله دوم ( 

شهرداری
دقیق ترین معیار برای رصد فعالیت های شهرداری 
که قابل راستی آزمایی باشد، همین شاخص است. 
بررسی کارنامه جمعی اصلاح طلبان شورا نشان 
می دهد که در طول س��ه سال گذشته کمترین 
تذکر و انتقاد و بازخواس��ت گروهی از این منظر 

صورت نگرفته است . 
از حیث موض��ع گیری فردی نیز تنها یک عضو  
این جمع گاهاً در حوزه حمل و نقل و ترافیک به 
اعداد و ارقام برنامه دوم اشاره کرده است. بنابراین 
در ای��ن بخش کارنامه این جمع غیرقابل قبول و 

ضعیف است .
1-2: بودجه سالیانه

 دومین متر و معیاری که می توان براس��اس آن 
فعالیت های ش��هرداری را مورد قضاوت قرار داد، 
بودجه س��الیانه شهرداری می باشد . از جمع ۱۳ 
نفره اصلاح طلبان تنها یک نفر در کمیس��یون 
برنامه و بودجه ش��ورا حضور دارد. از قضا این فرد 
کمترین موضع گیری را در حوزه برنامه و بودجه 
داشته است . شاید تنها اعتراضی که از این زاویه 
می توان برشمرد، شکایت عضو اصلاح طلب شورا 
از رئیس شورای شهر تهران به دلیل عدم ارسال 
جداول هزینه ای در بودجه سال جاری  می باشد. 
بنابراین م��ی توان گفت ک��ه در بخش برنامه و 
بودجه عمده مفهوم سازی و اطلاعاتی که در شورا 
مطرح می ش��ود،  عمدتاً  توس��ط یک عضو غیر 

اصلاح طلب شورا صورت گرفته است .
1-3: حسابرسی

دقی��ق ترین معیار برای نظارت بر ش��هرداری از 
حیث س��لامت مالی و قانونی مسئله حسابرسی 
ه��ا می باش��د . همگان به یاد دارند که مس��ئله 
حسابرسی سال ۹2 از حیث رسانه ای ابعاد ملی و 
حتی فراملی پیدا کرد. حال مساله و سوال اساسی 
این است که نقش اصلاح طلبان شورا در کل این 
فرایند چه بود؟ و اساساً در کجای این داستان قرار 
داشتند ؟ واقعیت این است که استارت این مساله 
توسط دو عضو غیر اصلاح طلب شورا کلید خورد 
و توس��ط رسانه های مخالف شهرداری تهران در 

بالاترین حد خود منعکس شد.
بررس��ی رفتار اصلاح طلبان شورا نشان می دهد 
که در ابتدای طرح این موضوع آنها سکوت پیشه 
کردند و آن را بازی سیاس��ی می دانس��تند و در 
ادامه عمدتاً نقش پیروی کننده  و دس��ته چندم 
داش��تند و حتی برخی از چه��ر ه های این گروه 
هنوز بعد از گذشت سه سال نمی دانند حقیقت 

حسابرسی های سال ۹2 چه بود ؟
مس��ئله عجیب تر این که بعد از تصمیم گیری 
رئیس شورا برای تغییر سبک بررسی حسابرسی 
ها ، این گروه آنچنان در انفعال به س��ر بردند که 

نتوانستند از این مسئله دفاع کنند که حسابرسی 
ها باید در منظر رسانه ها و افکار عمومی پیگیری 
ش��ود. البته یک یا دو عضو ای��ن جمع در نطق 
های پیش از دستور خود گاهاً اشاراتی به مسئله 

حسابرسی ها داشتند .
1-4: طرح تفصیلی و ضوابط شهر سازی

این مس��ئله نی��ز یکی از مهمتری��ن  معیارهای 
قضاوت در خصوص عملکرد ش��هرداری است. از 
این زاویه نیز، بجزء یک عضو اصلاح طلب ش��ورا 
که تجارب فردی در این حوزه دارد و عضو دیگری 
که سابقه کار در شهرداری را دارد، کمترین اثری 
از تذکر و یا س��وال و نظارت در سطح عمومی و 
رسانه ها یافت می شود . به نظر می رسد اساساً 
در این بخش بجزء  دو ، س��ه نفر از این مجموعه 
بقیه اساس��اً دانش کافی برای ورود به این حوزه 

را ندارند  .
1-5: نظارت فردی

 در ش��ورای شهر تهران معمولاً این فضا و امکان 
برای اعضاء وجود دارد که بر اس��اس بررس��ی ها 
و اطلاعات فردی می توانند بر شهرداری نظارت 
کنن��د . در این بخش نیزوضعی��ت چندان قابل 
دفاع نیس��ت . یک عضو این مجموعه ، عمدتاً در 
جلسات در حال تمرکز بر روی موبایل خود است 
وعضو دیگر بخش عمده ای از جلس��ات را غایب 
اس��ت و فرد دیگری از این جمع اساساً همیشه 
سکوت پیش��ه کرده است . یکی و دو عضو دیگر 
این مجموعه نیز یک فیلد محدود و خاص مثلاً در 
ح��وزه کودکان را انتخاب کرده و صرفاً  در همان 
زمینه ها گاهی مطالبی ابراز می کنند. یکی دیگر 
از اعضا این مجموعه عمدتاً مسائل حوزه صنفی 
و گروهی خود را پیگیری می کند. دو نفر از این 
جمع نیز عمدتاً کارکرد سیاس��ی داشته وبیانیه 
های سیاسی می خوانند و موضع گیری سیاسی 
می کنند. یک نفر از اینها نیز یا باید رئیس شورا 
باش��د یا این که در جلسات حضور نیابد و یا اگر 
در جلس��ات حاضر است عمدتاً سکوت می کند 
و مش��غول امورات خود. البته دو ، سه عضو این 
مجموعه از حیث نظارت فردی انصافاً وقت زیادی 
برای سرکشی به مناطق و ارتباط گیری با مردم 
م��ی گذارند . ونقش تاثیرگ��ذاری در امر نظارت 

فردی بر شهرداری دارند . 
بنابراین آنچه که در امر نظارت توسط اصلاح طلبان 
اتفاق افتاده است، عمدتاً به صورت غیرسیستمی و 
ناظر به تلاش های فردی دو ، سه عضو بوده است 
که تجربه ای در حوزه کار شهرداری دارند و مابقی 
آن عمدتاً از جنس مخالفت با شهرداری تهران از 
موضوع انفعال و مبتنی بر پدیده های واکنش��ی 
و اتفاقی در ش��هر بوده است. به عنوان مثال گود 
ایران زمین نشس��ت می کند یا اتوبوس اسکانیا 
تصادف می کند ی��ا درجایی مترو  فرو می ریزد 
یا بچه ای در پارک کشته می شود یا جایی آتش 
می گیرد یا بعد از انتشار اخبار مربوط به واگذاری 
املاک در شهرداری و مسائلی  از این دست! اتفاق 
افتاده اس��ت و بعد از آن برخی از چهره های این 
جمع در رس��انه ها اقدام به طرح این موضوعات 

می کنند .
 اص��لاح طلبان ش��ورا به دلایل زیر نتوانس��تند 
کمترین تاثیری در امر نظارت بر شهرداری داشته 

باشند .
این گروه عملاً نتوانس��ت ب��ا جریان اصول گرای 

ش��ورا بر س��ر یک نظارت غیرسیاسی ، تکنیکی 
وفنی بر س��ر مصالح و منافع مردم و شهر به یک 
توافق پایدار برس��ند به نح��وی که به جرات می 
توان گفت عملاً مسئله نظارت شورا بر شهرداری 
تهران توس��ط این دو جریان سیاس��ی حاضر در 
شورا به گروگان گرفته ش��ده است. هر دو گروه 
در بروز این پدیده موثر بودند . بخش��ی از جریان 
اصول گرای ش��ورا تنها رسالت خود را دفاع تمام 
عیار از ش��هرداری می دانند و بخش��ی از جریان 
اصلاح طلب تنها رسالت خود را سیاه دیدن همه 
شهرداری می دانند. از این رو هیچ گاه بر سر امر 

نظارت به توافق نرسیده اند .
 این جم��ع در تعامل با چهره های ورزش��کار و 
مس��تقل ش��ورا نیز هیچ گاه توفیقی به دس��ت 
نیاوردند، به گونه ای که عملاً در سه سال انتهایی 
در انتخابات ریاست ش��ورا این جمع سه ، چهار 

نفره به جریان اصولگرا رای دادند .
رفتارهای روزهای یکشنبه و سه شنبه برخی از 
چهره های اصلاح طلب ش��ورا ب��ه گونه ای بود، 
که مهندس دوس��تی یک عضو موث��ر این گروه 
در مصاحب��ه ای با هفت��ه نامه »پدیده ش��هر« 
گفت برخی از اینها روزهای یکشنبه در جلسات 
غیرعلن��ی می گوین��د چاکرم آق��ای قالیباف! و 
روزهای س��ه ش��نبه در منظر رسانه ها نقدهای 
تند می کنند! این رویه توس��ط برخی از اعضای 
این گروه آنچنان مش��هود و پررن��گ بود که در 
یک مورد خ��اص یک فرد این گروه در انتخابات 
اخیر مجلس شورای اس��لامی کاندیدا شده بود، 
بیشترین نزدیکی ، تماس و دفاع از قالیباف را برای 
پیگیری امر تایید صلاحیت خود انجام داد، اما بعد 
از انتخابات چرخشی مجدد در موضع خود داشت. 
البته چند نفر از این مجموعه همیشه مواضع ثابت 
و قابل دفاعی از حیث نوع رابطه خود با شهرداری 
و ش��هردار تهران داشته اند اما معدودی از آنها به 

گونه دیگری عمل کرده اند .  
البت��ه از حیث نظارت ف��ردی نیز وقتی از همان 
دو ، س��ه عضو فعال و موثر اصلاح طلب پرسیده 
می شود که نظارت های فردی شما عملاً در چه 
مواردی نتیجه مثبت و قابل قبولی داشته است، 
عنوان می کنن��د که عملاً به دلایل متعددی به 
جایی نرسیده است!!! )مصاحبه مهندس حقانی به 
عنوان یک عضو فعال این گروه با هفته نامه پدیده 

شهر موید این نکته است ( 
2-معیار قانون گذاری

 کارویژه دوم و اصلی ش��ورای ش��هر تهران طرح 
و تصویب طرح هایی اس��ت که ناظر به مسائل و 
مش��کلات و اولویت های کلان ش��هر تهران می 

باشد .
نگارنده به عنوان فردی که در همه جلسات علنی 
شورا شهر تهران حضور یافته، در خاطر ندارد که 
این جمع طرح دو فوریتی یا یک فوریتی تاثیرگذار 
و قابل توجهی ارائه کرده باش��ند. شاید اینها ادعا 
کنند که مثلاً طرح دو فوریتی »اختیارات شهردار 
تهران« را اخیرا ارائه کرده اند .بررسی دقیق همین 
طرح نش��ان می دهد که اساساً همین کار نیز از 
موضع تدافعی و واکنشی بوده است و کاملاً روشن 
و واضح بود که با توجه به عملکرد آنها این طرح به 
نتیجه نخواهد رسید! البته منصفانه این است که 
بگوییم این مجموعه طرح هایی مانند تملک باغ 
عین الدوله و ..... را در ش��ورا پیگیری و به نتیجه 

رساندند .
3-معیار مبازره با فساد و رانت خوری :

یک��ی دیگ��ر از معیارهای قض��اوت در خصوص 
عملکرد فردی و گروهی در شورا میزان حساسیت 
و پیگیری در امر مبارزه با رانت و فساد می باشد. 
ب��رای ارزیابی دقیق این وج��ه از عملکرد اصلاح 
طلبان، لازم اس��ت مواردی که در این چند سال 
رسانه ای شد، بررسی کنیم تا معلوم شود آنها چه 
نقشی در آنها داشته اند؟  اولین مسئله جدی که 
در شورا مطرح شد مسئله حسابرسی ها در شورا 
بود که در بخش قبلی نوشتار نشان داده شده که 

اینها اساساً محلی از اعراب  نداشته اند . 
در خص��وص پدی��ده اخی��ر »واگ��ذاری املاک 
ش��هرداری «نیز  نه اس��تارت و شکل گیری این 
مس��ئله به اینها ربط داشت و نه اینکه توانستند 
مساله تحقیق و تفحص از شهرداری را به نتیجه 
برس��انند، اما رسانه های وابسته به اصلاح طلبان 
توانستند بر روی این موج سوار شده و بهره برداری 
کنند. واقعیت نشان می دهد که در این پروسه نیز 

نقش پیروی کننده  و انفعالی داشته اند .
این در حالی است که رسانه های اصولگرا در هفته 
های قبل مواردی از مسائل مالی برخی چهره های 

این گروه را منتشر کردند .
4-میزان مش�ا رکت در مباحث کارشناس�ی در 

زمان تصویب طرح ها و لوایح 
از ای��ن نقطه نظر نیز ب��ه جزء چهار یا پنج نفر از 
اینها ،مش��ارکت قابل توجهی در این امر نداشته  
که این مسئله دلایل متعددی دارد، اما هرآنچه که 
هست اساساً نشان از ضعف تکنیکی و فنی آنها در 

مقولات مرتبط با شهرداری دارد . 
این جمع انتقادات فوق را پذیرا نیست و در دفاع 
از عملکرد خود موارد زیر را مطرح می کند که به 
نظر می رسد محل مناقشه و  چالش کارشناسان 

شهری باشد .
دعوت از پنج وزیر در س��ال اول ریاس��ت شورا : 
منتقدان بر این باورند که این حضور در صحن شورا 
بیشتر جنبه رسانه ای داشته است، تا اینکه منشا 
اثر برای حل مسائل و مشکلات شهر شده باشد .
حفظ انسجام و وحدت گروهی : این ادعا در زمان 
رای گیری راجع به ریاست شورا به صورت سالی 

یکبار صدق می کند .
م��ی گویند که دامن خود را ب��ه هیچ امتیاز و 
مطالبه فراقانونی نیالوده اند : واقعیت این است 
که اساس��اً ش��هردار تهران در بسیاری از موارد 
اینه��ا را در بازی وارد نکرده اس��ت که مطالبه 
ای در حد انتصاب افراد برای پس��ت های مهم 
ش��هرداری داشته باش��ند . از طرفی حرفهای 
درگوشی برخی از چهره های این جمع ناقض 
این ادعا می باشد! البته می توان گفت این ادعا 

در مورد تعدادی از آنها صادق است.
به ب��اور نگارنده این جمع در حد و اندازه  یک 
گروه س��یزده نفره قوی و کارآمد ظاهر نش��ده 
اس��ت ،البته به نظر می رسد که مشکل از این 
افراد نیس��ت،  بلکه مس��اله و چالش اصلی به 
کس��انی بر می گردد که بر اس��اس معیارهای 
گروهی و حزبی افراد را در لیست قرار داده و به 
مردم معرفی می کنند و مردم بر اساس اعتماد 
به آنه��ا رای می دهند، اما آنچه عملًا در پایان 
باقی می ماند اعتماد س��وزی مردمی است  که 

باورهای اصیل و والایی دارند . 
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تجربه ی تهرانگردی هفته نامه »پدیده ش��هر «در قالب نشس��ت های 
چند س��اعته با ش��ورایاران مناطق مختلف تهران ح��اوی نکات مثبت و 
منفی فراوانی بود . ش��ناخت مسائل ، مش��کلات و اولویت های مناطق 
مختلف تهران دید عمیق تر و دقیق تری در فهم این کلان ش��هر برای 
گردانندگان نشریه ایجاد کرد. برای عمق بخشی بیشتر به این شناخت 
بر آن ش��دیم که سطح حضور در جلس��ات را به محلات تهران ببریم . 
تهران دارای 3۷5 محله می باشد . از این رو باید دست به انتخاب می 
زدیم . بر اساس یک تحقیق دقیق مقایسه ای حدود 54 محله شهر تهران 

مسائل و مشکلات حاد تری دارند . از آنجاییکه تاکنون به مناطق شرقی 
تهران سفر نکرده بودیم، اولویتمان را به این مناطق و مشخصا منطقه 
هشت اختصاص دادیم . محله مجیدیه در این منطقه واقع شده است . 
در سرای محله مجیدیه مهمان شورایاران خونگرم و صمیمی این محله 
بودیم . ش��ورایاری محله مجیدیه در کل تهران از زاویه ی منحصر به 
فرد اس��ت . در این محله یک اقلیت بزرگ مسیحی زندگی می کنند . 
ظاهرا در ادوار گذشته مسیحیان اکثریت شورایاری را در اختیار داشته 
اند، اما در این دوره فقط یک عضو آنها توانسته به عنوان علی البدل به 

شورایاری راه یابد . هر دو گروه مسلمان و مسیحی شورایاری صریحا 
و موکدا به این نکته اشاره داشتند که فضای صمیمانه و مسالمت آمیزی 
بین آنها حاکم اس��ت. تراکم بالای جمعیتی در مقیاس کم باعث ش��ده 
اس��ت که محله از فقر ش��دیدی در حوزه های خدماتی و رفاهی رنج 
ببرد.  اگر بخواهیم یک جمله به عنوان عصاره ی این جلس��ه اس��تخراج 
کنی��م، به این جمله می رس��یم که همه ی آنها ی��ک صدا و متفق القول 
گفتند: در مجیدیه هیچی نداری��م ! آنچه در زیر می آید ماحصل این 

نشست می باشد که تقدیم می شود: 

تاریخچه محله »مجیدیه«
)علیه  علی  امام  بزرگراه  به  شرق  از  مجیدیه 
السلام(، از غرب به بزرگراه شهید صیاد شیرازی، 
از شمال به بزرگراه رسالت و از جنوب به جانبازان 

)گلبرگ( محدود می شود.
زمین های این منطقه پیش از این، ماسه ای و 
برای کشاورزی نامناسب بوده و به همین جهت 
این محله، ساکنان زیادی نداشته است. بعد از 

این تاریخ، عده ای آذری در محدوده خیابان حسن بنا ساکن شدند که 
کوچه های آن خاکی و فاقد امکانات رفاهی بود و آب محله از جوی آب 

روستای شمس آباد تأمین می شد. 
منطقه مجیدیه به شاهزاده عبدالمجید میرزای قاجار، معروف به "عین 
الدوله"، صدراعظم زمان مظفرالدین شاه قاجار و از مخالفان سرسخت 
مشروطیت ایران. پدرش سلطان احمدمیرزا که پسر فتحعلی شاه بود. 

تعلق داشت و خودش آنجا را آباد کرد بهمین علت به مجیدیه معروف شد
قدمت سکونت در مجیدیه بیش از شمس آباد و بنی هاشم است. بخش 
عمده ای از اراضی مجیدیه در حدود سال های 2۵ – ۱۳20 متعلق به 
شخصی به نام "اطمیشی" بود. وی در این سال ها شروع به ساخت وساز در 
اراضی تحت تملک خود کرد و در آن خانه های ساخته شده، ارامنه اقامت 
کردند. بنابراین، نخستین ساکنان  مجیدیه ارامنه ای هستند که حد فاصل 
۱6 متری دوم و 20 متری مجیدیه ساکن شدند. پس از سکونت ارامنه 
به مرور مسلمانان نیز در نیمه شرقی مجیدیه ساکن شدند.ارامنه ساکن 
در مجیدیه به دلیل اقلیت بودن و برای رهایی از غریبگی مانند هر اقلیت 
دیگری ارتباط قوی میان خود برقرار کردند و با تکیه بر آن، نوعی انسجام و 
همبستگی میانشان ایجاد شد، که بیش تر بر پایه حضور مسلمانان استوار 
بود. اما تداوم سکونت و همسایگی مداوم ارامنه و مسلمانان در این منطقه 
سبب شد نسل دوم و سوم ساکنان مجیدیه، فارغ از مذهب، ارتباطی 
نسبتا قوی با یکدیگر داشته باشند. به همین دلیل امروز کم تر نشانی از 
فاصله گیری این دو گروه مذهبی از یکدیگر به ویژه میان نسل جوان دیده 
می شود. آن چه بیش از شکاف مذهبی در این پهنه به چشم می خورد 
شکاف نسلی است. شکاف نسلی در بیش تر محله هایی که قدمت و تداوم 
سکونتشان سه نسل است به وجود می آید. در مجیدیه توجه به مساجد 
متعددی که نشان از تمایل ساکنان به انجام فرایض مذهبی به صورت 

جمعی دارد این شکاف را به صورت عمیق تر نمایان می کند.
ساکنان این منطقه تمایل زیادی به گذراندن اوقات در بیرون از خانه دارند 
به همین دلیل پارک ها و فضای فراغتی موجود، در بیش تر ساعات روز 
مملو از جمعیت است. این استفاده مشترک از فضاهای عمومی عامل 

دیگری است که پیوند میان تمامی ساکنان را تحکیم می بخشد. 
بیش تر ساکنان مجیدیه از آغاز سکونت شان نقل مکان نکرده اند و 
همچنان در محله ساکن اند، بدین ترتیب تداوم سکونت در مجیدیه حدود 
سه نسل است و قدمت سکونت بسیاری ا این اهالی به بیش از ۴0 سال می 

رسد.
این محله توسط بزرگراه رسالت به دو محله به نام ها ی مجیدیه شمالی و 
مجیدیه جنوبی تقسیم می شود. مجیدیه شمالی در منطقه  ۴ شهرداری و 
مجیدیه جنوبی جز محلات منطقه ۸ شهرداری تهران محسوب می گردد.

این محله به واسطه  کارخانه  آب جوسازی که در سال ۱۳2۸ بنا شد، 
معروف شده بود. دکتر منوچهر ستوده درباره  مجیدیه می نویسد: 

»کارخانه  معروف آب جو سازی مجیدیه در این محل است که کارگران 
آن از فارس و ترک ساکن همین قریه هستند. مالک این ده، شاهزاده 
یمین السلطنه بود و فعلا خرده مالک است. جمعیت آن طبق سرشماری 
۸۹۴ تن مرد  و 7۹0 تن زن است. از این جمعیت عده ای ارمنی هستند. 
یک آسیاب آبی خرابه  قدیمی دارد. دبستان حافظ مجیدیه مخصوص 
مسلمانان با 77۱ تن دانش آموز و دبستان آرارات مخصوص ارامنه با 6۱2 

تن دانش آموز«
مسجد قمر بنی هاشم قدیمی ترین مسجد مجیدیه شمالی است که قدمت 
آن به سال ۱۳۴0 ش می رسد و در خیابان شهید کرد، خیابان شهید سعید 

خان علی قرار دارد.
کلیسای گریگور لوساووریچ )گریگور روشنگر مقدس( آخرین کلیسای 
بزرگی است که در سال ۱۳60 ش در محله زیتون مجیدیه  بنا شده است. 
گریگور لویاووریچ اولین کسی است که ارامنه را با دین مسیحیت آشنا کرد 
و با تلاش های پی گیرانه اش توانست این دین را به عنوان مذهب رسمی 
این کشور ثبت کند. آیین مسیحیت در امپراطوری بیزانس ارتودوکس 
بود و در امپراطوری روم کاتولیک. ارمنی ها به هیچ یک از این دو فرقه 

نپیوستند و مذهبشان را به نام گریگور روشنگر، گریگوری نامیدند. 
در تاریخ 2۱ شهریور ۱۳۳۵ ش ۸0 خانواده ی ارمنی جلسه ای تشکیل 
دادند و هیأتی مدرسه ساز خیر ارمنی تشکیل دادند و اولین مکان آموزشی 
با سه کلاس درس در محله مجیدیه تأسیس شد. این مدرسه ی کوچک را 
"شیروان زاده" نامیدند. سال ۱۳۳6 این مدرسه با نام جدید " آرارات" به 
کوچه ی اطمیشی منتقل شد. سال ۱۳۳7 مدرسه دوباره به جای اولش 
در خیابان ۱6 متری دوم برگشت. اواخر سال ۱۳۳۸ بود که زمین فعلی 
مدرسه ی آرارات را شورای خلیفه گری ارامنه ی تهران خرید و با کمک 
های مالی این شورا مدرسه آرارات با شش کلاس درس، پذیرای دانش 
آموزان مقطع ابتدایی شد. بعد ها مدرسه آرارات  به مرکز فرهنگی مذهبی 
تبدیل شد. امروزه این مدرسه، مهد کودک، آمادگی، دبستان و راهنمایی 

را در کنار هم دارد.
معروف ترین، طولانی ترین و پر ترافیک ترین خیابان محله، خیابان شهید 
استاد حسن بنا است. این خیابان از تپه ی شمس آباد شروع می شود 
و تا تقاطع بزرگراه شهید صیاد شیرازی و خیابان آیت الله قدوسی ادامه 
دارد. بخشی از این مسیر، از میدان مریم تا چهارراه مجیدیه، خیابان شهید 
استاد حسن بنای شمالی نام دارد و باقی اش از بزرگراه رسالت تا تقاطع 
بزرگراه شهید صیاد شیرازی و خیابان آیت الله قدوسی، استاد حسن بنای 
جنوبی. قدیم ها نام این خیابان مجیدیه بود و هنوز هم با همان نام می 
شناسندش. بعد از انقلاب به یاد شهید استاد حسن بنا، این خیابان به این 
اسم نامیده شد. شهید رضا استاد حسن بنا، سال ۱۳0۱ در تهران بدنیا 

آمدو در درگیری های سال ۱۳۵7 به شهادت رسید.
خیابان های همایی، اثنا عشری و خیابان کرمان از دیگر شریان های اصلی 

این منطقه محسوب می شوند.

شـورایـاری

برپایی جشن آغاز سال تحصیلی در محک
کودکان مبتلا به سرطان محک در جشنی با همراهی گروه های نمایشی و موسیقی، زیر سقف بیمارستان به استقبال ماه مهر رفتند.  به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)Watan.ir(، آغاز سال تحصیلی براي کودکان محک نویدبخش 

اتاق هایي است که با حضور معلمان داوطلب رنگ کلاس درس مي گیرند. تخت هاي بستري، راحت ترین نیمکت ها مي شوند و دفتر و کتاب ها کنار میزهاي دارو جا خوش مي کنند تا کودکان مبتلا به سرطان در دوران درمان از روند عادی زندگی دور نشده 
و مانند هر کودک دیگری برای زندگی پرامید در آینده آماده شوند. محک همه ساله به مناسبت آغاز سال تحصیلی با برگزاری جشن هایی برای فرزندانش به آنها بسته یا هزینه لوازم التحریر اهدا می کند تا شوق آموختن در وجودشان پویاتر شود. اهدای 
1000 بسته لوازم التحریر به کودکان مبتلا به سرطان به همت شرکت سامسونگ نیز بخشی از برنامه امسال محک به مناسبت آغاز سال تحصیلی 1395 بود. نیکوکاران ایران ۲5 سال است که کودکان مبتلا به سرطان محک را با حمایت درمانی و رفاهی 

یاری می دهند تا ضمن رسیدن به سلامتی، کیفیت زندگی آنها به خاطر سرطان آسیب نبیند. قهرمانان کوچک مبارزه با سرطان در روزهاي درمان تا رسیدن به سلامتي، پر امید قدم برمی دارند تا بدانند، بخوانند و بنویسند که سرطان، پایان زندگي نیست.

مرادی نژاد   دبیر ش��ورایاری محل��ه مجیدیه، عضو 
هیات امنای مسجد جامع محمدی و کارمند بازنشسته 
شرکت مخابرات 67 س��ال است که در این محله ساکن 
اس��ت.  وی در ابتدا س��خن خ��ود را از تاریخچه منطقه 
مجیدیه ش��روع کرد و گف��ت:  کل زمینه��ای اینجا در 
قدیم مجیدیه نامیده می شد، متعلق به یکی از نوادگان 
ناصرالدین ش��اه قاجار بود، وی در اینجا کلی باغ و امارت 
داشت. به تدریج این قس��مت  جزء دهستان بخش ۱۱ 
شمیرانات شد. مردم اینجا گاو و گوسفند داشتند، کدخدا 
هم داشتیم. دهه ۴0  فردی به اسم حاج آقا "اطمیشی" 
برای اهالی خدمات زیادی انجام داد که از جمله می توان 
به ساخت حمام ، پل  و کارخانه برق اشاره کرد. به تدریج 
شهردار وقت باغ ها را خراب کرد و فروخت و مجیدیه در 
طرح محدوده 2۵ س��اله قرار گرفت و خارج از مجیدیه 
همه شامل بافت خارج از محدوده شد. بدین ترتیب دیگر 
یک متر زمین خالی برای محله ما باقی نماند و منطقه به 
تدریج تا سال ۴6 جز بافت ش��هری قرار گرفت . الان هم 
وضعمان به جایی رسیده است که هیچ گونه زمین بایر 

و امکانات رفاهی نداریم.
مرادی نژاد سپس به سوالی که در خصوص نحوه تعامل 
شورایاری با شهرداری مطرح شد، اینگونه پاسخ داد: با 
اینکه بارها از شهرداری تقاضا کرده ایم اما متاسفانه تا 
کنون هیچ قدمی برای ما بر نداشته اند. البته با آمدن 
مهندس نوری که فردی مومن و با تقوا اس��ت، برخی 
مس��ائل تغییر کرد. از ایشان تشکر می کنم ،  چرا که 
خیلی از محله ما بازدید داشتند و محبت کردند قول 
هایی دادند. به طور مثال برای اینکه یک سرا با وسعت 
کم داریم قرار ش��د سرای محله جدیدی به ما تحویل 
دهند تا تقریبا ۵0 درصد مشکلات ما حل شود. هرچند 
که متاسفانه هنوز مشکلاتی هست، چرا که شهرداری 
مطرح می کند که نمی توانند خرید داشته باشند و باید 
به جایش زمین معوض به ساختمان بدهند. صاحب 
س��اختمان هم می گوید ک��ه زمین معوض قیمتش 
بالاس��ت و نمی تواند آن را بخرد لذا نتوانس��تیم وارد 
معامله شویم. از طرفی هم شهرداری در فروش تراکم 
محله ما بیش��تر از محله های دیگر درآمد دارد و می 

تواند با درآمدش یک سرا بخرد. 
م�ی گوین�د ی�ک کانکس، ماش�ین س�مند و 

موتورسیکلت بخرید تا از شما حراست کنیم!
نداش��تن فضای س��بز، کتابخانه ، درمانگاه، فروشگاه 
زنجیره ای، کمبود س��رانه ورزش��ی از جمله مواردی 
ب��ود که مرادی نژاد در قالب مش��کلات محله به آنها 
اش��اره کرد. وی در این رابطه ابراز داشت: اولا امکانات 
تفریحی – رفاه��ی نداریم. قدیم زمین زیاد بود، خود 
م��ن در همین محله فوتبال بازی می کردم، بیش��تر 

فوتبالیستهای تیم ملی هم از این محله بودند،  اما در 
حال حاضر یک زمین فوتبال و ورزشی هم نداریم. نه 
تنها جوانان ما بلکه بانوان هم نیاز به زمین ورزش��ی و 
امکانات تفریحی دارند اما برای آنها هم فکری نش��ده 
اس��ت. دوم؛ ضعف امکانات فرهنگی- تبلیغاتی است. 
نخب��ه های زی��ادی در محل داریم، از جمله کس��ب 
رتبه اول مسابقات رباتیک ش��هرداری تهران، کسب 

رتبه اول جش��نواره امور بانوان شهرداری، داشتن ۸0 
نخبه هنری، 6۴ نخبه ورزشی، 70 نخبه قرآنی و ۱0 
نخبه علم��ی همه از افتخارات ماس��ت. به طور مثال 
خانم خلفی کودک ش��ش س��اله حافظ کل قرآن از 
این محل است. اما با این همه پتانسیل متاسفانه هنوز 
فضایی برای کارهای تبلیغاتی و فرهنگی نداریم. سوم؛ 
امنیت محله بس��یار ضعیف است. در جلسه ای که با 

رئیس کلانتری ۱27 نارمک داشتیم، اشاره کردیم که 
معتادین در پارک ها تجمع می کنند و به فروش مواد 
مخدر مشغول اند، همچنین هر شب شاهد سرقت از 
منازل و ماش��ین ها هستیم. اما پاسخی که به ما می 
دهند این است که برای ما یک کانکس، ماشین سمند، 
موتورسیکلت بخرید تا ما نیرو بدهیم و حراست کنیم. 
ما که درآمد نداریم ، شهرداری باید این کارها را بکند!

برای اینکه یک سرا با 
وسعت کم داریم قرار شد 
سرای محله جدیدی به ما 
تحویل دهند تا تقریبا 50 
درصد مشکلات ما حل 

شود. هرچند که متاسفانه 
هنوز مشکلاتی هست، 

چرا که شهرداری مطرح 
می کند که نمی توانند 

خرید داشته باشند و باید 
به جایش زمین معوض به 
ساختمان بدهند. صاحب 
ساختمان هم می گوید 

که زمین معوض قیمتش 
بالاست و نمی تواند آن 

را بخرد
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رقیه رحیمی شادهی 
محقق و پژوهشگر تاریخ

شهرداری تا کنون هیچ قدمی برای ما بر نداشته است!



خوب نیست رقابتی بین ما و برادران مسلمان باشد!

6
LEZ ازدحام در مراکز معاینه فنی با اجرای طرح

س��یدنواب حس��ینی منش در گفت وگو با ایس��نا با بیان اینک��ه امروز روز 
اول اجرای طرح LEZ اس��ت، گفت: با اجرایی ش��دن ط��رح LEZ، ورود 
خودروها به محدوده زوج و فرد تنها با داشتن برگه معاینه فنی و ثبت 
اطلاعات خودرو در س��امانه س��یمفا می تواند انجام گی��رد و در غیر این 
صورت جریمه 50 هزار تومانی پلیس در انتظار خودروهای متخلف است.
وی با بیان اینکه از صبح پنج شنبه ترافیک سنگینی در مراکز معاینه فنی بخصوص 
در مراکز سراج، بیهقی، نیایش و آبشناسان ایجاد شده است، گفت: البته بر اساس 
بررسی های انجام شده در تمامی مراکز معاینه فنی شهر تهران ازدحام خودروها 
وجود دارد اما در این مراکز معاینه فنی قید شده در بالا، ترافیک سنگین تر است. 
رییس ستاد معاینه فنی شهر تهران با بیان اینکه افراد می توانند از دو درگاه نسبت 
به اطلاع از شلوغی مراکز باخبر شوند، گفت: همشهریان می توانند با ارسال عدد 
۱ به سامانه پیامکی 2000۱۱2 از مدت انتظار در مراکز معاینه فنی باخبر شوند. 
حسینی منش افزود: همچنین شهروندان می توانند با مراجعه به سایت معاینه 
فنی، در صفحه نخست آن گزینه مدت انتظار را انتخاب کرده و از ترافیک خودروها 
در معاینه فنی اطلاع پیدا کنند. وی با بیان اینکه در صورت ادامه داشتن ترافیک 
خودروها شیفت سوم مراکز معاینه فنی نیز آغاز می شود، گفت: همچنین در روز 
جمعه )2 مهرماه( مراکز معاینه فنی بیهقی، سراج، نیایش، آبشناسان و امام رضا 
)ع( از ساعت ۸ صبح تا ۱۴ باز و آماده ارائه خدمات به مردم هستند. به گزارش ایسنا، 
در حال حاضر حداقل زمان انتظار در اکثر مراکر معاینه فنی از جمله بیهقی، الغدیر، 

شکوفه و ... بیش از سه ساعت می باشد.

همزمان با روز جهانی بدون خودرو تاکید شد

شهرها را برای پیاده روی "بازطراحی" کنید!
همزمان با روز بیس��ت و دوم ماه س��پتامبر مردم ش��هرهای کوچک و 
ب��زرگ در مناطق مختلف جهان در کمپی��ن "روز جهانی بدون خودرو" 

شرکت می کنند.
به گزارش ایسنا، "هافینگتن پست" در وبلاگی به مناسبت این روز نوشت: این 
کمپین که اولین بار در س��ال 2000 مطرح شد در ترغیب افراد به استفاده 
از دیگر وسایل حمل ونقل و شیوه های جابه جایی به جای خودرو مفید بوده 
است. برای مثال تعداد آمریکایی های متولد شده از سال ۱۹۸0 که پیاده روی 
را ب��ر رانندگی کردن ترجیح می دهند،   ۱2 درصد افزایش یافته و این رقم 
در مقایسه با نسل های دیگر به مراتب بیشتر است. شهرهای جهان به ویژه 
شهرهای بزرگ با معضلاتی همچون آلودگی، تغییرات آب وهوایی، ترافیک 
خودروها، انزوای اجتماعی و بیماری های جسمی شهروندان روبرو هستند و 
بنابراین دولت ها و طراحان شهری در سراسر جهان به دنبال ایده هایی هستند 
تا شهرها را به مناطقی مناسب تر برای پیاده روی، زندگی و کار کردن تبدیل 
کنند. بررسی اجمالی روی شهرهای جهان حاکی از وجود تغییراتی سریع در 
فرآیند زندگی شهری است؛ ساخت جهانی که راه رفتن و پیاده روی کردن در 
آن راحت تر انجام شود. سال گذشته مادرید )اسپانیا(، چنگدو )چین(، پاریس 
)فرانسه( و هلسینکی )فنلاند( از جمله شهرهایی بودند که در ماه سپتامبر 
یک روز بدون خودرو داشته اند. سال گذشته در جاکارتا )اندونزی( و بوگوتا 
)کلمبیا( دو مراس��م هفتگی برگزار شد که طی آن خیابان ها به مکان هایی 
تبدیل شد که ش��هروندان می توانستند به راحتی در فعالیت های تفریحی 
ش��رکت و پیاده روی کنند. به گفته کارشناسانِ شهری، هدف آن است که 
مردم از شرایط بهتری برای پیاده روی برخوردار باشند و در نتیجه از آلودگی 
و ازدحام و ترافیک دور باشند و کمتر دچار انزوای اجتماعی و بیماری شوند.

ب��رای تحقق این هدف باید ش��هرها برای پیاده روی "بازطراحی" ش��وند و 
برگزاری مراس��می همچون روزه��ای بدون خودرو تاثیرگ��ذار خواهد بود. 
همچنین اهمیت دارد افراد تشویق شوند تا روزهای بدون خودرو را تجربه 

کرده و متوجه شوند رفت وآمد با پای پیاده تا چه اندازه لذت بخش تر است.

نماینده مجلس دهم تاکید کرد

نظارت بر مراکز درمان اعتیاد تقویت شود
 نماینده مجلس دهم با تأکید بر ضرورت نظارت بر مراکز ترک اعتیاد 
گفت: به دلیل اینکه نظارت بر مراکز ترک اعتیاد ضعیف است دستگاههای 

مجوز دهنده به این مراکز باید نظارت های دقیق تری داشته باشند.
به گزارش خبرگزاری مهر، عباس��علی پوربافرانی اظهار داش��ت: اعتیاد یک 
بیماری اس��ت و نباید نگاه متهم به افراد معتاد داش��ت لذا لازم است برای 
درمان آنها به موقع اقدام کرد و مانع از بازگشت مجدد آنها به دامان اعتیاد 
ش��د. وی افزود: مبارزه با اعتیاد تنها با اقدامات یک دس��تگاه دست یافتنی 
نیس��ت و از خانواده تا همه مسئولان نهادهای دولتی و غیردولتی در انجام 
این عمل سهیم هستند. البته ستاد مبارزه با مواد مخدر باید برنامه ریز اصلی 
باشد و سهم همه دستگاه ها را در مبارزه با اعتیاد تعیین کند. نماینده مردم 
نائین با اش��اره به اینکه برخی محیط ها و مناطق اعتیاد بیشتر وجود دارد، 
گفت: فرهنگ فرد و جامعه در پیشگیری از اعتیاد و مبارزه با مواد مخدر نقش 
دارد. یک محیط دانش��گاهی و علمی نیز مصون از اعتیاد نیست لذا باید به 
مسئله ارتقاء آگاهی افراد از عوارض اعتیاد غافل نماند. پوربافرانی اضافه کرد: 
به دلیل وجود زمینه های قاچاق در برخی استانها اعتیاد بیشتر است و باید 
با اشتغالزایی مانعی در برابر مواد مخدر ایجاد کرد. نماینده مجلس دهم ادامه 
داد: اگر نگاه ها در مورد فرد معتاد بیمارگونه باشد تا حدودی به موفقیت برای 
مبارزه با این پدیده خانمان سوز موفق می شویم ولی متأسفانه در سیستم 
اداری زمانی که مش��خص شود فرد معتاد اس��ت اخراج شده و این مسئله 
شرایط آن را حادتر می کند. پوربافرانی تصریح کرد: به دلیل اینکه نظارت 
بر مراکز درمان اعتیاد ضعیف است بسیاری مواقع این مراکز به شایستگی 
اقدامات موثر را انجام نمی دهند. در حالی که دستگاه های ارائه دهنده مجوز 
به مراکز درمان اعتیاد باید نظارتهای دقیقی بر آنها داشته باشند. وی با بیان 
اینکه شهرداری، بهزیستی و وزارت بهداشت باید پروتکل های لازم را در مورد 
حسن اجرا داشته باشند، افزود: این مسئله که قاچاق شربت متادون وجود 
دارد مؤید ضرورت تقویت نظارت ها است. نماینده مجلس دهم با تأکید بر 
اینکه قوانین مبارزه با مواد مخدر باید بازنگری شود، خاطرنشان کرد: دلایل 
بروز اعتیاد نیز باید ریش��ه یابی و جهت رفع آن اقدام شود. علت های بروز 

اعتیاد که نابود شود؛ مبارزه با مواد مخدر نیز اکمل می شود.

واهه خاچاطوریان   عضو علی البدل شورایاری 
محله مجیدیه اولین سخنران این نشست بود که 
به ایراد س��خن پرداخت .وی دبیری و جانشینی 
شورایاری در ادوار گذش��ته را نیز در پرونده کاری 
خود دارد. این عضو مس��یحی ش��ورایاری محله 
مجیدیه در ابتدا از سیر نزولی ش��ورایاری از ابتدا 
تا کنون سخن گفت و ابراز داش��ت: شورایاری در 
دور اول شکل گیری، نهادی تازه تاسیس بود، در 
آن زمان ک��ه بنده دبیر هم بودم کاره��ا خام بود و 
هنوز جایگاه ش��ورایاری مشخص نبود. در مرحله 
دوم ش��ورایاری هرچند از یک جه��ت وضع بهتر 
شد و یک لیست مش��ترک از کاندیدای مستقل 
ارائه کردی��م، ولی می توان گفت ک��ه مرحله اول 
مقداری بهتر بود. چرا که به مرور زمان شورایاری 
کمرنگ ش��د و بیش��تر خود ش��هرداری تصمیم 
گرفت که چه کاری را انجام بده��د و چه کاری را 
نه! در حالیکه وقتی ما به عنوان ش��ورایار به برنامه 
ای اولویت می دهی��م و طرح هایمان را مطرح می 
کنیم به خواس��ت مردم احترام گذاش��ته ایم و با 

توجه به نیازها نظر داده ایم. 
مردم باید بتوانند از شورایاران بازخواست 

کنند!
خاچاطوریان  در ادامه از رابطه ضعیف شورایاران 
با مردم س��خن گفت و اذعان داشت: افرادی که به 
عنوان شورایار انتخاب می شوند، معمولا افردای 
هس��تند که در محله فعالیت دارند و همین باعث 
اعتماد مردم می ش��ود، ولی بعد از انتخاب همان 
روالی که قبلا داش��تند ادامه دارد یعنی به عنوان 
یک ش��هروند معمولی باقی می مانن��د. به عنوان 
شورایارهیچ رابطه مس��تقیمی با مردمی که ما را 
انتخاب کرده اند، نداری��م. به طور مثال بنده عضو 
مجمع نمایندگان ش��ورای خلیفه گ��ری ارامنه 
تهران هستم . انتخابات این مجمع محلی برگزار 
می شود. مبنایش هم این اس��ت که در هر کلیسا 
انتخابات محلی برگزار ش��ود. در این روند هر گاه 

نمایندگان محله مجیدیه اراده کنیم باید سالنی 
در اختی��ار ما بگذارن��د و مردم را دع��وت کنیم تا 
مشکلاتشان را مطرح و از ما بازخواست کنند، اما 
در ش��ورایاری همچنین موضوعی را نداریم. یک 
نفر برای چهار سال انتخاب می شود و تا انتخابات 
بعدی هیچ رابطه مس��تقیمی با مردم ندارد، مگر 

اینکه در مراسم خاصی آنها را ببیند.   
دستوری شدن همه ی امور!

سپس وی به بررس��ی موضوع ش��ورایاری از نظر 
س��اختاری پرداخت و گفت: شورایاری صرفا یک 
هیات نظارتی اس��ت و هیچ دخالت��ی در کارهای 
اجرایی ندارد. آرزویمان این اس��ت ک��ه در آینده 
از ش��ورایاری ها ش��هردار محله انتخاب ش��ود و 
از ش��هردار محلات، ش��هردار منطق��ه را انتخاب 
کنن��د. آرزو داریم یک سیس��تم از پائین به بالا به 
وج��ود بیاد که هر ج��ا فردی درس��ت عمل نکرد 
مردم دخیل باش��ند. به ط��ور مثال ما ب��ا یکی از 
شهرداران جلسه داش��تیم و مطرح کردیم، نمی 
خواهیم محله آس��فالت ش��ود چون بعد از آن از 
طرف شهرداری یا هر نهاد دیگری سریع آسفالت 
را خراب می کنند تا یک چیز دیگر را درست کنند. 
گفتیم که مردم با مشکل این پولها را پرداخت می 
کنند و درست نیست که حیف و میل شود، اما این 
خواسته عملیاتی نش��د و کمتر از ده روز محله را 
آسفالت کردند و بعد از مدتی هم خرابش کردند. 
در نتیجه هن��وز ش��ورایاری جایگاه��ش را پیدا 
نکرده است. زمانی بودجه می دادند تا ما کارهای 
لازم را انجام بدهیم، مثلا ی��ک بار به ما ده میلیون 
دادند، ولی دیگر خبری نشد. بعدها اگرهم بودجه 
بندی شد همه چیز به طرف دستوری شدن پیش 
رفت، بدین گونه که خودش��ان نمودار درست می 
کردند که ما چه کارهایی بای��د انجام دهیم. مورد 
دیگر اینک��ه ؛ از آن روزی که س��رای محله مدیر 
محله دارد، نقش ش��ورایاری خیلی کمرنگ شده 
اس��ت. تمام کارهایی که انجام می شود با مصوبه 

هیات امنا و اجرای مدیر محلات برگزار می شود. 
به عبارتی می توان گفت که ش��ورایاری محله به 
عنوان یک تش��کل مس��تقیم در امور فرهنگی- 

اجتماعی کمرنگ شده است. 
آق�ای قالیباف گفت�ه بود هر محل�ه باید 
کتابخانه و فرهنگس�را داشته باشد، اما تا 

به حال هیچ اقدامی انجام نشده است!
خاچاطوری��ان ضمن اش��اره به اینک��ه امکانات 
ش��هری در اینجا ضعیف اس��ت به بیان مشکلات 
محله پرداخ��ت و اظه��ار داش��ت: اول؛ امکانات 
فرهنگی ضعیف اس��ت. درحالیکه ای��ن امکانات 
باید در هر محله وجود داشته باشد، اما کتابخانه، 
فرهنگس��را، آمفی تاتر و س��الن نمای��ش نداریم. 
با اینک��ه آقای قالیب��اف گفته بود ه��ر محله باید 
کتابخانه و فرهنگس��را داشته باش��د اما تا به حال 
هیچ اقدامی انجام نشده اس��ت. سرای محله مان 
هم  کوچک اس��ت طوریکه جا ب��رای 2۵  نفر هم 
نیس��ت. دوم؛ ترافیک ۱6 متری اول و دوم بسیار 
شدید است. گاهی از سر ۱6 متری تا گلبرگ یک 
ساعت طول می کش��د. درواقع می توان گفت که 
خیابان بندی ها حس��اب شده نیس��ت و اصولی 
ساخته نشده است. شاید مثل طرح نواب باید یک 
فکر اساسی کرد که شهرک مانند یا بلوک بزرگی 
س��اخته ش��ود که همه چیز داشته باش��د. سوم؛ 
ش��لوغی، جمعیت و رفت و آمد نسبت به ظرفیت 
محله زیاد اس��ت. ازآنجائیکه اینج��ا حالت مرکز 
خرید پیدا کرده اس��ت ش��لوغ تر هم شده است. 
چهارم؛ در حال حاضر جمعیت ارامنه رو به کاهش 
اس��ت و تعداد دانش آموزان مدارس رو به تحلیل 
است. هیچ اقدامی برای ایمن سازی مدارسی که 
60 س��ال قدمت دارد، صورت نم��ی گیرد. بدین 
ترتیب به نوعی فشار روی ارامنه هست. در حالیکه 
خود ارامنه بودند که با دس��ت خود مدرسه ای را 
س��اختند، اما کیفیت معلمینش خوب نیس��ت و 
این تنها چیزی است که از سوی آموزش و پرورش 

تامین می ش��ود. مورد آخر هم اینکه فضای سبز 
خیلی کم است. 

همزیستی مسالمت آمیز و صمیمانه!
وی در ادامه از نحوه رقابتی که در انتخابات محله 
ش��کل می گیرد گله کرد و برای رفع آن پیشنهاد 
داد: اکثریت ارامنه در منطقه هش��ت یعنی محله 
نارم��ک، زرکش، وحیدی��ه ، مجیدی��ه و خیابان 
بیس��ت متری مجیدیه که در منطقه هفت است 
زندگی می کنند. وقتی انتخابات شورایاری شروع 
می ش��ود رقابت و ش��ور و ذوق خاصی شکل می 
گیرد. ارامنه ه��م راغب ان��د در فعالیتهای محله 
کار کنند که البته این هم خوب و هم بد اس��ت. دو 
دوره ۹ نفر از ارامنه و یک نفر از برادران مس��لمان 
رای آوردن��د. هرچند ب��رادران مس��لمان خیلی 
به ما لطف دارند، همزیس��تی مس��المت آمیزی 
وجود دارد و هم��ه با هم صمیمی هس��تیم، ولی 
وقتی مسئله انتخابات اس��ت رقابتی که باید بین 
ما و برادران مسلمان باش��د، خیلی خوب نیست. 
ش��اید هم گاهی ارامنه یک دوره فعال نباش��ند و 
درست نیست که هیچ کدام در شورایاری نباشند. 
بدین ترتی��ب در انتخابات باید تم��ام جوانب در 
نظر گرفته ش��ود و برای همین پیشنهاد می دهم 
از آنجائیک��ه در بافت مجیدی��ه ۵0 درصد ارامنه 
ساکن اند انتخابات را بین دو دسته ۵ نفره ترتیب 

دهیم. 
خاچاطوری��ان در آخ��ر ب��ا تاکید ب��ر اینکه همه 
ایرانی هس��تیم به تلاش ارامنه برای س��ربلندی 
ایران اش��اره کرد و گفت: ما همه ایرانی هستیم و 
خودمان را ش��هروند درجه یک ایران می دانیم. از 
زمان انقلاب، جن��گ و ... همواره فع��ال بوده ایم ، 
به نس��بت تعداد جمعیتم��ان  زیاد ش��هید داده 
ایم. بدین ترتی��ب برای عظمت ای��ران در جهان 
مش��ارکت می کنی��م و امیدواریم ای��ن خدمت 
رس��انی را از ما دریغ نکنند تا ما هم سهم خودمان 

را داشته باشیم.

شـورایـاری

اعزام بیمارهموفیلی به مسابقات جهانی جهانی پومسه ۲016
احمد قویدل گفت: امیر رضا مهربان بیماران هموفیلی خفیف ) بادرصد 16 ( با افتخار آفرینی ورزشی در مسابقات و کسب مقام قهرمانی پومسه کشوری به مسابقات جهانی پومسه ۲016 که از ۲1 سپتامبر تا ۲ اکتبربرگزار می شود اعزام شد.  
به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛  احمد قویدل مدیرعامل کانون هموفیلی ایران گفت: امیر رضا مهربان متولد 1377 از اعضای کانون هموفیلی ایران که از کودکی علاقه بسیار زیادی به ورزش های رزمی داشت با 
توجه به اینکه در زمره بیماران هموفیلی خفیف ) بادرصد 16 ( بود توسط خانواده و با مشاوره بخش درمانی به رشته  پومسه  که از رشته ای تکواندو  بدون درگیری با حریف است هدایت شد. وی ادامه داد: این قهرمان ارزشمند توانست با 
پشتکار و ممارست و تمرینات  پیوسته به مسابقات قهرمانی کشور راه یابد  و با شرکت در مسابقات آسیایی  ۲015 به مقام سوم آسیا دست پیدا کرد . قویدل تصریح کرد: مهربان امسال با تلاش و انگیزه بالا به مقام قهرمانی کشور رسید و 
با این پیروزی درخشان به مسابقات  جهانی پومسه در پرو که از ۲1 سپتامبر ) 31 شهریور ماه 95 ( تا ۲ اکتبر برگزار می شود اعزام شد. 

اکثریت ارامنه در منطقه 
هشت یعنی محله نارمک، 
زرکش، وحیدیه ، مجیدیه 

و خیابان بیست متری 
مجیدیه که در منطقه هفت 

است زندگی می کنند. 
وقتی انتخابات شورایاری 
شروع می شود رقابت و 
شور و ذوق خاصی شکل 
می گیرد. ارامنه هم راغب 

اند در فعالیتهای محله 
کار کنند که البته این هم 
خوب و هم بد است. دو 

دوره 9 نفر از ارامنه و یک 
نفر از برادران مسلمان رای 
آوردند. هرچند برادران 
مسلمان خیلی به ما لطف 
دارند، همزیستی مسالمت 
آمیزی وجود دارد و همه 
با هم صمیمی هستیم، ولی 

وقتی مسئله انتخابات 
است رقابتی که باید بین 

ما و برادران مسلمان باشد، 
خیلی خوب نیست.

شورایاری صرفا یک 
هیات نظارتی است و هیچ 

دخالتی در کارهای اجرایی 
ندارد. آرزویمان این است 
که در آینده از شورایاری 
ها شهردار محله انتخاب 
شود و از شهردار محلات، 
شهردار منطقه را انتخاب 
کنند. آرزو داریم یک 

سیستم از پائین به بالا به 
وجود بیاد که هر جا فردی 
درست عمل نکرد مردم 
دخیل باشند. به طور مثال 
ما با یکی از شهرداران 
جلسه داشتیم و مطرح 

کردیم، نمی خواهیم محله 
آسفالت شود چون بعد 
از آن از طرف شهرداری 
یا هر نهاد دیگری سریع 

آسفالت را خراب می کنند 
تا یک چیز دیگر را درست 

کنند.
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خدیجه فکری مدیراداری یکی از ش��رکتهای 
وابسته به شهرداری، شورایار و منشی جلسه بود. 
وی س��خن خود را با مشکلات محله مجیدیه 
آغاز کرد و گفت: هرچند محله ما کوچک است، 
اما خانه های کنارهم و جمعیت زیاد مشکلات 
زیادی را ایجاد کرده اس��ت. اول، ضعف امکانات 
فرهنگی- ورزشی است. هیچ فضای تفریحی و 
آموزشی از جمله پارک یا زمین فوتبال نداریم 
ک��ه بچه ها بتوانند بازی کنن��د. زنان هم هیچ 
محلی را ندارند که راحت ورزش کنند. هرچند 
پ��ارک صبا را داریم، اما جایی نیس��ت که مثل 
پارک بانوان بتوانند راحت باشند. دوم؛ محله ما 
بین منطق��ه 7 و ۸ قرار دارد برای همین نصف 
مشکلات ما به هر دو منطقه بر می گردد. برای 
رفع مش��کلات هم باید با شورایاری های هر دو 

منطقه تعامل داشته باشیم یا اینکه طی اقدامی 
گسترده شده و جزء منطقه ۸ شویم. 

یک مرکز درمانی دولتی نداریم!
س��وم؛ س��رای محله مان کوچک است. در این 
جلسه ۴ نفر نیامده اند که اگر می آمدند دیگر 
جای��ی نبود که بنش��ینند. چه��ارم؛ یک مرکز 
درمان��ی دولت��ی نداریم. هر چن��د دو درمانگاه 
خصوص��ی داری��م، اما هزینه اش زیاد اس��ت و 
در این رابطه مش��کلات زی��ادی داریم.  پنجم؛ 
نداشتن میدان تره بار ، مردم محل برای خرید 
میوه از تره بار باید به خیابان کرمان یا مجیدیه 
شمالی بروند. ششم؛ ترافیک واقعا سنگین است. 
با تراکم جمعیت ۱6متری قفل ش��ده اس��ت. 
درخواس��ت داریم که پلیس راهور بگذارند چرا 

که از این جهت محله در مضیقه است. 

بین منطقه 7 و 8 گیر کرده ایم!



7
رئیس سازمان تاکسیرانی شهر تهران خبر داد

تایید صلاحیت 18 هزار راننده سرویس مدرسه/ 
شناسایی 350 نقطه پر مسافر در تهران

رئیس سازمان تاکس��یرانی شهر تهران جزئیات تمهیدات این سازمان 
برای آغاز سال تحصیلی جدید را تشریح کرد.

میثم مظفر در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اقدامات سازمان تاکسیرانی 
ش��هر تهران در امر س��اماندهی س��رویس های مدارس گفت: شهرداری 
ته��ران با همکاری پلیس راهنمایی و رانندگ��ی و اداره آموزش پرورش 
ش��هر تهران اقدامات گس��ترده ای را در خصوص آموزش و س��اماندهی 

سرویس های مدارس انجام داده است.
وی با بیان اینکه سال گذشته ۱۵ هزار راننده سرویس توسط شهرداری 
و در دانشکده تاکسیرانی دوره های آموزشی را طی کردند گفت: بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته پس از طی دوره های آموزش��ی توس��ط 
رانندگان، باید صلاحیت راننده از جمله عدم اعتیاد و نداشتن سوءسابقه 
و تاییدیه س��لامت جس��مانی و روانی احراز ش��ود و همچنین خودرو از 

لحاظ سلامت و معاینه فنی حتما باید در حد مناسبی باشد.
رئیس سازمان تاکسیرانی شهر تهران با بیان اینکه امسال صلاحیت ۱۸ 
هزار راننده متقاضی س��رویس مدرسه تایید شد گفت: پس از بازگشایی 
مدارس داشتن برچسب س��رویس مدرسه الزامیست. به گونه ای که هر 
خودرویی که تحت عنوان س��رویس مدرس��ه اقدام ب��ه جابجایی دانش 
آموزان می کند باید دارای برچسب باشد. در غیر اینصورت از سوی پلیس 

مورد اعمال قانون قرار خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه نیمی از ظرفیت تاکسیرانی در پوشش سرویس مدارس 
صرف شده است، گفت: البته مسافران نباید نگران کمبود تاکسی در طول 

سال تحصیلی باشند.
وی اضافه کرد:  ۳۵0 نقطه در ش��هر شناس��ایی شده که ممکن است با 
بازگشایی مدارس دچار شلوغی و تجمع مسافران شود که برای این نقاط 
که عمدتا پایانه ها، برخی میادین و تقاطع ها هس��تند نیز چاره اندیشی 

شده است.
مظف��ر اف��زود: نیمی دیگر از ظرفیت س��رویس م��دارس را خودروهای 
ش��خصی پوشش داده اند که مس��ئولیت و انعقاد قرارداد با این رانندگان 
خودروهای شخصی بر عهده مدیریت مدرسه است اما بر اساس آئین نامه 

، آموزش آنها باید توسط سازمان تاکسیرانی شهر تهران صورت گیرد.
وی ب��ا اعلام خبر اختصاص ۱۱00 دس��تگاه تاکس��ی ون و س��واری به 
س��رویس مدارس دانش آموزان معلول و استثنایی شهر گفت: بر اساس 
هماهنگی ه��ای انجام ش��ده با اداره آم��وزش و پرورش ش��هر تهران و 
درخواس��ت مدیران مدارس استثنائی امس��ال ۱۱00 تاکسی در اختیار 
این مدارس قرار می گیرند که پیش بینی می شود پنج هزار نفر را جابجا 

کنیم.
وی با بیان اینکه این خدمت رس��انی به م��دارس دانش آموزان معلول و 
اس��تثنائی کاملا رایگان است گفت: مدیران این گونه مدارس در صورت 
تمایل باید فرم هایی را که در اختیار اداره آموزش و پرورش شهر تهران 
قرار داده ایم را پر کرده تا پس از گذراندن شرایط نسبت به اخذ سرویس 

برای این دانش آموزان اقدام شود.

رونق کسب و کارهای بازار محور زنان
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با بیان اینکه بخش عمده جمعیت 
تحصیلکرده و جوان کش��ور را زنان تش��کیل می دهند ابراز امیدواری 
کرد: با همکاری معاونت امور زنان، زمینه بهبود فضای کس��ب و کار 

برای زنان فراهم شود. 
ب��ه گزارش پایگاه خبری س��ازمان های غیردولت��ی ایران)وطن(؛ اصغر 
نورال��ه زاده از امض��ای تفاهم نامه همکاری با معاونت امور زنان ریاس��ت 
جمه��وری خبر داد و گفت: هدف اصلی این تفاهم نامه توانمندس��ازی، 
س��اماندهی و حمای��ت از ایجاد فرصتهای ش��غلی و کس��ب و کارهای 
خانگی و خرد و کوچک بازارمحور با اولویت توسعه فعالیتهای شبکه ای، 

پشتیبانی و تکمیل زنجیره ارزش محصولات است.
به گفته وی، بخش اعظمی از مش��کلات بان��وان بازاریابی و عدم عرضه 
محصولات تولیدی در بازار است و بر اساس این تفاهم نامه، زمینه ایجاد 
اش��تغال پایدار با اولویت مناطق روستایی، عش��ایری و کمتر برخوردار 

فراهم می شود.
نوراله زاده س��قف اعتب��ار تفاهم نامه را ۱000 میلی��ارد ریال عنوان کرد 
و گف��ت: این میزان اعتب��ار از محل منابع صن��دوق کارآفرینی امید به 
طرح های معرفی شده از سوی معاونت زنان و پس از بررسی و تایید در 

چارچوب ضوابط صندوق پرداخت خواهد شد.
مدیرعام��ل صندوق کارآفرین��ی امید در ادامه درباره راه اندازی ش��بکه 
مهتاک، گفت: مرکز هم افزایی و تعاملات اقتصادی کارآفرینان )مهتاک( 
به منظور حمایت از تولید کنندگان در عرصه بازاریابی راه اندازی ش��ده 

است.
وی گفت: این س��امانه به ش��کل مجازی طراحی ش��ده و امکان ایجاد 
صفحات مج��ازی برای معرفی محصولات تولی��د کنندگان و همچنین 
بازاریابی و عرضه این محصولات توس��ط فروش��ندگان را به وجود آورده 

است.
نوراله زاده در ادامه با اش��اره به ظرفیتهای موجود در مناطق آزاد تجاری 
از امض��ای تفاهم نامه همکاری با س��ازمان منطقه آزاد تجاری � صنعتی 
چابه��ار خب��ر داد و گف��ت: هدف از انعق��اد این تفاهم نامه،   گس��ترش 
فرصتهای کس��ب و کار با اتکا به نی��از بازارهای داخلی و بین المللی به 

ویژه کشورهای همسایه مناطق آزاد است.
وی گف��ت: در نظر داریم با اس��تفاده از توانمندی ه��ای بومی و محلی، 
اه��داف اقتصاد مقاومتی را در ایجاد فرصتهای کس��ب و کار پایدار برای 

جوانان محقق کنیم.
به گفته مدیرعامل صن��دوق کارآفرینی امید، مبلغ ۵0 میلیارد ریال به 
منظور تامین اعتبار طرح های معرفی ش��ده توسط منطقه آزاد چابهار از 
مح��ل منابع صندوق اختصاص می یابد که پس از بررس��ی های لازم در 

اختیار افراد واجد شرایط قرار خواهد گرفت.
منبع: ایسنا

شـورایـاری

تدریس داوطلبانه به دانش آموزان نیازمند تهرانی آغاز می شود
به گزارش شهرنوشت و به نقل از روابط عمومی شهرداری منطقه یک، سعید کارگران معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری منطقه یک با بیان خبر فوق اظهار کرد: این طرح طی سه مرحله انجام می پذیرد که مرحله ی اول آن  با شناسایی افراد 

نیازمند از طریق مدیران محلات ، مدارس و مساجد صورت گرفته  است  و مراحل بعدی نیز از ابتدای مهر ماه و بازگشایی مدارس،شروع خواهد شد.کارگران در خصوص اهداف و اجرای طرح گفت: طرح خیریه جهت رویکرد و اهداف خانه ی 
شهریاران جوان منطقه یک به معنای مؤثر واقع شدن در حمایت و کمک رسانی به نیازمندان شهر تهران بوده و در حال حاضر تمام هماهنگی های لازم برای اجرای طرح از جمله استفاده از امکانات محلات ، مدارس ، کتابخانه ها و... انجام شده و در 
اختیار مشارکت کنندگان طرح قرار می گیرد.غفاری مدیر خانه شهریاران جوان منطقه یک نیز در خصوص چگونگی مشارکت علاقمندان افزود:علاقمندان می توانند به صورت مستمر یا جلسه ای در این طرح شرکت و روز و ساعت کلاس هایشان را 

منطبق بر اوقات در خواستی خود جهت برنامه ریزی اعلام کنند. وی گفت: این طرح  با شعار "فرزندان شهرم اگر تحصیل نکنند آینده ای مبهم در انتظارشان خواهد بود "با استقبال خوب شهروندان رو به رو شده است .

شورایاران از نظر قانونی 
مشکلی نداریم، ولی 

متاسفانه در اجرا ضعیف 
هستیم. خود ما سعی 

کردیم با همکاری هیات 
امنا کارها را به صورت 

دستوری انجام ندهیم. با 
بیشتر دوستانی که اعضای 
شورایاری در سطح تهران 
هستند رابطه خوبی داریم 
و دقت کردیم که چگونه 
کار می کنند. در ادامه 

بر شکل گیری کارگروه 
های تخصصی که به عنوان 
بازوهای مدیریت محله 
هستند، تمرکز کردیم. 

معضلات را دیدیم، 
دغدغه ها را احساس و 
اولویت بندی کردیم.

ما سعی می کنیم رابطه 
خوبی با ارامنه داشته 

باشیم تا راحت تر زندگی 
کنیم. سال گذشته چندین 
بار به خانه ارامنه ای که 
شهید داده بودند، رفتیم. 
حضرت آقا هم به این 

محل آمده اند و ما هم به 
تبعیت رهنمودهای ایشان 
سعی می کنیم رفتارمان با 
اقلیتها دوستانه باشد. البته 
مشکلات این عزیران به 
محله کرمان بر می گردد 
که در شورایاری آن محله 

نیستند. ما خواستیم با 
شورایاری محله کرمان 

هماهنگ کنیم که 
امکانات بیشتری برایشان 
فراهم شود تا فکر نکنند 
که می خواهیم تبعیض 

قابل شویم.
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لزوم بازنگری در تقسیم بندی جغرافیایی محله

ساختمان سالمندان را دادسرا نکنید!

حسین مزینانی بازنشس��ته سازمان عقیدتی 
سیاسی نیروهای مس��لح، عضو بسیح و هیات 
امنای محله از دیگر شورایاران حاضر در جلسه 
ب��ود. وی در ابت��دا ب��ا قرائت ش��عری در مدح 
حضرت علی )ع( از چگونگی تقس��یم بندی و 
لزوم بازنگری در جغرافیای محله س��خن گفت 
و اذعان داش��ت: متاس��فانه بعضی امکانات در 
محله همجوار متمرکز اس��ت، البته دنبال این 
نیستیم که بگوئیم عین چیزهایی که در محله 
بغلی اس��ت اینجا هم باید باش��د، ولی خواهان 
آن هس��تیم تا در تقس��یم بن��دی جغرافیایی 
محله بازنگری ش��ود. به ط��ور مثال در ترکیب 
جمعیتی مسلمانان و مسیحیت مشکلی نداریم، 
ولی مدارس و کلیساهای این عزیزان در محله 
های دیگر واقع شده و دور از دسترسشان است. 
درحالیکه خودش��ان اینجا هس��تند برای رفع 
نیازه��ای ابتدایی باید به محل��ه دیگری بروند. 
مثل این می ماند که مسجدی های ما از محله 
دیگر به مسجد محله بیایند. خوب این عزیزان 
انتظار دارند بعضی از مسایلش��ان را شورایاری 
محل حل کند، ولی جغرافیای محل این اجازه 

را به ما نمی دهد. 

شهردار چهره به چهره با مردم دیدار می کند
مزینان��ی در خصوص رابطه ش��ورایاری با مردم 
ابراز داش��ت: رابطه ما با مردم به سالهای قبل از 
انقلاب و پیروزی انقلاب بر می گردد. یادم هست 
وقتی جوان ۱7 س��اله بودم در زمس��تان مشکل 
نفت داش��تیم و مسجد خدماتی را به ما می داد. 
ب��ا پیروزی انق��لاب همانطور که ام��ام فرمودند 
مساجد سنگر هس��تند واقعا هم همینطور بود. 
فعالیت زیادی در مس��جد داش��تیم، با تشکیل 
کمیت��ه ها رابطه مان قوی تر هم ش��د. در ادامه 

از ابتدای تشکیل شورایاری بنده خیلی شورایاری 
را جدی نمی گرفتم و باور داش��تم که دوس��تان 
هستند و ورود نمی کنم، اما بعد با توجه به اینکه 
بازنشسته شدم خواستم همراهی بیشتری داشته 
باشم. مردم هم انصافا به ما اعتماد کردند و همراه 
هس��تند. بدین ترتیب امروز در جلسات مختلف 
شرکت می کنیم، شهردار هم به مسجد می آید و 
مسائل را چهره به چهره با مردم مطرح می کند. 

س��پس وی حق را ب��ه جانب ش��هرداری داد و 
در ارتباط با عملکرد ش��هرداری گفت: هرچند 

ش��هرداری به برخی نکات توجه می کند، ولی 
بضاعتش محدود است. چون سی سال کار اداری 
کرده ام خیلی انتظار ن��دارم که در دوره ما کار 
قوی ای صورت بگیرد. ولی همینکه نمانیدگان 
م��ردم بعضی چیزه��ا را انعکاس م��ی دهند تا 
مشکلات برطرف شود و مسئولین شهرداری هم 
به ما گوش می دهند، ارزش��مند است. مزینانی 
ادامه داد: چون ش��روع کار با وجود افرادی چون 
آقای نوری بوده است لذا کارهای خوب و جدی 
انجام ش��ده است. سال گذشته طرح فرهنگی - 
اجتماعی تحت عنوان بچه های محراب گذاشته 
شد که نوجوانان را جمع کردند تا کارهایی برای 
آم��وزش آنها در س��طح کلان صورت بگیرد که 
اقدام خوبی بود، البته باید کارها را ادامه دار انجام 

دهیم تا جواب بدهد. 
مزینان��ی در آخر به طور خلاصه از مش��کلات 
سخن گفت و اظهار داشت: مشکلات را دوستان 
گفتند و من دیگر تکرار نمی کنم اما نکته ای که 
هس��ت اینکه احداث چندین پل هوایی در این 
محله ضروری است. الان در میدان امام رضا )ع( 
خیلی سطح هوشیاری باید بالا باشد تا ماشین 

به کسی نزند. 

علی مستاجران، کارشناس دادگستری با سی سال 
سابقه اجرایی در مس��ائل عمرانی و بازنشسته وزارت 
دفاع ازدیگ��ر ش��ورایاران محله مجیدیه ب��ود. وی در 
ابتدای بحث خود در خصوص هدف شورایاری ها گفت: 
رای اعضای شورایاری از مردم گرفته می شود و افرادی 
که این مسئولیت را قبول کرده اند و در این عرصه قدم 

گذاشته اند تنها نیت رضای خدا و خدمت را داشته اند. 
مهندس نوری شهردار منطقه فرد بسیار فعالی است

مستاجران سپس از اقدامات مثبت شهرداری منطقه 
قدردانی کرد و از چند م��ورد آن یاد کرد. وی اذعان 
داش��ت: در ابتدا ازعزیزان شهرداری و شورایارانی که 
در سالهای قبل زحمت کشیده اند، تشکر می کنم. 
شهردار منطقه ، مهندس نوری فرد بسیار فعالی است 
و با اعضای شورایاری همه محلات جلسه می گذارد 
و ب��ه درد دل محله توجه می کند که این خود قابل 
تقدیر است. از حرکتهای خوبی که شهرداری در محله 
انجام داده اس��ت می توان به اجرای میدان امام رضا 
)ع( در ضلع جنوبی محله مجیدیه اشاره کرد که گره 
کور چهارراه »چه کنم« را برطرف کرده اس��ت. قبلا 
ترافی��ک تا پل صیاد و نزدیک رس��الت بود ولی الان 
روان تر شده اس��ت. تشکر دیگر از عوامل شهرداری 
است که در ناحیه زحمت می کشند. معمولا هر یکی، 
دو ماه با اتفاق دبیر شورایاری ، شهردار و کلیه معاونین 
و مسئولین قس��متهای ناحیه بازدید دوره ای دارند. 
کوچه به کوچه می آیند، یادداشت می کنند و سعی 

می کنند مشکلات را برطرف کنند.  
سپس شورایار محله مجیدیه مشکلات را دسته بندی 
کرد و گفت: تراکم جمعیتی محله بالا است. در سطح 
شهر تهران میانگین تراکم جمعیتی در هکتار تقریبا 

2۵0 نفر است، اما در اینجا بالای ۴00 نفر است یعنی 
در این محل نزدیک دو برابر جمعیت س��اکن اند. به 
همین دلیل مش��کلات جانبی هم زیاد اس��ت. اول؛ 
کمبود س��رانه فضای سبز است.  کل محله مجیدیه 
یک پارک ۳000 متری دارد که به لحاظ سرانه فضای 
سبز برای یک محله بسیار کم است. همچنین خواهان 
آن هس��تیم که کاری کنند حاشیه درختان خشک 
نشود. آمار درختان ما از سال قبل رو به کاهش است. 
مسئولین می گویند بیماری است  و وضعیت همه جا 
همین است اما وقتی بررسی می شود می بینیم که 
پ��ای درختها آب پر ش��ده و پائین نمی رود که قابل 
حل اس��ت. دوم؛ نبود فروشگاه های بزرگ مثل بازار 
روز تره بار اس��ت. این امر باعث ش��ده که اهالی یا به 
رسالت یا  خیابان کرمان مراجعه کنند. سوم؛ ترافیک 
زیادی در دو خیابان اصلی شهید اثنی عشری و شهید 
همایی ایجاد شده است، بعضی مواقع مردم مجبورند 
دوبله پارک کنند. بارها مطرح کرده ایم که اگر پلیس 
راه��ور موقتا دو مام��ور در اینجا بگذارد تا بعدا برنامه 
پارکینگ مکانیزه را اجرا کنیم، مقداری از بار ترافیکی 
کم می ش��ود. لذا مشکل ترافیکی را باید با دید فنی 
و کارشناس��ی حل کرد. زمینه��ای ۱000 متری هم 
داریم که اگر شهرداری تامین اعتبار کند، برای محله 

کاربردی است و می تواند به پارکینگ تبدیل شود. 
صدایمان را بشنوید!

چهارم؛ ضعف امنیتی. به لحاظ اینکه محله راه در رو 
زیاد دارد هیچ امنیتی نداریم. از مغازه ها و خودروهای 
زیادی در نیمه های شب سرقت شده است. پیشنهاد 
دادیم نگهبان محله یا پلیس محله داشته باشیم،حتی 
خود اهالی حاضرند تامین اعتبار کنند تا امنیتش��ان 

برقرار ش��ود. پنج��م؛ بحث فرهنگی و هم زیس��تی 
مسالمت آمیز با ارامنه است. ما سعی می کنیم رابطه 
خوبی با هم داش��ته باشیم تا راحت تر زندگی کنیم. 
سال گذشته چندین بار به خانه ارامنه ای که شهید 
داده بودند، رفتیم. حضرت آقا هم به این محل آمده اند 
و ما هم به تبعیت رهنمودهای ایشان سعی می کنیم 
رفتارمان با اقلیتها دوستانه باشد. البته مشکلات این 
عزیران به محله کرمان بر می گردد که در شورایاری 
آن محله نیس��تند. ما خواستیم با ش��ورایاری محله 
کرمان هماهنگ کنیم که امکانات بیشتری برایشان 
فراهم شود تا فکر نکنند که می خواهیم تبعیض قابل 
ش��ویم. ششم؛ متاسفانه ساختمانی که قرار بود برای 
سرای سالمندان ساخته شود را به قوه قضائیه فروختند 
و قرار اس��ت به دادسرا تبدیل شود. این ساختمان در 
مرز محله ما با محله کرمان واقع شده است و ده سال 
قبل مصوب شهرداری بوده که سرای سالمندان شود. 

اما ساخت دادس��را برای آینده این محله یک بحران 
اساسی است. اهالی طومار تهیه کردند که حتی اینجا 
را سرای محله کنند ،  ولی دادسرا نشود چرا که جدای 
از اینکه ترافیک ایجاد می کند، جلوی چش��م مردم 
رفت و آمد افراد خلافکار دس��تبند زده خوب نیست. 
اگر ما به عنوان ش��ورایار بخواهیم کاری انجام بدهیم 
حداقلش این اس��ت تلاش کنیم تا مشکل به مشکل 
اضافه نشود. با شهردار صحبت کردیم ،  اما گفتند در 
حیطه اختیارات حاج آقا لاریجانی است. ما شورایاران 
به عنوان زبان گویای همه اهالی از ایشان می خواهیم 
که صدایمان را بشنوند. هفتم؛ ساخت ساختمان های 
بی قواره، س��ازنده ها به هیچ وجه با ضوابط معماری 
شهرس��ازی در ارتباط نیستند. وی در آخر یادی هم 
کرد از شهدای مسیحی محله و گفت: باید یادی کنیم 
از شهدای عزیز مسیحی و از اینکه وطن دوست و پیرو 

ولایت هستند، تشکر می کنم. 

داوود خدای�اری مدی��ر س��رای محله مجیدیه 
با س��ابقه ۵ س��ال فعالیت در این حوزه از دیگر 
سخنرانان این نشست بود. وی در ابتدا با اشاره 
ب��ه ضعف در اجرا از اقدامات مثبت ش��ورایاران 
محل و چگونگی ارتباطش��ان ب��ا مردم یاد کرد 
و گف��ت: از نظ��ر قانونی مش��کلی نداریم، ولی 
متاسفانه در اجرا ضعیف هستیم. خود ما سعی 
کردیم با همکاری هیات امنا کارها را به صورت 

دس��توری انجام ندهیم. با بیشتر دوستانی که 
اعضای شورایاری در سطح تهران هستند رابطه 
خوبی داری��م و دقت کردیم که چگونه کار می 
کنند. در ادامه بر ش��کل گی��ری کارگروه های 
تخصص��ی که به عنوان بازوهای مدیریت محله 
هس��تند، تمرک��ز کردیم. معض��لات را دیدیم، 
دغدغ��ه ها را احس��اس و اولویت بندی کردیم. 
چون دوس��تان همه از بچ��ه های همین محله 

هستند کارهایی که کردیم واقعا جدا از محلات 
دیگر بوده اس��ت. از کارگروه عم��ران گرفته تا 
کارگ��روه فرهنگی و اجتماعی را ش��کل دادیم. 
کارگروه عمران به عنوان دست راست شورایاری 
مرتب تش��کیل جلسه می دهد و خوب کار می 
کن��د. مردم هم برای کاره��ای عمرانی از قبیل 
آبیاری درختان، امحای موش و ... با ما همکاری 
می کنن��د. در حوزه فرهنگ��ی -اجتماعی هم 
س��ه کارگروه تشکیل دادیم که به خاطر سابقه 
فرهنگی اعضای شورایاری به این امر توجه شده 
اس��ت. کارها به کارگروه های تخصصی سپرده 
می شود تا چکش کاری لازم صورت بگیرد. به 
طور مثال چند روز پیش دهه ولایت را داشتیم، 
همچنین برای هفته دفاع مقدس و بازگش��ایی 
مدارس هم اقداماتی صورت گرفت. به طور مثال 
سعی کردیم تا جایی که در توان داریم از رنگ 
مدارس تا تهیه کامپیوترهمه را برعهده گیریم. 

در حوزه کاهش فقر و آسیبهای اجتماعی، جزء 
ده محله برتر تهران هستیم.

بع��د از بحث کارگروه های تخصصی، خانه های 
ی��ازده گانه را داریم که ف��وق العاده فعال اند. در 
حوزه خدمات اجتماعی ۳20 نفر هستند که برای 
تمامشان پرونده تشکیل شده است. با قرارگاه امام 
رضا)ع( هم ارتباط خوبی داریم و س��عی کردیم 

کارت ش��هروندی بگیری��م. در بحث جهیزیه و 
کم��ک به نیازمندان هم خ��وب کار کرده ایم. با 
اینکه امکانات نداشته ایم، اما حوزه فعالیتمان را 
داخل مساجد و مدارس بردیم و سعی کردیم از 
فضای آنها استفاده کنیم. در حوزه فقر و آسیبهای 
اجتماعی هم محله ما در س��طح تهران جزء ده 
محله برتر بوده است. بدین ترتیب کارهای خوبی 
انجام داده ایم که تمام اسنادش را برای شهردار 

تهران هم فرستاده ایم. 
یک لچکی با 12000 نفر سربار محله شده است.

مشکلات محله دیگر موضوعی بود که خدایاری 
بدان پرداخت و گفت: مشکلات زیاد است اول از 
همه، نداشتن فضای فرهنگی - اجتماعی است. 
داخل محله ش��هروندانی داریم که سربار محله 
شده اند. به طور مثال در منطقه هفت یک لچکی 
از صیاد شیرازی تا استاد حسن بنا است که هیچ 
گونه امکاناتی ندارد با ۱2000 نفر س��ربار محله 
شده است. این در حالی است که محله ما خودش  
20000 نفر جمعیت دارد.  بحث دیگر مطالبات 
ارامنه از محله ماست. در حالیکه این عزیزان جزء 
محله کرمان هس��تند، ولی می گویند که ما به 
ش��ما رای دادیم و از شما هم  توقع داریم. ما هم 
نمی دانیم با این همه جمعیت بدون امکانات چه 

کنیم؟! 

کارگروه های تخصصی؛ بازوهای مدیریت محله



ممنوعیت استعمال سیگاردر اماکن عمومی از مهر
دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات با اشاره به اینکه مصوبات قانونی 
ممنوعیت مصرف دخانیات در اماکن عمومی پس از چندین سال در کشور 
اجرایی می ش��ود، گفت: این مصوبات به منظور حفظ حقوق شهروندی 
و تأمین س��لامت آنها، از مهرماه امس��ال بطور کامل اجرایی می ش��ود. 
به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ دبیرکل جمعیت 
مبارزه با استعمال دخانیات با اشاره به اینکه مصوبات قانونی ممنوعیت مصرف 
دخانیات در اماکن عمومی پس از چندین سال در کشور اجرایی می شود، گفت: 
این مصوبات به منظور حفظ حقوق شهروندی و تأمین سلامت آنها، از مهرماه 

امسال بطور کامل اجرایی می شود.
قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات و آیین نامه ممنوعیت استعمال و 
عرضه سیگار و سایر مواد دخانی در اماکن عمومی که حدود ۱0 سال پیش به 

تصویب رسیده است.
کارخانجات، بیمارس��تان ها، درمانگاه ها، مطب پزش��کان، سالن های نمایش، 
سینماها، سالن هتل ها، مهمانسراها و میهمان پذیرها، رستوران ها، موزه ها، پایانه 
های مسافربری، فروشگاه های بزرگ، اماکن فرهنگی و فرهنگسراها، کتابخانه 
های عمومی، ورزشگاه ها، مدارس، دانشگاه ها و مراکز آموزشی و پژوهشی، اماکن 
متبرکه و مقدسه، مساجد، مصلی ها، وسایل نقلیه عمومی، مؤسسات و سازمان 
های دولتی و عمومی،بانکها، ش��رکت های دولتی و شهرداریها از جمله اماکن 

عمومی هستند که باید استعمال دخانیات در آنها ممنوع شود.
محمدرضا مسجدی روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: اداره بهداشت محیط 
وزارت بهداش��ت، درمان واموزش پزشکی، شهرداری ها، دادستانی ها و نیروی 

انتظامی با مشارکت هم در صدد اجرای کامل این موضوع مهم هستند..
وی با اشاره به اینکه آیین نامه و قانون بسیار مناسب در این زمینه در کشور داریم 
که یکی از بهترین قوانین دنیا است، اظهار کرد: از زمان تصویب این آیین نامه، 
نظارتی بر اجرای دقیق و عملی آن تا کنون وجود نداشته و در کنترل و اعمال آنها 
هم ضعیف بودیم که امیدواریم با همت جدی متولیان به هدف مهم، ممنوعیت 

مصرف سیگار در اماکن عمومی دست یابیم.
مسجدی اظهار کرد که براساس ماده یک آیین نامه ممنوعیت استعمال و عرضه 
سیگار و سایر مواد دخانی در اماکن عمومی، مصرف هر نوع سیگار و سایر مواد 
دخانی در اماکن عمومی مسقف ممنوع می باشد اما تاکنون این موضوع بطور 

کامل در کشور اجرایی نشده است.
وی حضور موثر دس��تگاه هایی مانند وزارت بهداش��ت، وزارت صنعت معدن و 
مجلس شورای اسلامی را فرصتی مناسب برای اجرای کامل این موضوع دانست 
و گفت: وزارت بهداش��ت در دولت یازدهم به طور جد دنبال اجرایی شدن این 

موضوع است.
دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات گفت: ممنوعیت مصرف سیگار در 
اغلب کشورها از جمله ترکیه و پاکستان در حال اجرا می باشد و ما هم باید آن 

را در همه مناطق کشور اجرایی کنیم.

8
شـورایـاری

مدیرعامل شرکت توسعه مجتمع های ایستگاهی مترو تهران:تصمیمی بر احداث مجتمع ایستگاهی در محدوده تئاتر شهر وجود ندارد
میرزا حسینی در گفت و گو با خبرنگار شهرنوشت با اشاره به انتشار اخباری مبنی بر ساخت مجتمع ایستگاهی در محدوده تاتر شهر گفت: مطلب عنوان شده صحیح نیست و شرکت توسعه 

مجتمع ایستگاهی مترو که متولی احداث مجتمع های ایستگاهی است ، هیچ تصمیمی راجع به احداث مجتمع ایستگاهی در جلوی تئاتر شهر ندارد . وی تصریح کرد : هیچ مجتمع ایستگاهی در 
ضلع جنوب شرقی چهارراه ولیعصر که تئاتر شهردر پارک دانشجو وجود دارد ، ساخته نخواهد شد . به گزارش شهرنوشت طی هفته جاری اخباری در فضای مجازی به نقل از رئیس 

کمیته میراث فرهنگی شورای اسلامی شهر تهران مطرح شده که شرکت مترو قصد دارد مجتمع ایستگاهی مترو در محدوده بنای ملی تئاتر شهر با داشتن حدود 30 متر ارتفاع، احداث کند 
و منظر و حریم بنای ملی و ثبت شده تئاتر شهر را مخدوش می کند.

من به عنوان شورایار نباید 
از شهردار منطقه یا تهران 
توقع داشته باشم که بیاید 
و مشکل را در محل ببیند، 
بعد آن  را حل کند، بلکه 
من موظفم مشکل را به 

شهردار منعکس کنم. اما 
در کل باید واقع بین بود 
چرا که گاهی حل مشکل 
در توان شهرداری نیست 
و گاهی هم برایشان قابل 

قبول نیست. 
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متاسفانه شهرداری نمی خواهد جایی را بخرد!
گودرزی دبیر بازنشسته آموزش و پرورش، عضو 
هیات امنای مس��جد جامع محمدی و شورایار 
محل��ه مجیدیه دیگر س��خنران این نشس��ت 
دوس��تانه بود. وی در آغاز از ارتباط شورایاری با 
مردم سخن گفت و ابراز داشت: شورایاری فراتر 
از اینکه مردم محل مسیحی یا مسلمان باشند با 
آنها همکاری خوبی دارد. به طور مثال دو جشن 
تولد حضرت قائم و تولد حضرت امام رضا ثامن 
الائمه )ع( را برگزار کردیم که  در آن دوس��تان 
مسیحی در کنار مس��لمانان هماهنگ و همراه 
بودند. اما در کل مردم بعد از انتخابات خدماتی 
را م��ی خواهند و مطالباتی دارند که دس��ت ما 
برای تامین بیشتر آنها بسته است و امکان عملی 

شدنش کم است.
لزوم بازنگری در تقسیم بندی محله ها

وی در ادام��ه ب��ا بی��ان اینکه خواس��ته ها در 
مجیدیه ب��ه صورت کلان مطرح می ش��ود از 
تقس��یم بندی نامتقارن محله ها گفت و اذعان 
داش��ت: اگر به اهالی قدیمی مجیدیه مراجعه 
کنید و بخواهید از محدوده مجیدیه آگاه شوید 
به ش��ما می گوین��د که حش��متیه درجنوب، 
میدان ملت در شرق، خیابان کرمان درشمال و 
بزرگراه صیاد شیرازی هم درغرب آن قرار دارد. 
اما در تقسیم بندی ش��هرداری اینجا صرفا به 
چندین تکه تقس��یم شده است. به این صورت 
که محله مجیدیه از ضلع شرقی به استاد حسن 
بن��ا، از ضلع غربی به خیابان اثنی عش��ری، از 
ش��مال به خیابان رس��الت و جنوب به میدان 
امام رضا متصل می ش��ود. بدی��ن ترتیب این 
تکه کوچک را از وس��ط محله جدا کرده اند در 
حالیکه به طور مثال اهالی محله دبس��تان در 
کرم��ان نیز خودش��ان را جزیی از مجیدیه می 
دانند یا مسیحیانی که حد فاصل کرمان و اثنی 
عش��ری زندگی می کنند هم خودشان را اهل 
مجیدی��ه می دانند. وقتی ای��ن افراد برای رفع 

مشکلش��ان ب��ه ما مراجعه می کنن��د و ما می 
گوئیم که مش��کل مرتبط به محله ما نیس��ت 
و بای��د به طور مث��ال به محله کرم��ان بروید 
واقعا حس خاصی بهش��ان دست می دهد که 
چرا باید اینطور باش��د. بدین ترتیب با تقسیم 
بندی ناموزون و نامتقارن ش��هرداری محله ها 
از هم جدا ش��ده اند. چند بار هم از شهرداری 
خواستیم که به این مشکل رسیدگی کند چرا 
که مردم حق دارند از این قضیه ناراحت شوند. 
پیش��نهاد ش��ورایاری محله ما بازنگری در این 
تقسیم بندی است که خیلی از مطالبات را اگر 

حل نکند، حداقل آرام می کند.
گودرزی سپس در خصوص ارتباط شورایاری 
با شهرداری گفت: من به عنوان شورایار نباید 
از ش��هردار منطقه یا تهران توقع داشته باشم 
که بیاید و مش��کل را در محل ببیند، بعد آن  
را ح��ل کن��د، بلکه من موظفم مش��کل را به 
ش��هردار منعکس کنم. ام��ا در کل باید واقع 
بی��ن بود چرا که گاهی حل مش��کل در توان 
ش��هرداری نیس��ت و گاهی هم برایشان قابل 

قبول نیست. 

مستأجر دیگر محلات هستیم
بررسی مشکلات محل آخرین موردی بود که 
گودرزی مورد توجه قرار داد و در خصوص آن 
اظهار داشت: مشکلات محله گسترده هستند. 
اول؛ کمب��ود فضای تفریحی، م��ردم خواهان 
محلی ب��رای گذراندن اوقات فراغت هس��تند 
اما جای��ی را نداریم. تنها پ��ارک صبا بود که 
آقای"اطمیشی"  وقف کرده بود و خودش هم 
برای��ش برق آورد و هزینه کرد. اما متاس��فانه 
اس��م پارک را عوض کردن��د و فقط زحمتش 
ب��رای او ماند. البته در ضلع ش��رقی دو، س��ه 
پارک وجود دارد که شهرداری به ما می گوید 
از پارک محل��ه کرمان یعنی پ��ارک فردوس 
اس��تفاده کنید. به عبارتی ما را مستاجر دیگر 
محلات کرده اند. دوم؛ کوچک بودن ساختمان 
س��رای محله، به دلیل اینکه ساختمان سرای 
محله مان کوچک اس��ت، همیشه شلوغ است. 
هیچ جایی نداری��م که بتوانیم همه بچه ها را 
بیاوری��م یا برنامه هایی برای خانم ها داش��ته 
باش��یم. البته در این خصوص ما خیلی تلاش 
کردیم، شهردار منطقه هم انصافا تا پای خرید 

تهاتری یک س��اختمان رفت ولی مش��کلاتی 
پیدا شد. 

درب هر دو آسانسور را جوش داده اند!
سوم؛ ترافیک  ۱6 متری بسیار سنگین است و 
از پلیس هم خبری نیست. راهنمایی رانندگی 
هم می گوید که نیرو نداریم درصورتیکه حداقل 
می ش��ود کاری کرد که ماشین ها دوبله پارک 
نکنند. چهارم؛ ایجاد خطوط بی آر تی و مسدود 
شدن دسترسی آسان است. برخی از طرح های 
شهرداری ظاهرا خوب است، اما وقتی به مسائل 
جانبی طرح می نگرید، متوجه می ش��وید که 
مش��کلات ریزی هم دارد که آزار دهنده است. 
ب��ه طور مث��ال راه اندازی خط ب��ی آر تی کار 
بس��یار به جایی بود که ترافی��ک را روان کرد، 
اما اگر یک جانباز یا معلولی بخواهد با ویلچر از 
مجیدیه شمالی به مجیدیه جنوبی برود تقریبا 
امکان ن��دارد. بدین ترتیب ب��رای عبور از این 
خیابان باید از چه��ارراه مجیدیه بیاید نزدیک 
می��دان رس��الت ، دور بزند و دوب��اره برگردد. 
هرچند آسانسور و پله برقی گذاشتند، اما درب 
هر دو آسانسور را جوش داده اند.! در مورد پله 
برقی هم باید گفت که اولا از ش��ش لاین یک 
یا دو لاین همیشه خاموش است. وقتی هم که 
مط��رح می کنیم، می گویند مربوط به منطقه 
۴ اس��ت و به  منطقه ۸ ارتباطی ندارد. پنجم؛ 
نداشتن بازار روز، یک  بازار روز در محل نداریم  
و مجبورهس��تیم برای رفع نیاز از مناطق دیگر 
استفاده کنیم. حال فرد مسنی که می خواهد 
خرید کند باید از پله ای که بیش��تر مواقع برق 
آن قطع اس��ت به س��ختی بالا برود لذا بعد از 
مدتی مجبور می ش��ود از میوه فروش��ی محله 
خرید کند. متاس��فانه ش��هرداری نمی خواهد 
جاهای��ی را بخرد درحالیکه اگ��ر بخواهد پول 
بده��د بعض��ی از زمین ها را راح��ت می تواند 

خریداری کند و مشکل عمده را حل کند.
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مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهر تهران از پایان زمان حضور در فراخوان عمومي طرح ساخت دو نیروگاه پسماند سوز خبر داد و گفت:11شرکت ایراني و خارجي متقاضي ساخت دو زباله سوز با ظرفیت 1600تن در تهران 
هستند.حسین جعفري در گفت و گو با خبرنگار »تهران سما« با اشاره به اینکه ساخت زباله سوز بر اساس مصوبات شوراي شهر در برنامه پنجساله دوم شهرداري تهران قرار دارد،اظهار کرد:هزینه هاي پیش بیني شده براي ساخت 
دو زباله سوز بالغ بر دو هزار و۲00میلیارد تومان است.وي با اعلام اینکه اسناد مورد نظر در اختیار شرکت هاي متقاضي قرار گرفته است،خاطر نشان کرد:ظرف مدت ۲4 روز باید این اسناد عودت داده شود و بدین ترتیب در مرحله 
بعدي کمیته فني و مالي جهت ارزیابي قیمت هاي پیشنهادي تشکیل مي شود.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهر تهران تاکید کرد :تنها شرکت هایي که داراي تکنولوژي پیشرفته در زمینه ساخت نیروگاه پسماند سوز هستند امکان 

پروندهحضور در این فراخوان را داشته اند، به طوري که در حال حاضر تعدادي از این شرکت ها از کشورهاي آلمان ،چین و فرانسه در این فراخوان شرکت کرده اند که باید در انتظار نتیجه ارزیابي طرح ها توسط کمینه فني و مالي باشند.
مدیرکل دفتر نظارت بر طرح های توسعه و عمران وزارت راه و شهرسازی در رابطه با پروژه »سهیل« مطرح کرد؛

 اعلام تخلف به مراجع قضایی

روابط عمومی معاونت شهرسازی و معماری شهرداری تهران به سوالات  مهندسان مشاور در خصوص پروژه سهیل پاسخ داد؛

ساخت مجموعه فرهنگی، ورزشی وتجاری براساس طرح تفصیلی بود نه احساس!

مدیرکل دفتر نظارت بر طرح های توس��عه و 
عمران وزارت راه و شهرسازی با اعلام بررسی 
موضوع گودبرداری 3۲ متری خیابان سهیل در 
شورای عالی شهرسازی و معماری از ممانعت 
ادامه اجرا و اعلام تخلف به مراجع قضایی خبر 
داد و گفت: وقتی گفته می شود کمیسیون ماده 
5 مج��وز 4 طبقه داده بدین معناس��ت که ما 
ب��ا ارتفای ۲0 تا ۲۲ متری روبه رو هس��تیم در 

حالیکه این پروژه بالغ بر 38 متر است.
مس��عود حمزه ای مدیرکل دفتر نظارت بر طرح 
های توس��عه و عمران وزارت راه و شهرس��ازی 
در بیان مشکلات شهرس��ازی و معماری پروژه 
سهیل )خیابان میرزاپور( که چندی است از سوی 
معاون معماری و شهرس��ازی ش��هرداری تهران 
به عنوان پروژه ای کاملا قانونی عنوان می ش��ود 
در حالیکه نظرات مس��ئولان ارش��د وزارت راه و 
شهرس��ازی خلاف گفته های ش��هرداری است 
گفت: شهر تهران در طرح جامع مصوب از چهار 
 G مختلط وM ،خدم��ات S ،مس��کونی R پهنه
حفاظ، تشکیل شده است. پهنه سکونت الزاما به 
معنای اینکه تمام کاربری های موجود در پهنه، 
مسکونی باشند نیست اما بهرحال چهارچوبی را 
به غیر از سکونت صراحتا در طرح جامع تعیین 

شده است. 
مدی��رکل دفتر نظ��ارت بر طرح های توس��عه و 
عمران وزارت راه و شهرس��ازی در تعرفی پهنه 
سکونتی از منظر قانون شهرسازی گفت: تعریف 
پهنه س��کونت محدوده هایی از ش��هر هس��تند 
ک��ه کاربری غالب آن مس��کونی بوده و علاوه بر 
پلاک مسکونی شامل شبکه معابر، دسترسی ها و 
خدمات پشتیبان سکونت هستند. در این پهنه 

به منظور تامین امنیت و آرامش، استقرار طیف 
وسیعی از فعالیت ها، ممنوع و یا مشروع بوده و 
صرفا اس��تقرار فعالیت تجاری و خدمات 7 گانه 
در مقیاس محله و ناحیه مرتبط با نیاز ساکنان 

مجاز است. 
حمزه ای گودبرداری ۳2 متری خیابان سهیل در 
منطقه یک شهرداری تهران را در بافت مسکونی 
خلاف تعاری��ف رایج عنوان ک��رد و گفت: طبق 
تعریف طرح جامع شهر تهران مصوب سال ۸6 که 
الزاما و باید طرح تفصیلی در چهارچوب آن تعیین 
تکلیف شود آمده است که در پهنه های مسکنونی 
فعالیت ها باید در جهت رفع نیاز ساکنان تعریف 
ش��ود. تامین نیازهایی همچون س��وپرمارکت، 
درمانگاه و مراکزی از این دست هستند که قابل 
قبول بوده و در طرح های بالادستی می گنجند نه 
آنکه یک مرکز تجاری- فرهنگی- ورزشی که هیچ 

توجیه شهرسازی ندارد. 
این مقام مس��ئول درباره چرای��ی صدور مجوز 
کمیس��یون ماده ۵ برای اج��رای طرح تجاری- 
فرهنگ��ی خیاب��ان س��هیل )میرزاپ��ور( گفت: 
کمیس��یون م��اده ۵ در طی دوره ه��ای زمانی 
۹0 تا ۹2 مجوزهایی را صادر کرد که متاس��فانه 
تعدادش��ان زیاد است و بیش��تر آنها نیز خلاف 
ضوابط شهرس��ازی و طرح های مصوب شهری 
همچون طرح جامع اس��ت. مجتم��ع کوروش، 
پالادیوم دو نمونه ای هستند که به معنای واقعی 
تجرب��ه ناموف��ق مال ها و مجتمع ه��ای تجاری 
هستند که به صورت بی ضابطه در بافت مسکونی 
شکل گرفتند و به شدت آرامش و زندگی مردم 
محله را تحت تاثیر قرار دادند و این هم می تواند 

در صورت ادامه به سومین نمونه منتهی شود. 

حمزه ای تصریح کرد: بهرحال کمیس��یون ماده 
۵ در قانون تاس��یس ش��ورای عالی شهرسازی و 
معماری صراحت قانونی است اما وقتی در قانون 
ش��ورای عالی، حدود اختیارات م��اده ۵ تعریف 
می ش��ود در چهارچ��وب طرح جام��ع اینگونه 
تعریف می شود که هر مصوبه ای که می خواهد 
فراتر از طرح جامع تعریف ش��ود باید به تصویب 
شورای عالی شهرسازی و معماری ایران برسد که 
متاسفانه این فرآیند در مورد پروژه خیابان سهیل 

رخ نداده است. 
وی در بیان روند س��اخت و ساز و یا توقف پروژه 
س��هیل گفت: ما در ش��ورای عالی شهرسازی و 
معم��اری به لح��اظ قانونی، گ��زارش دقیق این 
موض��وع را مطرح خواهیم کرد و ش��ورا تصمیم 
خواهد گرفت که در مورد این پروژه چگونه باید 
برخورد ش��ود. ابهاماتی در مورد تصمیمات اخذ 
ش��ده که در سال ۸۹ رخ داده وجود دارد که در 
مورد آنها شورای عالی شهرسازی و معماری در 

جلسه تصمیم خواهد گرفت. 
وی در بی��ان بخش��ی از ابهام های تصمیم های 
گرفته ش��ده در کمیس��یون ماده ۵ در سال ۸۹  
و گودب��رداری ۳2 مت��ری و ص��دور پروانه برای 
آن از سوی ش��هرداری تهران گفت: عدم انطباق 
و شکل گیری کمیس��یون ماده ۵ پروژه خیابان 
س��هیل با طرح جامع همخوانی ن��دارد، پروانه 
صادره با مصوبه کمیس��یون همخوان نیست و 
تخلف به شمار می آید. اینها مواردی هستند که 
در شورای عالی مورد بحث قرار خواهد گرفت و در 

مورد آن تصمیم گیری می شود. 
حم��زه ای تاکی��د ک��رد: دو موضوع مش��خص 
تخلف های پروژه س��هیل، یکی بحث دو طبقه 

گود پارکین��گ اضافه بود ک��ه منجر به  عمق 
قابل توجهی داشت که شکل گرفت. 

وی تصریح کرد: وزارت راه و شهرسازی به لحاظ 
قانونی می تواند در صورت مشاهده تخلف، مورد 
را با ذکر تخل��ف به مرجع صادرکنن��ده پروانه 
)ش��هرداری( و ناظر پروانه اع��لام کند و تا رفع 

تخلف مانع از شکل گیری اجرا شود.
حمزه ای گفت: مکاتباتی با ش��هرداری داشتیم 
و درخواست مس��تنداتی را کرده ایم تا بدانیم با 
چه مشکلاتی روبه رو هس��تیم. در حال حاضر، 

این ساختمان یک س��اختمان ۴ طبقه است و 
طبق نقش��ه های موجود، ارتفاع این ساختمان 
بال��غ بر ۳۸ مت��ر معادل با یک س��اختمان ۱0 
طبقه اس��ت و اینها نقش��ه هایی اس��ت که به 
تصوی��ب مراج��ع صادرکنن��ده پروانه رس��یده 
اس��ت. همچنی��ن دو نیم طبقه تعریف ش��ده 
اس��ت. در حالیکه نی��م طبقه تعری��ف قانونی 
دارد و در ای��ن طرح بالغ بر ۴ مت��ر ارتفاع دارد 
یعن��ی خودش یک طبقه محس��وب می ش��ود. 
وی ادامه داد: وقتی گفته می ش��ود کمیس��یون 

ماده ۵ مجوز ۴ طبقه داده بدین معناست که ما با 
ارتفای 20 تا 22 متری روبه رو هستیم در حالیکه 
این پروژه بالغ بر ۳۸ متر است. همچنین، زمانیکه 
کمیسیون ماده ۵، 6 طبقه پارکینگ می دهد ما 
در مرحله اجرا عملا با ۸ طبقه پارکینگ روبه رو 
می ش��ویم زیرا پارکینگ ۱- و 2- فقط صوری 
اس��ت  و بلافاصله بعد از شروع عملیات تبدیل 
به طبقات تجاری می شود و با توافق شهرداری 
و مالک در حقیقت سیستمی شکل می گیرد که 

دودش فقط به چشم شهروندان می رود. 

هفته گذش��ته بود که هفته نامه پدیده ش��هر 
به بررس��ی ابهامات موجود در پروژه  تجاری، 
ورزش��ی و فرهنگی سهیل واقع در منطقه یک 
تهران پرداخت. دراین گزارش هم نظر معاون 
مس��کن وزیر راه و هم اظه��ارات و توضیحات 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران 
مطرح ش��د. در انتها نیز س��والات و ایراداتی از 
سوی مهندسان مشاور که به اجرای این پروژه 
انتقاد داش��تند؛ مطرح ش��د. به رغ��م آنکه در 
آخرین ساعات روز جمعه مدیر روابط عمومی 
و امور بین الملل معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری تهران به این سوالات و ایرادات پاسخ 
گفت، به همی��ن دلیل تصمیم گرفتیم تا دراین 
شماره جواب مس��ئولان معاونت شهرسازی و 
معماری شهرداری تهران به این سوالات منتشر 

شود که در ذیل می خوانید:
 کمیس��یون م��اده ۵ ذی��ل ش��وراي عالی 
شهرس��ازی و معماری قرار دارد ویکی از وظایف 

آن نظارت بر عملکرد کمیسیونهای ماده ۵ است
در گفت وگویی که معاون شهرسازی و معماری 
ش��هردار تهران درمورد پروژه خیابان س��هیل 
واق��ع در منطقه یک مطرح ک��رد، هیچگاه به 
این مس��اله اش��اره نکرداند کمیس��یون ماده 
۵ ب��ه عنوان یک نهاد فرادس��تی زیر مجموعه 
ش��ورای عالی معماری و شهرس��از قرار ندارد. 
اگرچ��ه وظای��ف و ترکیب کمیس��یون ماده ۵ 
براس��اس ماده ۵ قانون تاس��یس شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران مشخص شده است. 
براساس این ماده قانونی و تبصره های ذیل آن؛ 
کمیسیون دارای یک ساختار مستقل و وظایف 
و اختی��ارات مش��خص در بررس��ی و تصویب 
طرح های تفصیلی شهری و تغییرات  آنهاست. 
به عبارت س��اده تر در ماده ۵ قانون تاس��یس 
شورای  عالی معماری و  و شهرسازی مشخصا 
به کمیسیونی اشاره دارد که وظیفه اش بررسی 
و تصویب طرح های تفصیلی ش��هر و تغییرات 
آن است. در اس��تان ها به ریاست استانداران و 
دبیری ادارات کل راه و شهرسازی استان  هاست 
و در تهران به ریاس��ت شهردار تهران است که 
دبیرخانه آن نیز در شهرداری تهران قرار دارد. 
خوب است این مهنذس��ان منتقد که این قدر 
که روی مصوبات کمیسیون ماده ۵ شهر تهران 
-که به اذعان معاون شهرسازی و معماری وزیر 
راه در جلس��ات بهترین مصوبات را در مقایسه 
با کمیسیون های ماده ۵ س��ایر شهرها دارد-؛ 
قدری نیز این مهندس��ان مش��اور به عملکرد 

کمیسیون ماده ۵ سایر شهرها بپردازند. تمامی 
مصوبات کمیسیون ماده ۵ به دبیرخانه شورای 
عالی شهرس��ازی و معماری ارس��ال می شود. 
مطاب��ق بند ۳ م��اده 2 این ش��ورا و همچنین 
بند  ه��ای ۳ و ۴ م��اده ۴ آن در صورت وجود 
مغایرت اساس��ی با طرح جامع این موضوع به 
دبیرخانه ماده ۵ اعلام می ش��ود که مجددا در 
جلس��ات مطرح و به این مغایرت های احتمالی 
پاسخ دهند که در ارتباط با این پرونده و مصوبه 
هیچ اعلامی مبنی  بر مغایرت با طرح جامع از 
سوی شورای عالی شهرسازی و معماری انجام 

نشده است. 
 جای بس��ی تعجب اس��ت که به رغم آنکه 
رئیس سازمان پارک ها اراضی با ریشه موات و فاقد 
بوته را باغ مي شناسد، اماچگونه است ملک به این 

بزرگی  راباغ تشخیص نداده است!!!؟
طیق قان��ون و آئین م��اه اجرای��ی قانون حفظ 
و گس��ترش فضای س��بز در ش��هرها ملکی باغ 
محس��وب می ش��ود، که  حداقل یکی از شرایط 
زیر را داشته باش��د: نخست آنکه۵00 متر مربع 
مساحت داشته باش��د. اگر در این زمین بنایی و 
یا مس��تحدثاتی  باشد به طور متوسط در هر ۱6 
متر مربع از محوطه باز خارج از س��اختمان باید 
یک اصله درخت وجود داشته باشد و در صورت 
عدم  سابقه ساخت بنا باید به طور متوسط در هر 
2۵ متر بنا یک اصله درخت مثمر و یا غیر مثمر 

وجود داشته باشد. 
دوم اینکه سند مالکیت و یا سند مادر آن به عنوان 
باغ، باغچه، زمین مشجر و یا باغ عمارت باشد. بند 
سوم به این مساله اشاره دارد که سابقه برای دایر 
باغچه و دایر مشجر از کمیسیون ماده ۱2 قانون 
زمین ش��هری باش��د. یا محل هایی که در حریم 
ش��هر توسط وزارت جهاد باغ شناخته می شود و 
یا زمین هایی که به تش��خیص شورای شهر باغ 
شناخته می  ش��ود. این موارد شروطی است که 
یک ملک باغ تشخیص داده شود به دلیل اینکه 
چنین ش��روطی در رابطه با این زمین نبوده در 
نتیجه این محل  باغ مش��خص نش��ده اس��ت. 
همانطور که در سند عنوان این زمین آمده بوده 
به مساحت ۱2700 مترمربع که سوله و کارگاه و 
محل ترانسفورماتور بوده و معلوم می شود که این 
زمین باغ نبوده است. بنابراین تصمیم کمیسیون 
م��اده 7 برای اینکه این زمین  را باغ تش��خیص 
ندهد؛ تصمیم درستی بوده است. تعیین موارد این 
چنینی به سلیقه نیس��ت و براساس مواد قانونی 

است.

 کلم��ات فرهنگی ورزش��ی پوشش��ی برای 
ساخت پاس��اژ است. معاون معماریو  شهرسازی 
ش��هردار تهران توضیح دهند چند درصد از این 

2۸0 درصد ورزشی و فرهنگی است!!!؟
محاسبه چنین مساله ای بسیار ساده است. کافی 
است میزان فضای انتفاعی این مجمو.عه را بر کل 

مساحت آن تقسیم کنیم.
 استناد معاون شهرسازی و معماری شهردار 
تهران در مورد ط��رح جامع ۱۳۸6 فاقد وجهات 
قانونی اس��ت.چرا که تک پ��لاک از طریق طرح 

جامع تعیین کاربری نمي شود
اگر به متن مصاحبه معاون شهرسازی و معماری 
ش��هردار تهران در خصوص پروژه سهیل یک بار 
دیگر دقت ش��ود، متوجه می شوید که ایشان به 
این مساله اشاره داشتند که براساس طرح جامع 
۱۳۸6 این زمین در پهنه R۱2۱ قرار داشته است. 
در زمان تهیه طرح تفصیلی و براساس نامه  ۸ بندی 
معروف که شورای عالی شهرسازی و معماری به 
 R۱2۱ شهرداری تهران ارسال می کند؛ پهنه های
به پهنه های R۱22 تغییر می کند البته در طرح 
جامع ۱۳۸6 پهنه هایR۱2  داشتیم و این پهنه ها 
دو کدی بودند. در طرح تفصیلی ابلاغی سال ۹۱ 
براس��اس نامه ۸ بندی شورای عالی شهرسازی و 
معماری تمامی پهنه های R۱2۱ به R۱22 ارتقاء 
پی��دا کرد. لازم به ذکر اس��ت در  طرح تفصیلی 
جدید مقوله ای تحت عنوان تغیییر کاربری نداریم. 
بلکه در طرح تفصیلی جدید ش��هر تهران پهنه 

بندی داریم و این ادعا اشتباه است.
 تا مادامیکه براساس طرح جامع جدید طرح 
تفضیلی تهیه و به تصویب نرسیده باشد کماکان 

طرح قبل ملاک عمل است.
پروانه این ملک به تاریخ ۹۱/۱2/27 صادر ش��ده 
که درست یک س��ال بعد از ابلاغ طرح تفصیلی 
جدی��د ب��وده اس��ت در نتیجه ای��ن ادعایی که 
مهندس��ان مشاور مبنی  بر اینکه  براساس مفاد 
طرح جامع گذشته صادر می شده عنوان کرده اند؛ 
اساسا اشتباه اس��ت. چرا که ملاک عمل در این 

پروژه طرح تفصیلی ابلاغی است.
 معاون شهرسازی و معماری اگر مي دانند ؟ 
بفرمایند کاربری ملک طبق طرح تفصیلی سال 

۱۳۵2 چه بوده است؟
طبق طرح تفصیلی قدیم ش��هر ته��ران کاربری 
قدیمی این ملک مسکونی بوده است. این موضوع 
روی نقش��ه های طرح تفصیلی قدیمی که قابل 
دسترسی است دبیرخانه شورای عالی شهرسازی 
و معماری و یا شهرداری منطقه یک  و یا سامانه 

طرح نفصیلی شهر تهران به آدرس دامنه .ir است؛ 
قابل رجوع است و این  افراد می توانند ببینند که 

کاربری این ملک مسکونی بوده است. 
 ب��ه احتمال ۹۹ درصد کاربری آن خدماتی 
بوده و جزو اراضی شناسایی شده بیش از ۳000 

مترمربع بوده است
خیر کاربری این ملک مس��کونی بوده اس��ت و 
ای��ن ادعا قابل رصد و دسترس��ی در بخش هایی 
ک��ه در جواب موضوع مطرح ش��ده در بالا به آن 
اش��اره شد؛ است. البته لازم به یادآوری است که 
به کاربری های این زمین ۹۹ درصدی نمی گویند 

بلکه صددرصد این ملک مسکونی بوده است. 
 در مورد اراضی با مساحت بیش از ۱0000 
مترمرب��ع مس��احت در تراکم ضرب نمي ش��ود 
بلکه باید براساس سرانه های خدماتی نسبت به 
جمعیت پذیری این قبیل املاک اقدام کرد. البته 
مشروط بر اینکه کاربری مسکونی باشد و حداکثر  
جمعیت پذیری آن حدود ۱60 واحد مسکونی با 
۵00 نفر بوده و ن��ه 2000نفر چون در آن زمان 

طرح تفضیلی جدید ابلاغ نشده بود 
باز نیز به این مس��اله اشاره می ش��ود، در زمانی 
ک��ه ج��واز این مل��ک صادر ش��ده ب��ود؛  طرح 
تفصیلی جدید یک س��ال بود که ابلاغ شده بود. 
جمعیت پذیری با این  نحوی که دوستان محاسبه 
کرده اند؛ محاسبه نمی شود. جمعیت پذیری که ما 
محاسبه کردیم و عنوان شد که جمعیت این ملک 
در صورت مسکونی بودن ۱۵00 نفر است براساس 
زیربنای ملک مسکونی و بر مبنای تعداد واحدهای 
مسکونی فرضی که  اگر  براساس ضورابط طرح 
تفصیلی صادر می ش��د؛ محاس��به ش��ده است. 
محاس��به جمعیت پذیری آن عین ضابطه بوده و 
اگر براس��اس ضابطه روز خود پروانه مسکونی از 
شهرداری تهران می گرفت،  جمعیت پذیری این 

مجموعه بین ۱۵00 تا 2000 نفر بود.
 براس��اس همی��ن طرح جام��ع ۱۳۸6 که 
خ��ود حدیث مفصل دارد و بمان��د؛ اولا اراضی با 
وسعت بیش از ۱0000 مترمربع باید تحت عنوان 
خدمات توسعه شهرفریز مي شده در همه پهنه ها 
تا چنانچه در تهیه طرح های تفضیلی دیده نشدند، 
س��پس با تهیه طرح امکان س��نجی با مطالعات 

کامل به کمیسیون ماده ۵ ارسال شوند
ش��اید یادآوری این نکته ضروری باش��د که اولا 
این اراضی به عنوان زمین های توسعه شهر فریز 
نمی شود بلکه این کار براساس توسعه و نوسازی 
انجام می ش��ود. دقیقا کمیسیون ماده ۵ در مورد 
این مل��ک به ای��ن دلیل که ط��رح توجیهی را 

دراختیار داشت براساس همین طرح  مصوب کرد 
که این ملک به جای اینکه مسکونی باشد، اقدام 
به ساخت مجموعه فرهنگی و تجاری و ورزشی 
کند. ایرادی که دوس��تان منتقد می گیرند؛ ایراد 
اش��تباهی اس��ت. این افراد به یک مساله استناد 
می کنن��د اینکه باید مصوبه کمیس��یون س��ال 
۹0برای این زمین انجام می شده است. بحثی در 
مورد سال ۹0 و یا ۹۱ نداریم.  بلکه حرف ما این 
است که مالک این زمین   می توانست با ضابطه 
روز طرح تفصیلی عمل کرده و براساس مصوبات 
موجود جواز خود را به صورت 7 طبقه مسکونی 
از ش��هرداری تهران بگیرد. ما به این مساله اشاره 
داریم که  این کار را نکرده است و براساس مصوبه  
ابلاغی کمیسیون ماده ۵ مجوز مجموعه فرهنگی، 
ورزشی و تجاری را دریافت کرده این حالت بهتر 

از اجرای پروژه به صورت مسکونی است. 
 بنابرای��ن مصوبه کمیس��یون ماده ۵ بدلیل 
عدم رعایت همین مطالب فوق صدرصد قابلیت 
ابطال دارد) اتفاقا توسط شوراي عالی شهرسازی 

و معماری(
این مصوبه قابلیت ابط��ال ندارد به این دلیل که 
در زم��ان خود این مصوبه به دبیرخانه  ش��ورای 
عالی شهرسازی و معماری ابلاغ شده است و هیچ 
نامه ای نسبت به این مساله در مهلت قانونی انجام 

نشده است.
 ارایه این پیش��نهاد توس��ط ش��هرداری در 
کمیسیون خلاف قانون است و به تبع آن اعضاء 
محت��رم ماده ۵ هم فراتر از اختیارش��ان تصمیم 

گیری نموده اند
همانطور که در ماده ۵  شورای عالی شهرسازی 
و معماری مطرح شده است؛ در اولین حمله ماده 
۵ آمده است بررسی و تصویب طرح های تفصیلی 
شهری و تغییرات آنها اختیار کمیسیون ماده ۵ 
است. گویا منتقدان آش��نایی ای به مفاد قانونی 

ندارند.
 واقعامجموعه ای باز یربنای حدود یکصد هزار  

مترمربع عملکرد محله ای و ناحیه ای دارد!؟
تم��ام بنای اتنفاعی این مجموع��ه ۳6 هزار متر 
مربع اس��ت باقی متراژ این بن��ا تا ۱۱0 هزار متر  
مربع پارکینگ است که در طبقات تحتانی قرار 
داشته و روی زمین نیست. ۸ طبقه پارکینگ به 
صورت منفی است و ۳6 هزار متر مربع به صورت 
۴ طبقه روی همکف کاربری های تجاری، ورزشی 
و فرهنگ��ی دارد و می توان��د کارب��رد محله ای و 
منطقه ای داشته باشد چرا که به همین عنوان این 
منتقدان صحبت می کنند اگر این ملک در معبر 

اصلی بود، حتما این دوستان عنوان می کردند که 
این مجموعه مشکلات ترافیکی ایجاد کرده است. 

 تهران از چه زمانی این قدر پیش��رفت کرده 
که س��رانه محلات و نواحي اش بیش از ۱0000. 

مترمربع وسعت دارد
این سوال یک سوال غیر فنی است. این مجموعه 
سرانه محله نیست بلکه عرصه هایی برای تامین 

سرانه محله است.
 در تعریف محلات و نواحی اصناف مشخصی 
مانند بقالی اتوشویی و نانوایی و...... مستقر مي شود
در این مح��دوده می تواند خدم��ات مورد نیاز 
محلی مانند خشکش��وییویا س��وپرمارکت هم 
وجود داشته باشد. برای این ملک تعداد طبقات 
کمی دیده شده است. واحدهای تجاری بزرگ 
مقیاس ب��رای تامین خدم��ات موردنیاز مردم 
مانن��د ش��هروند و هایپر که طیف وس��یعی از 
خدم��ات محلی را برای م��ردم تامین  می کند؛ 

دراین مجموعه دیده است.
 جالب اس��ت اعلام مي شود بیش از ۱۵00 
ظرفیت پارکینگ دارد، با کدام دسترس��ی قصد 

هدایت ۱۵00 اتومبیل را به محل پارک دارید
دسترس��ی هدای��ت خودروها ب��ه پارکینگ این 
مجموعه از همان دسترس��ی که صدها هزار متر 
خاکبرداری از این زمین انجام شده؛ انجام می شود. 
بنابراین اگر دسترسی ای وجود دارد که کامیون ها  
به عم��ق 2۵ مترو ۳0 متر ت��ردد کنند و خاک 
حاصل از خاکبرداری را بیرون ببرند؛ حتما امکان 
دسترسی برای خودرو سبک و سواری سبک نیز 

دارد.
 این محله در بن بس��ت ب��وده و بزرگترین 
عرض معبرش حداکثر ۱۸متر عرض دارد )جمع 
کننده ای محلی( بارگذاری ترافیکی در حد بزرگراه 
زیربن��ا در حد ش��هری و فراتر اما عملکرد محله 

سهیل کمدی تراژدی جالبي است!؟
البت��ه توصیه ه��ای لازم  را برای اینک��ه میزان 
دسترسی های این مجموعه بیشتر شود به مالک 
و شهرداری منطقه ابلاغ کرده ایم. مالک آن تلاش 
کردند که در قس��مت جنوب دسترسی بزرگراه 
ص��در ایجاد کنند. درهر صورت باید پذیرفت که 
ما در اینجا زمینی به وس��عت ۱2 هزار متر مربع 
داری��م که دو گزینه داریم نخس��ت آنکه مطابق 
طرح تقصیلی یک مجتمع مسکونی شود که خود 
جمعیت پذیری قابل توجهی داشت و دوم اینکه 
بخشی از نیازهای تجاری، خدماتی محله و ناحیه 
را پوشش دهد که کمیسیون ماده ۵ به این نیاز 

پاسخ داد.
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هفته نامه »پدیده شهر« وضعیت  کار و زندگی در روستای شمس آباد حریم تهران را  بررسی  می کند:

اینجا؛ نان، عشق و کار رویایی است پشت پلک کودکان!

کارگاه عرفان های نوظهور برگزار شد 
کارگاه عرفان های نوظهور برای بررسی چگونگی و چرایی پیدایش گروه های متعدد عرفانی در حوزه رفتار اجتماعی در کانون بانوان میثاق برگزار شد. به گزارش پایگاه خبری سازمان های 
غیردولتی ایران)وطن(: در این کارگاه در مورد شبکه های که در خارج از ایران طراحی می شود وبا هدف اسلام زدایی با نامهای عرفانی در ایران تشکیل گروه می دهند ،صحبت شد.همچنین از 
عواقب مضرات روحی،جسمی  شرکت کنندگان در این گروه ها مطالبی مستند ارائه شد. در ادامه این کارگاه فردی که نا دانسته جذب گروه حلقه شده بودوپس از ترک گروه دچار مشکلات جسمی 
زیادی شده بود،از مشاهدات خود در جلسات حلقه صحبت کرد.در خاتمه این کارگاه ۲ساعته  پرسش و پاسخ صورت گرفت و ژیلا مصطفی پور دبیر کانون بانوان میثاق از کارشناس تقدیر وتشکر 
کرد.در این کارگاه شرکت کنندگان حدود یکساعت بصورت مشاوره خصوصی با کارشناس صحبت کردند. گزارش

 افس��انه قانع: اولین زخم��ه ای که آن مرد بر تارهای گیتارش کش��ید، 
بچه ها فهمیدند برگزاری کنس��رت واقعی اس��ت. فهمیدند که بعد از 
40 س��ال فراموشی پدران و مادرانشان؛کس��ی آمده تا آنها را ببیند و 
کنار خش��ت هایی که با زحمت یک به ی��ک و رج به رج روی هم چیده 
شده است؛ گسی صدای خود را در میان تل های آجر رها کند آن هم  
در روس��تای ش��مس آباد. تا همین دیروز بود که برگزاری برنامه ای 
فرهنگ��ی آن ه��م در یکی از روس��تاهای کوچک و فراموش ش��ده در 
حریم ش��هر تهران مانند برگزاری کنسرت در جهنم بود. کودکان این 
روستا می دانند که قرن هاست خورشید زمانی که بربالای روستایشان 
می رس��د، س��اعت ها برای دیدن خشت هایی که با دس��ت های پدران 
و پس��ران ش��کل می گیرد؛ توقف می کند و تیغه تی��ز گرمایش را روی 
آجرها می کشد تا خشک ش��وند و آدمها از گرمای خورشید در فصل 
گرم تابس��تان تب کنند. گرما در این روس��تا تنها مربوط به خورش��ید 
نیست بلکه هرم آتش دودکش های آجرپزی و تلاش برای جمع کردن 
خش��ت هایی که آرزوی به فروش رفت��ن آن؛ تمام رویای کودکان این 
روستا را پر کرده است. حداقل انتظاری که اهالی این روستا که همپای 
پایتخت ش��کل گرفت و  نامش را از تیغه های تیز نور خورشید شمس 
آباد انتخاب کردند؛ از پایتخت نش��ینان دارن��د؛ این بود که خیرین این 
ش��هر بزرگ برایش��ان لباس و غذا بیاورند. آنه��ا می دانند که در پس 
دنی��ای آج��ری کوچکش��ان، درس��ت 40 کیلومتر آن طرف ت��ر یکی از 
بزرگتری��ن پایتخت های دنی��ا قرار دارد. اما بزرگی این ش��هر در نظر 
کودکان��ی که از گهواره تا گور؛ چشمانش��ان تنها به روی خش��ت ها  باز 
می شود؛ خشت هایی که برای ساکنان این شهر بزرگ خانه می سازد و 
آنه��ا در خانه های کاه گلی و زه وار در رفته کودکی خود را به نوجوانی 

و جوانی می سپارند.
صندلی های کنسرت مجید یراحی هنوز چیده نشده است که کودکان برای 
اولین بار ش��ادی را زیر نور ماه و کوک س��ازها روی تل آجرها تجربه کردند. 
شبی که می دانستند دیگر تکرار نخواهد شد. چشمان متعجب شان وسایلی 
به غیر از ش��ابلون های خش��ت زنی و فرغون آشنا شد و صداهایی که از این 
س��ازها به  هوا برمی خواست به جای خستگی لبخند را روی  لبانشان نقش 
می کشید و دستانی که در هوای گرد و خاک گرفته کوره پزخانه شمس آباد 
به نشانه شادی حرکات موزنی به خود می گرفت. گویی صدای موسیقی هرم 
گرما و صدای نخراش��یده کوره های آجرپزی را به س��کوت دعوت کرده بود 
ودودکش هایی که از سال ها  قبل هم خاموش شده بودند زیر نور سیمین گونه 
ماه زیبا ش��ده بودند. خش��ت هایی که تن خود را از داغی کوره ها به مهتاب 
سپرده بودند هم گویی شاعر شده بودند و برای شرکت  در کنسرت صف های 

خود را برهم زده بودند.
جاده س��اوه دو راهی اس��ت که  هر یک راهش مسافران را برای فرورفتن در 
روزمرگی های زندگی شهری راهی می کند و یک راه دیگرش مسافران را به 
دل روستاهایی می برد که همچنان در کنار جسه بزرگ تهران رنجور و خاک 
آلود زندگی می گذرانند. ش��اید در آرزوهای مردمان روس��تاهای حریم شهر 
تهران زندگی در تهران یک  رویای دست نیافتنی باشد؛ اما واقعیت زندگی 
برای آنها زندگی در روستاهایی فاقد کمترین امکانات رفاهی و خدماتی است 

که حتی حداقل های زندگی برای آنها نیز مهیا نشده است.
از  جاده س��اوه که راهی می ش��ویم، روستای گلدسته اولین جایی است که 
دودکش های آس��مانخراش آجرپزی آن تو را به یکباره به یک زندگی بدوی 
هل می دهد. حوالی روس��تای گلدسته دودکش های بلند کوره های آجرپزی 
آن روی دیگر س��که زندگی را به رخت می کشد. تصویری خاک آلود و غبار 
گرفته که با رنج کاری سخت درآمیخته و زندگی مردمانی را قاب می گیرد که 
تنها دلخوشی شان افزایش ارتفاع ردیف های آجری است. قدیمی های روستا 

می گویند؛ اینجا یکی از کوره های آجرپزی شمس آباد است.
جایی که هنوز تیغ آفتاب شهریور ماه ماندن برای هر جنبنده ای را سخت و 
دش��وار می کند اما در میان این زندگی دش��وار هستند زنان و مردانی که به 
رسم اجداد 7 هزار ساله خود روی خاک داغ و زیر آفتاب سوزان، خشت روی 

خشت می گذارند تا روزگارشان ساخته شود. 
می گویند هر جا که تمدنی شکل رفته اولین خشت این تمدن را کارگران بنا 
کرده اند. تاریخ تمدن کهن ایران زمین در طول تاریخ 2۵00 س��اله خود وام 
دار کارگران و سنگ تراشانی است که هنر معماری را به عنوان یکی از ارکان 
تمدن با  دستان پینه بسته خود شکل دادند و خشت روی خشت گذاشتند 
تا از پیش��ینیان چیزی به عنوان هویت تاریخی یک شهر و یا یک کشور به 
یادار بماند. سرگذشت مهمترین برج ها و بناهای تاریخی قبل از ساخته شدن 

از کوره های اجرپزی رقم می خورد. چه تخت جمشید باشد چه طاق بستان.
کوره پزخانه های تهران هم قدمتی بیش��تر از تن س��الخورده ته��ران دارد. 
دودکش هایی که برای پیشینیان تنها جایی بود که می توانستند بر بلندای 
آن آسمان  را لمس کنند؛ نزدیک به نیم قرن است که خیلی از آنها خاموش 
مانده اند. از زمانی که تکنولوژی س��ر از زندگی م��ردم در آورد و فاصله  رنج 
تولید و ساخت را به یک چشم برهم زدن کاهش داد؛ به همان اندازه کارگران 
تمدن ساز هم هنر سینه به سینه گشته خود را  مجبور شدند برای همیشه 

فراموش کنند.
»الان کوره های آجر پزی کار نمی کنند، منتظر فروش آجر ها هستیم... 
ش��ش ماه از س��ال کوره ها کار می کنند و ش��ش ماه ازسال هم خاموش 
هس��تن... ب��ه فصل پاییز که می رس��یم یک به یک کوره ه��ای اجر پزی 
خاموش می ش��ود...« این حرف ها را علی می زن��د. نوجوانی که به گفته  
خ��ودش روی همین خش��ت ها از م��ادری که جوانی��ش را در کوره های 

آجرپزی گذاشت؛ به دنیا آمده است.
علی نوجوانی است حدودا ۱۳ ساله که بیشتر دوست دارد انجمن های مردمی 
و مسئولان فکری به حال هم روستایی هایش کنند.  دمپایی پاره ای به پا دارد 
و الان  در میدان اسلامشهر و یا آزادی در کنار سایر کارگران  بی کار آجرپزی 
منتظر است  تا کارفرمایی پیدا شود تا آنها را سر خانه هایی ببرند که با همین 
آجرها ساخته می شوند. وارد خانه اش که می شویم؛ دخمه ای است با دیوارهای 
سیاه و پرده ای پاره که تنها حائل زندگی او و خواهرها و برادرهایش با بیرون 
است.»... مردم اینجا نه لباسی درست و حسابی به تن دارند و نه کفشی به پا... 
اینجا حتی مردم در خانه های کاه گلی و خرابه خود حمامی ندارند تا گرد و 

خاک کار در کوره های اجرپزی را از تن های خسته شان بزدایند...«
سراغ دانش آموزان را از علی می گیریم و او می گوید:»... شمس آباد دانش اموز 
ندارد... چون مدرسه ای ندارد... هرکسی می خواهد درس بخواند به روستاهای 
اطراف مانند گلدسته می رود... اما انقدر شرایط زندگی سخت است که پسران 
و دختران از زمانی که به راه می افتند بازیچه شان خشت است و گل... کمی 
بزرگ تر که می شوند آجر روی اجری چینند و بر بلندای ردیف های آجر بازی 
می کنند... از هفت سالگی هم تنها بازیچه آنها فرغون هایی می شود که اجر از 
کوره به  زیر آفتاب می برد و شابلون هایی که گل ها را قالب می گیرد...« آنچه 
علی می گوید خلاصه ای از زندگی کودکانی است که بدون اینکه کودکی کنند 

کودکان کار می شوند.
سال هاست که  هر سال یکی از دودکش های کوره آجرپزی خاموش می شود 
تا کودکان نسل جدید از کارگران هنرمندان یک هنر قدیمی؛ کابوس پایان 
یافتن آنچه  به آن  نان و عشق و کار می گویند را نه پشت پلک هایشان بلکه 

در مقابل دیدگانشان به  تصویر بکشد.
ش��مس آباد مرکز درمانی هم ندارد. چون بیشتر کارگران  کوره پزخانه های 
آجر پزی بیمه ندارند. آنطور که پیداست بیشتر کارگران کوره های آجرپزی را 
خراسانی ها و  بعد افغانی ها  تشکیل می دهند. البته به دلیل کاهش ساخت و 
ساز، کار نسبت به گذشته کم است و برخی آجرپزی های شمس آباد عملا 

تعطیل شده اند.
در حال حاضر کوره های فعال بیشتر تیغه سفالی تولید می کنند که استفاده 
از آنها در س��اخت و ساز رونق بیشتری دارد. البته هنوز آجرهای دستی نیز 
تولید می شود ولی اغلب آجرپزی ها دستگاه مخصوصی برای تهیه آجر فشاری 
خریداری کرده اند که سرعت تولید بیشتر و آجرهای سنگین تر و مرغوب تری 
دارند. در کوره هایی که دستگاه های تولید آجر فشاری و تیغه ای فعال است 
هفته ای ۹00 هزار قطعه آجر تولید می کنند در آجرپزی هایی هم که به روش 

دستی کار می شود هفته ای حدود ۵00 هزار قطعه تولید می شود.
سعید یکی از کارفرماهای کوره آجرپزی است که آخرین آجرهای تولید شده 
توس��ط کوره را  با کمک چند نف��ر از کارگران زیر تیغه آفتاب می چیند تا 
خشک شود. به گفته او؛ اینجا کار از صبح زود شروع می شود تا آخر غروب. 
در هر کارگاه آجرپزی بیش از ۵0 نفر کار می کنند و هر کارگر روزانه ۵0 تا 
70 هزار تومان مزد می گیرد برخی بر اس��اس تعداد آجرها مزد می گیرند و 
برخی هم قراردادی کار می کنند یعنی یک میدان را که بخشی از یک کوره 

است اجاره می کنند.
کوره هایی با  قدمت 100 سال

میل ه��ای آجری بلند که سال هاس��ت خاصیت دودکش  ب��ودن خود را از 
دس��ت داده اند؛ اکنون حکم المان هایی برای ورود به تهران را برعهده دارند. 
المان های��ی که برای کارگرانش محل کار و کس��ب درامد بود و الان احجام 
آجری  ای هستند در دشت تهران.  آنطور که قدیمی های شمس آباد می گویند؛ 
درگذشته اینها  دودکش کارگاه ها بودند اما اکنون هیچ کدام کار نمی کنند. 
تخریب هم نمی ش��وند. چون میراث فرهنگی تهران به شمار  می روند، الان 
به جای آنها از فن های بزرگ اس��تفاده می شود که مصرف برق بالایی دارد. 
قیمت گاز و برق هم که بالا رفته و به همین دلیل اجاره کردن و اداره کوره ها 
سخت تر شده اس��ت همچنین خاک خود کارگاه ها برای آجرپزی هم تمام 
شده. به همین دلیل و خاک مناسب آجرپزی از سایر نقاط خریداری می شود 

که قیمت حمل و نقل آن هم مدام بالا می رود.
برخی کوره های شمس آباد بیش از ۸0 تا ۱00 سال قدمت دارند و دودکش ها 
که کارگران آنها را میل می نامند دیگر خاموش شده اند حالا کوره های دیگری 
که ش��بیه کاروانسراهای قدیمی حجره بندی شده اند با مشعل های گاز داغ 
می شوند و س��فال آجرها را می پزند. جمعیت روستا در فصول سرد سال به 
700 نفر هم نمی رس��د و اغلب در مرغداری ها، گاوداری ها مش��غولند، اما 6 
ماه اول هر س��ال مهاجرت کارگرانی از تربت جام، تربت حیدریه، خراس��ان 
و کردس��تان به گودال هایی از خاک رس جمعی��ت را به بیش از 2 هزار نفر 
می رساند. خانه های کارگران آجرپزی ها که برخی همراه با خانواده مقیم روستا 

شده اند ساختمان هایی قدیمی با امکاناتی مختصرهستند.
امیر جوان ۳0 ساله ای است که برای بالا بردن تعداد آجرها از نیمه شب که 
هوا خنک تر است کارش را شروع می کند. ساعت ۳ شب سر کار می آییم و تا 
غروب روز بعد بدون وقفه کارمی کنیم. قبلا نصاب ایزوگام بودم و دفتر کار هم 
داشتم، اما کسادی بازار و کمبود سرمایه کارم را به این جا کشاند. ۸ سال بیمه 

دارم و امیدوارم بالاخره روزی بازنشسته شوم. کار در آجرپزی ها جزو مشاغل 
سخت است و قبلا بیمه رایگان داشت اما از امسال باید بخشی از مبلغ بیمه 

ماهانه را خودم بپردازم.
رسول برادر بزرگتر امیر حسین است که  به گفته خوش نزدیک به ۱7 سال  
است که برای کار به کوره های آجرپزی آمده است. رسول درباره سختی کار 
در کوره های اجرپزی می گوید:»قیمت ه��ا را وزارت کار تعیین می کند ولی 
این قیمت برای کاری به این سختی مناسب نیست با این حال خدا را شکر 

می کنم که برای نان حلال زحمت می کشم و دستم در جیب خودم است.«
آجر پزی ها اغلب قدیمی اند و نام های قدیمی هم دارند البته کمتر کسی 
نام آنها را می داند. در جس��ت و جو برای آش��نایی با ای��ن نام ها از »رضا 
حسین بیگی« کارگر قدیم و سرپرست امروز یکی از آجرپزی های شمس 
آباد س��وال می کنیم. او اکنون رئیس ش��ورای روس��تای شمس آباد هم 
هست. حس��ن بیگی درباره کوره ها می گوید:»عده ای از مالکان کوره ها را 
خریده اند و گروهی دیگر از پدرانشان ارث برده اند. نام کوره ها نیز معمولا 
یا به اسم مالکان است یا نوع آجری که تولید می کنند. برای مثال توسل، 
کیمیا، حاج عرب، برادران زهره، حاجی نائب، کوشیش و اتفاق، نام  برخی 
کوره های ش��مس آباد است اغلب کوره ها بنچاق دارند. سند تجاری و کد 
اقتص��ادی هم دارند و زیر نظر وزارت صنایع کارمی کنند. صاحبان برخی 
کوره ها هم که اخیرا یا در گذشته تعطیل شده اند به دنبال تغییر کاربری 

هستند که تا به حال محقق نشده است.«
برخی کارگران آجرپزی ها نسل در نسل همین شغل را داشته اند. این افراد 
کارگران شهرس��تانی هستند که پدر و حتی پدر بزرگشان طی فصل بهار و 

تابستان برای کار در آجرپزی ها به روستای شمس آباد می آمدند.
در زمان جنگ دودکش ها به جای پالایشگاه بمباران شدند

در جنگ تحمیلی ، هواپیماهای عراق چند بار بجای پالایش��گاه تهران این 
دودکش های عظیم آجری را هدف قرار دادند. 

ارتفاع زیاد این دودکش ها باعث ش��ده تا آنها را در برابر بادهای شدید بسیار 
مقاوم بس��ازند. معماری این برج های بلند و باریک اغلب با ظرافت هایی هم 
همراه بوده است. نمونه اش اشکال هندسی ای که به کمک آجر روی بدنه برج 
خودنمایی می کرده است. اما این لو له های آجری بلند که پس از ورود از دروازه 
جنوبی شهر، هر بیننده ای را به خود خیره می کند، در گذشته ای نه چندان 
دور فعال بودند. اما حالا هیچ یک کار نمی کنند، البته تخریب هم نشده اند و 
کنار کارگاه وجود دارند، چون میراث فرهنگی به شمار می روند، الان به جای 
آنها از فن های بزرگ استفاده می شود که مصرف برق بالایی دارد. قیمت گاز 
و برق هم که بالا رفته و به همین دلیل اجاره کردن و اداره کوره ها سخت تر 
ش��ده است. همچنین خاک خود کارگاه ها برای آجرپزی تمام شده و خاک 
مناس��ب آجرپزی از سایر نقاط خریده می شود که قیمت حمل ونقل آن هم 

مدام بالا می رود.
اینجا کودکان کار دستمزد نمی گیرند. آنها کارگرانی هستند که به  همراه پدر و 
یا مادرشان به کوره پزخانه ها می روند تا کمک حال خانواده شان باشد. کودکان 
از س��ن 6 سالگی کار در کوره پزخانه ها را شروع می کنند و خانواده هایی که 
بضاع��ت مالی کم و تعداد  جمعیت  بالایی دارند؛  ترجیح می دهند به جای 
اینکه کودکانشان را به  مدرسه بفرستند روانه کوره پزخانه ها کنند تا کمک 
حالشان باشند. البته هستند کودکانی که   خود یک تنه نان آور خانواده هایشان 
هس��تند و به اندازه یک مرد کار می کنند اما تراژدی  این کودکان این است 
که برخی از کارفرماها به جای دادن دستمزد کامل یک کارگر کمترین میزان 

دستمزد را  برای آنها در نظر می گیرند.
همپای علی وجب به وجب شمس آباد را می بینیم و به این فکر می کنیم 
که چگونه ممکن است روس��تایی نزدیک تهران نباید از حداقل امکانات 
زندگی و همسایگی  یک ابر شهر بزرگ محروم باشد. چگونه ممکن است 
که مسئولان چشم اندازشان این قدر محدود باشد که حتی شامل خیلی از 
مناطق داخلی شهر تهران نیز نمی شود. گویا شمس آباد به دلیل جمعیت 
ش��ناوری که دارد مشمول حداقل های زندگی نمی ش��ود و قرار است به 
همت مس��ئولان در آینده ای نه چندان دور روستای متروکه ای شود که 
تنه��ا دودکش های  بلند باقی بماند و خانه هایی مخروبه که دیگر صدای 
زندگی در آن شنیده نمی ش��ود. چگونه ممکن  است در میان شعارهای  
مسئولان دولت شمس آباد نقطه ای زیر پونز شهر تهران باشد که نه دیده 

می شود و نه قرار هست در آینده دیده شود.

زیرتیتر1: صندلی های 
کنسرت مجید یراحی 
هنوز چیده نشده است 
که کودکان برای اولین 
بار شادی را زیر نور ماه 
و کوک سازها روی تل 
آجرها تجربه کردند. 

شبی که می دانستند دیگر 
تکرار نخواهد شد. چشمان 
متعجب شان وسایلی به 
غیر از شابلون های خشت 
زنی و فرغون آشنا شد و 

صداهایی که از این سازها 
به  هوا برمی خواست 

به جای خستگی لبخند 
را روی  لبانشان نقش 

می کشید و دستانی که در 
هوای گرد و خاک گرفته 
کوره پزخانه شمس آباد 
به نشانه شادی حرکات 
موزنی به خود می گرفت. 
گویی صدای موسیقی حرم 
گرما و صدای نخراشیده 
کوره های آجرپزی را به 
سکوت دعوت کرده بود 
ودودکش هایی که از سال 
ها  قبل هم خاموش شده 

بودند زیر نور سیمین گونه 
ماه زیبا شده بودند. 

خشت هایی که تن خود 
را از داغی کوره ها به 

مهتاب سپرده بودند هم 
گویی شاعر شده بودند و 
برای شرکت  در کنسرت 

صف های خود را برهم 
زده بودند

زیرتیتر2: شمس آباد 
دانش اموز ندارد... چون 

مدرسه ای ندارد... 
هرکسی می خواهد درس 

بخواند به روستاهای 
اطراف مانند گلدسته 

می رود... اما انقدر شرایط 
زندگی سخت است 

که پسران و دختران از 
زمانی که به راه می افتند 
بازیچه شان خشت است 
و گل... کمی بزرگ تر 
که می شوند آجر ری 

اجر ی چینند و بر بلندای 
ردیف های آجر بازی 

می کنند... از هفت سالگی 
هم تنها بازیچه آنها 

فرغون هایی می شود که 
اجر از کوره به  زیر آفتاب 
می برد و شابلون هایی که 

گل ها را قالب می گیرد

زیرتیتر3: برخی کوره های 
شمس آباد بیش از 80 تا 
100 سال قدمت دارند و 
دودکش ها که کارگران 
آنها را میل می نامند دیگر 

خاموش شده اند حالا 
کوره های دیگری که شبیه 

کاروانسراهای قدیمی 
حجره بندی شده اند 
با مشعل های گاز داغ 

می شوند و سفال آجرها را 
می پزند. جمعیت روستا 
در فصول سرد سال به 
700 نفر هم نمی رسد 
و اغلب در مرغداری ها، 

گاوداری ها مشغولند اما 6 
ماه اول هر سال مهاجرت 
کارگرانی از تربت جام، 
تربت حیدریه، خراسان و 
کردستان به گودال هایی 

از خاک رس جمعیت 
را به بیش از 2 هزار نفر 
می رساند. خانه های 

کارگران آجرپزی ها که 
برخی همراه با خانواده 
مقیم روستا شده اند 

ساختمان هایی قدیمی با 
امکاناتی مختصرهستند
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حدود ۱2۸7 1- میرزا عباس خان مهندس باشی   
2- دکتر خلیل خان ثقفی اعلم الدوله  

۱2۹2-۱2۸۹ ) ۳6 ماه (
3-ابراهیم خان یمین السلطنه   ۱2۹۹-۱2۹2 ) 72 ماه (
4-موسیو ایپکیان   ۱۳02-۱۳00 ) 2۴ ماه (

5 - سرتیپ آقا خان بوذر جمهری 
 ۱۳۱2 – ۱۳02 ) ۱20 ماه (
۱۳۱7- ۱۳۱۳ ) ۴۸ ماه ( 6 - سرتیپ قلی هوشمند   
7 - تقی خواجه نوری   ۱۳۱7 ) یک ماه (
۱۳۱۹ – ۱۳۱7) 2۴ ماه ( 8 - قاسم خان صور اسرافیل  
9 - علی اصغر فروزان   ۱۳20 – ۱۳۱۹ ) ۱۳ ماه (
10 - مصطفی قلی رام   ۱۳20) یک ماه (
11 - محمد سجادی   ۱۳2۱ – ۱۳20) ۱۵ ماه (
12 - سید مهدی عمادالسطنه )مشیر فاطمی (   ۱۳2۱)7 ماه(
13 - فضل الله بهرامی   ۱۳22 )۵ ماه (
14 - عباسقلی گلشائیان   ۱۳22 الی ۱۳2۳ )۵ ماه(
15 - غلامحسین ابتهاج    ۱۳2۳ الی ۱۳2۴ )۱6 ماه(
16 - محمود نریمان  ۱۳2۴ )۳ ماه(
۱۳2۴ الی ۱۳26 )۱۹ ماه( 17 - مهدی مشایخی  
18 - محمد خلعتبری  ۱۳26 )۵ ماه(
19 - حسام الدین دولت آبادی  ۱۳26 الی ۱۳2۸ )2۵ ماه(
20 - محمد مهران  ۱۳2۸ الی ۱۳2۹ )۴ ماه(
21 - مهدی نامدار  ۱۳2۹ الی ۱۳۳0 )۹ ماه(
22 - ارسلان خلعتبری  ۱۳۳0 )۱ ماه(
۱۳۳0 الی ۱۳۳۱ )۱۵ ماه( 23 - محمد مهران  
24 - نصرالله امینی  ۱۳۳۱ الی ۱۳۳2 )۱2 ماه(
25 - سید محسن نصر  ۱۳۳2 )۵ ماه(
26 - سرتیپ محمد علی صفاری  ۱۳۳2 الی ۱۳۳۳ )۵ ماه(
27 - غلامحسین ابتهاج  ۱۳۳۳ الی ۱۳۳۴ )۱۳ ماه(
28 - نصرت الله منتصر  ۱۳۳۴ )7 ماه(

۱۳۳۵)۱۸ ماه( 29 - سرلشکر محمود دولو 
30 - موسی مهام  ۱۳۳7 الی ۱۳۳۸ )20 ماه(
31 - ناصر ذوالفقاری  ۱۳۳۸ الی ۱۳۳۹ )۱2 ماه(
32 - فتح الله فرود  ۱۳۳۹ الی ۱۳۴0 )۵ ماه(
33 - سید محسن نصر  ۱۳۴0 الی ۱۳۴۱ )۱۴ ماه(
۱۳۴۱ الی ۱۳۴2 )۱۹ ماه( 34 - احمد نفیسی  
35 - علی اکبر توانا  ۱۳۴2 )۳ ماه(
۱۳۴2 الی ۱۳۴۴ )۱۴ ماه( 36 - ضیاء الدین شادمان  
37 - تقی سرلک  ۱۳۴۴ الی ۱۳۴6 )2۵ ماه(
38 - سرتیپ محمد علی صفاری  ۱۳۴6 )7 ماه(
۱۳۴6 الی ۱۳۴7 )۱0 ماه( 39 - منوچهر پیروز  
۱۳۴7 الی ۱۳۴۸ (۱۱ ماه( 40 - جواد شهرستانی  
41 - غلامرضا نیک پی  ۱۳۴۸ الی ۱۳۵6 )۸۹ ماه(
42 - جواد شهرستانی  ۱۳۵6 الی ۱۳۵7)7 ماه(
43 - محمد توسلی  ۱۳۵7 الی ۱۳۵۹ )2۴ ماه(
44 - سید رضا زواره ای  ۱۳۵۹ )کمتر از یک ماه(
45 -  کمال الدین نیک روش  ۱۳۵۹ الی ۱۳60)7 ماه(
۱۳60 الی ۱۳6۱ )۱۳ ماه( 46 - غلامحسین دلجو  
47 - محمد کاظم سیفیان  ۱۳6۱ الی ۱۳62 )۹ ماه(
۱۳62 )۴ ماه( 48 - حسین بنکدار  
49 - محمد نبی حبیبی  ۱۳62 الی ۱۳66 )۴۴ ماه(
50 - سید مرتضی طباطبائی  ۱۳66 الی ۱۳6۸ )۱6 ماه(
51 - غلامحسین کرباسچی  ۱۳6۸ الی ۱۳77 )۱0۸ ماه(
52 - مرتضی الویری  ۱۳7۸ الی ۱۳۸0 )۳2 ماه(
53 - محمد حسن ملک مدنی  ۱۳۸0 الی ۱۳۸۱ )۱0 ماه(

54 - محمد حسین مقیمی
 ۱۳۸۱ الی ۱۳۸2  )۴ ماه سرپرست(
55 - دکتر محمود احمدی نژاد  ۱۳۸2 الی ۱۳۸۴ )26 ماه(
56 - علی سعیدلو  ۱۳۸۴ )از تیر تا شهریور ۸۴(
۱۳۸۴ تا کنون 57 - محمد باقر قالیباف 
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تحلیل

برگزاری نخستین جشنواره تجربه های موفق سمن های محیط زیستی، گردشگری پایدار و انجمن های دانشجویی تمدید شد 
نخستین جشنواره تجربه های موفق سمن های محیط زیستی، گردشگری پایدار و انجمن های دانشجویی به همت دفتر مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست با همکاری سازمان میراث فرهنگی و گردشگری، وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری و وزارت ورزش و جوانان برگزار می شود علاقه مندان تا 15 مهر ماه می توانند در آن شرکت کنند.  به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ نخستین جشنواره تجربه های موفق سمن 
های محیط زیستی، گردشگری پایدار و انجمن های دانشجویی به همت دفتر مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست با همکاری سازمان میراث فرهنگی و گردشگری، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و وزارت ورزش 

http://yon.ir/ و جوانان برگزار می شود.  ابین جشنواره بریا برای نمایش توانمندی های تشکل ها و انجمن ها در حوزه محیط زیست برگزار می شود.  علاقه مندان با مراجعه به پرتال سازمان حفاظت محیط زیست در نشانی
CF8P مراجعه کرده و با پرکردن و ارسال فرم های موجود، عملکردهای موفق خود را که منجر به بهبود توان تاب آوری سرزمین، مهار_بیابانزایی یا ارتقای سرمایه اجتماعی در حوزه محیط زیست شده را ارسال کنند..
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براساس آمارهای مربوط به بودجه شورای شهر تهران و یک چارچورب تحلیلی:

هزینه تمام شده هر جلسه شورا شهر : 390 میلیون تومان
هزینه تمام شده نمایندگی 4 ساله هر عضو شورا: 5 میلیارد تومان

شورای شهر تهران برای مردم و شهر تهران واجد هزینه ها و فواید مختلف است. هزینه هایی مثل هزینه های جاری)دستمزد و حقوق اعضا 
و کارکنان دفاتر آنها و. ..(، هزینه های س��اختار اداری- تشکیلاتی شورا )و شورایاری ها و س��من ها(، هزینه تصمیمات، مصوبات و طرحهای 
ش��ورا) در صورت ناکارآمد بودن ( و فوایدی چون نتایج ناشی از تصمیمات، مصوبات و طرح های ش��ورا )در دو بعد نظارتی و قانونگذاری( در 
صورت کارآمد بودن و درست بودن آنها از نظر اجتماعی و اقتصادی. دراین بین،کمی کردن این مولفه ها،به عنوان یک مساله کلیدی مطرح 
است و در یک بررسی دقیق،با هزینه آشکار)درج شده در بودجه س��الیانه شورا( و هزینه پنهان برخورد می کنیم که یافتن هزینه های پنهان 
و فوائد ش��ورا، قضیه را مقداری بغرنج وپیچیده می کند چرا که بخش عمده ای ازاین دو مولفه قابلیت کمی کردن ندارد. برخی بر این باورند 
که می توان مصوبات و تصمیمات ش��ورا را بر اساس یکسری ش��اخص ها قابل ارزیابی نمود که این کار در نوع خود نیازمند مطالعه و پژوهش 
جدی است. براساس مفاهیم علمی وعقلانی باید فواید آشکار و پنهان شورا بزرگتر و یا مساوی با هزینه های آشکار و پنهان شورا باشد.از آنجا 
که بخشی از معادله،قابل کمی کردن نیست باید طیفی ازنگاه های کیفی را مورد بررس��ی قرار داد که در این زمینه سه دیدگاه مطرح است؛ 
یک دیدگاه بر این باور است که »فوائد ناشی از مصوبات و نظارت های مستمر ش��ورا و اعضا آن عملًا چندین برابر هزینه هایی است که مردم 
شهر برای شورا می پردازند. « دیدگاه رقیب،این است که کارنامه شورا از حیث شاخص هزینه و فایده قابل قبول نیست. به عبارت دیگر شورا 
کارایی لازم را نداشته اس��ت و می تواند در ش��رایط بهینه تری عمل نماید. یک دیدگاه دیگر براین مدعاس��ت که اساسا چهارچوب هزینه و 
فایده، معیار مناسبی برای قضاوت در خصوص عملکرد شورا نیست. ودرخصوص نهاد شورا   نمی توان حتی به فرض عدم اثربخشی برروندها 
و فرآیندهای مدیریت شهری نهادی دیگر به جای آن گذاشت، معنای دقیق این گفتار این است که ش��وراها به عنوان بخشی از حقوق ملت 
برای تعیین سرنوشت خویش ایجاد می شود و به واسطه آنکه بخشی از مسئولیت حاکمیت برای مدیریت و پیشرفت کشور را انجام می دهد 
تحت هیچ شرایطی یک پروژه تلقی نمی ش��ود و لذا با روش های ارزیابی پروژه هم قابل ارزیابی نیست. درخصوص ارزش و ضرورت فعالیت 
نهادی چون شورای اسلامی شهر و روستا، که در ذات خود در برگیرنده ارزش ها و کارکردهای دیگری چون کارکردوارزش فرهنگی،کارکرد 
و ارزش معنوی،کارکرد و ارزش اجتماعی،کارکرد وارزش نظارتی،کارکرد وارزش مدنی،کارکرد و ارزش مقررات گذاری و مانند آن اس��ت، 

بایستی از روش ارزیابی عملکرد و تحقق و یا عدم تحقق کار ویژه های آن بهره جست.
دیدگاه نگارنده به عنوان فردی که مس��ائل ش��ورا را از نزدیک پیگیری می کند در قدم اول س��اختن معیاری نس��بی ب��رای افکار عمومی و 
شهروندان است که بر اس��اس این معیارها بتوانند قضاوت روش��ن تری در خصوص عملکرد شورای شهر داشته باش��ند که برای نیل به این 
هدف دو ش��اخص ارائه می شود؛ شاخص قیمت تمام ش��ده )هزینه( هر جلسه شورای ش��هر تهران که این ش��اخص بریک پایه تئوریک در 
اقتصاد استوار اس��ت. در زنجیره تولید یک خدمت یا کالا ممکن اس��ت نهاده ها و کالاهای واس��طه ای متعددی مورد استفاده قرار گیرد که 
نهایتاً منجر به تولید یک کالای نهایی ش��ود. با بررس��ی دقیق نقش و کارکرد ش��ورا در قانون می توان گفت محصول نهایی یا کالای نهایی 
شورای اسلامی شهر همان مصوبات آنهاست ) در دو ش��کل طرح یا لایحه (.اگر بخواهیم عینی تر این مفهوم را باز کنم بدین صورت است که 
ماحصل تلاش یک تشکیلات اداری با حدود ۴00 نفرنیروی انسانی و یک ساختار کمیس��یونی ) مرکب از 6 کمیسیون تخصصی (و ساعتها 
جلسه و ... نهایتاً در جلسات ) علنی و غیر علنی (به شکل مصوبات ش��ورا در می آید .بر اساس مفاهیم علمی این کالاها و نهاده ها و فرایندهای 

واسطه بخشی از زنجیره تولید کالای نهایی محاسبه می شوند و در ارزش گذاری آنها علی الاصول به قیمت کالای نهایی توجه می شود.
البته برخی از اعضا ش��ورا،دو اش��کال به این تکنیک محاس��به وارد می کنند؛ یکی اینکه اعضا ش��ورا تعداد زیادی جلس��ات کارشناس��ی و 
کمیسونی داشته و در آنجا ساعت ها وقت می گذارند و مدعی هس��تند که در این روش، این تلاش آنها مورد محاس��به قرار نمی گیرد که به 
نظر نگارنده این اشکال چندان قابل قبول نیست و هر تلاشی که اعضا ش��ورا به هر صورتی انجام می دهند نهایتاً در قالب مصوبات آنها قابلیت 
اجرایی و قانونی پیدا خواهد کرد .دیگر اینکه برخی از اعضا معتقدند بخش نظارتی ش��ورا در این تکنیک مورد توجه قرار نگرفته اس��ت و این 
موضوع را اشکال اساسی این مدل می دانند.اما در پاس��خ این دس��ته از منتقدان باید گفت؛اگر منظور از نظارت، نظارت سیستمی و ضابطه 
مند باشد به طور معمول در مصوبات، طرح ها، و موضوع حسابرس��ی و مسائل مربوط به بودجه خود را نش��ان می دهد که این موارد نیز باید 
در جلس��ات ش��ورا صورت عملی و قانونی پیدا کند.و اگر منظور از نظارت ،بازدیدهای میدانی اعضا باش��د ، این بخش نیز در جلسات شورا به 
صورت تذکر مطرح می ش��ود واگر هم در جلسات شورا مطرح نشود بیشترش��امل نظارت های فردی اعضا می ش��ود که نظارت های فردی 
)این چنینی( در مقیاس مس��ائل و مشکلات عظیم شهر تهران متغیر قابل توجهی نیس��ت .بخش دیگر از وظایف نظارتی شورا هم مربوط به 
پیگیری مسائل و مش��کلات مراجعه کنندگان مردمی به دفاتر اعضا اس��ت که این مورد اولا در خصوص همه اعضا صدق نمی کند و از طرفی 
حجم مراجعات مردمی در مقام مقایس��ه با جمعی��ت میلیونی تهران عدد قابل توجهی نیس��ت .می توان گفت که تنها اش��کال وارده به این 
تکنیک در همین بخش نظارت شورا است ) هر چند این اشکال کلیت مسأله را از بین نمی برد(.البته با یک روش دیگر نیز می توان استدلال 
کرد که اش��کال فوق خدش��ه چندانی به مدل ما وارد نمی کند.همه اعضا ش��ورا در پاس��خ به نحوه و میزان حقوق دریافتی خود می گویند 
که دریافتی ما حق الجلسه ای اس��ت. این نکته به معنای تأیید ضمنی مدل ما است. حال اگر بخواهیم بر اس��اس این شاخص قضاوت کنیم 
بایستی هزینه کل شورا در طول سال را بر تعداد جلسات شورا تقسیم نماییم. بودجه کل شورا )ش��ورا، سمن ها ، شورایاری ها و حسابرسی( 
در سال ۹۳ معادل سی و ش��ش میلیارد تومان بوده است و تعداد جلسات ش��ورا در این سال با کس��ر ایام تعطیل حدود ۹2 جلسه می شود، 
از تقسیم این دو عدد به هم به عدد س��یصد و نود میلیون تومان خواهیم رس��ید. بنابراین می توان گفت هزینه )قیمت( تمام شده هر جلسه 
شورای ش��هر تهران معادل سیصد و نود میلیون تومان اس��ت. اگر یک جلسه شورا را به طور متوسط سه س��اعت فرض کنیم، آنگاه با تقسیم 
عدد سیصدو نود میلیون تومان بر این زمان هزینه هر دقیقه ش��ورا معادل دو میلیون و صد و پنجاه هزار تومان خواهد بود. حال بر اساس این 
شاخص می توان مباحث و موضوعات مطرح شده در هر جلسه شورای ش��هر تهران را مورد ارزیابی قرار داده و در مورد آن قضاوت کرد. علاوه 
بر این می توان شاخص قیمت تمام ش��ده )هزینه( عضویت چهار ساله هر عضو را بررسی کرد. ش��ورای کنونی تهران مرکب از ۳۱ عضو است 
که به مدت چهار سال برای شورا انتخاب شده اند. اگر سرجمع بودجه شورا را در چهار س��ال عضویت بر تعداد اعضا تقسیم کنیم، در نتیجه، 
هزینه ای که برای عضویت هر عضو پرداخت می ش��ود، به دست می آید.)البته این فقط هزینه ای است که ش��هر و مردم در طول دوره چهار 
ساله متحمل می ش��وند .و هزینه های قبل از آن یعنی هزینه های انتخابات و استقرار شورا در آن لحاظ نش��ده است(. با محاسبه افزایش ده 
درصدی در بودجه سالیانه شورا سرجمع چهار سال معادل صدو پنجاه و دو میلیارد تومان اس��ت که با تقسیم این عدد بر تعداد اعضا، هزینه 
تمام ش��ده عضویت هر عضو شورا )به مدت چهار س��ال( حدود پنج میلیارد تومان خواهد بود. و بر این اس��اس، عملکرد فردی هر عضو را می 
توان با مقایسه کمی و کیفی عملکرد با این هزینه تمام ش��ده مورد قضاوت و ارزیابی قرار داد . حال نکته کلیدی آن است که چه چیزی را باید 
با شاخص های ارائه شده، مقایسه کرد. برای پاسخ به این مس��اله، باید در دو بخش به آن پرداخت. ابتدا بررسی هزینه )قیمت( تمام شده هر 
جلسه شورا به عنوان معیاری برای سنجش عملکرد کلی شورا و دیگری؛ شاخص قیمت )هزینه ( تمام شده نمایندگی و عضویت که معیاری 
است برای بررسی عملکرد هر عضو ش��ورا. برای محاس��به و ارزیابی هزینه تمام شده هر جلسه ش��ورا، باید یک پایه و معیار منطقی و محکم 
تعریف کرد. برای تعریف این معیار فرض کنید که ش��ورا اساس��ا وجود خارجی نداشت. در این حالت ش��هرداری و سیستم مدیریت شهری 
وظایف و س��ر فصل های کاری خود را با یک کیفیتی انجام می داد و خروجی عملکرد آن، واجد یکس��ری مختصات کمی و کیفی بود. حال، 
شورا را به معادله مدیریت ش��هری اضافه کنید. در این حالت آنچه که باعث بهبود عملکرد کیفی و کمی ش��هرداری می شد، به عنوان سهم 
شورا از کارآمدی مدیریت شهری به تعریف می رس��ید. به عبارت دیگر، چنانچه قانونگذاری و نظارت باعث ایجاد تفاوت معنادار در خدمات 
رسانی سیستم شهری شود، آنگاه می توان چنین اس��تدلال کرد که این بهبود محصول عملکرد شوراس��ت و این بهبود در کمیت و کیفیت 
خدمات رسانی را می توان با شاخص هزینه هر جلسه شورا مقایس��ه و قضاوت کرد. اینجا، این افکار عمومی و نخبگان هستند که باید این دو 

شاخص را با هم مقایسه کنند و به کارنامه کلی شورا نمره دهند که در این بخش، شورا می توانست بسیار بهینه تر عمل کند.
اما در ارزیابی ش��اخص قیمت )هزینه( تمام ش��ده نمایندگی و عضویت، ضروری است که چارچوب های ملموس��ی برای عملکرد هر عضو 
تعریف و تبیین کرد. معیارهایی چون اظهارنظرها، موافقت و مخالفت در جلس��ات علنی و میزان مش��ارکت در گفتگوها و تصمیم گیری ها، 
تذکرات به شهرداری و نتایج آن، نطق پیش از دس��تور و موضوعات اصلی نطق، بازدید از پروژه های ش��هری و نتایج و آثار بازدیدها، کیفیت 
و میزان تأثیرگذاری و حضور در کمیس��یون های تخصصی ش��ورا و نتایج و کارکردهای آن، میزان حضور در مجامع عمومی و در میان مردم 
و محلات و کیفیت و کمیت رسیدگی به مس��ائل و مش��کلات آن ها، حجم مراجعات مردمی به دفاتر عضو و نحوه پاس��خگویی به مطالبات 
و مش��کلات آن ها، کمیت و کیفیت حضور در رس��انه ها و نش��ریات و میزان تعامل با آن ها و نتایج و کارکردهای آن. حال بایستی با مقایسه 
این معیارها با هزینه تمام ش��ده برای هر عضو به قضاوت دقیق رسید. به نظر می رسد، برخی اعضای ش��ورا در دو سال گذشته در حد بهینه 
عمل کرده اند و کارنامه قابل قبولی دارند و برخی از آنها در حد س��ربه س��ری عمل نموده و تعدادی نیز در پایین تر از هزینه انجام شده منشا 
تاثیر بوده اند. گرچه تحلی��ل هزینه - فایده یک روش ارزیابی پروژه اس��ت که عمدتا برای بررس��ی پروژه های اقتصادی ب��ه کار می رود که 
عمدتا قابلیت کمی کردن دارند ام��ا می توان از این روش به عنوان یک چارچوب عقلانی و منطقی ب��رای قضاوت کردن در خصوص نهادها و 

سازمان های اجتماعی- سیاسی استفاده کرد.گرچه ممکن است به کارگیری تحلیل فوق در این موارد تا حدی مناقشه برانگیز باشد. 

همه شهرداران شهر تهران
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 شورایاری؛    تهـــدید یـــا  فـــرصت

در بررسی  پرونده حسابرسی سال 92

کدامیک به حقیقت  نزدیک است؟

بزرگترین تخلف مالی 
تاریخ شهرداری تهران

یـــــــــــــــــادعوای سیاسی-  مالی

گزارش حسابرس شورای شهر از

 ســه ضلــع مثلــث بــرمــودا:

شرکت نوسازی اراضی عباس آباد

شرکت بهره بـرداری متــرو

و     شرکت توسعه فضاهای فرهنگی 
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